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Kaj 
o tem 
menite 
vi?

Ko stopaš proti veliki, ugledni 
vili na Tomšičevi 7, nehote začu
tiš spoštovanje. Zlasti še, če 
nimaš rešenega stanovanjskega 
vprašanja in se ti zdi, da bi ti 
utegnila velika stavba iz »bolj
ših« časov nuditi popolno zavet-
je;

No, ko pa si to hišo pobliže 
ogledaš, hitro ugotoviš, da bi bilo 
celo domovanje v njej precej 
klavrno ter odvisno od vremen
skih razmer. Še v drugačni luči se 
ti predstavi, če Veš, da prihajaš v 
Centralno tehniško knjižnico, ki 
spada k ljubljanski Univerzi.

Gre torej za osrednjo samo
stojno univerzitetno tehniško 
knjižnico v Sloveniji, ki naj še 
kako vpliva na znanje, ki ga pri
dobivajo tako univerzitetni kadri 

— študentje in njihovi profesor
ji, kot uporabniki v gospodar
stvu. Pa ta »osrednja ustanova« 
nudi obiskovalcu kaj žalostno 
podobo.

Kamor stopiš, naj bo to uprav 
ničina soba ali prostor za izpo
sojo knjig in drugega informacij
skega ' gradiva. se ti zdi, da si 
vstopil v skladišče. Skladišče 
uporabnega, še bolj pa neupo
rabnega blaga. Gore polic in pa
pirjev. Pa ti kasneje povedo, da 
vsa ta gradiva celo redno izposo
jajo. Ta, pa še celo tista, ki jih 

“ imajo spravljena v Rožni dolini 
(vsaj deset odstotkov vseh jih je 
tara) in jih načenja vlaga in ple
sen v nezakurjenih barakah.

Navidez je vse prav. Republi
ški samoupravni interesni skup
nosti odrežeta vsaka svoj (dogo
vorjeni) delež. Izobraževalna 
približno 70 odstotkov potreb
nega denarja, raziskovalna IS 
odstotkov. Ta delež ne pokrije 
niti polovice načrtovanega pro
grama.

Tu je seveda še svobodna me
njava dela. Neposredna, če lahko

tako rečemo tistemu, kar plačajo 
študentje kot svoj (minimalen) 
delež za usluge, ki jim jih knjiž
nica nudi; pa kolektivni člani — 
za zdaj jih je okoli 100 — veči
noma iz gospodarstva, ki so že 
spoznali usodno odvisnost od 
knjižnice in njenega informacij
skega sistema ter so celo priprav
ljeni bistveno povečati svoj delež 
za normalno poslovanje CTK.

Ustanova, ki naj bi bila mož
ganski center slovenske tehnike 
(tej pa pripisujemo gibalno vlogo 
razvoja, če ne uporabimo za
htevnejših in lepše donečih izra
zov iz našega politično ekonom
skega izrazoslovja), životari. V 
predelanih stanovanjih, predso
bah, balkonih, na stopniščih in 
kleteh. Sodobnejše prostore jim 
obljubljajo od ustanovitve sem, 
imeli so že lokacije, načrte... pa 
so še vedno tam, kamor so jih na
selili najprej.

Na dedka Mraza v CTK ne ra
čunajo več. Vsaj na njegova ve
lika presenečenja ne. V zvezi z 
osebnimi prejemki niti ne tarna
jo. Da bi le dobili skladišča, kjer 
bi na suhem in blizu matične 
ustanove hranili gradivo. Pa da bi 
imeli vsaj nekaj več denarja za 
nakup tuje literature, z devizami 
bo že kako. Ostalo bi bilo že več 
od pričakovanega.

Pa nas vendar zanima, kaj 
bodo obiskovalci in častni gostje 
prinesli kot dobre želje čez dober 
mesec, ko bodo proslavljali 35- 
letnico knjižnice. Imeli bodo od
prte dneve knjižnice, slavnostno 
sejo in še kaj. Novo zgradbo so 
jim obljubili že nekajkrat. 
Morda bi jim tokrat lahko nato
čili vsaj čistega vina?

Za uredništvo 
Igor Žitnik

IZ VSEBINE

RS ZSS — Združevanje na čistih računih

Za zdaj le sad tistega, kar znamo ali zmoremo 
(zvezni dogovor o dohodku)

DE — dur z Aleksandrom Mežkom

Likvidatorji — komentar Jovana Pjeviča, 
urednika Borbe za Slovenijo

Razkol v delavski fronti Katalonije

Različna pota pripravništva

Slovenski zdravniki o prehrani športnikov

Sloveniji štirje naslovi prvakov na tekmovanju 
kovinarjev Jugoslavije

Groza ali navdušenje — 
tokrat skozi davke

Z davčno politiko je moč doseči domala vse. Ne verjamete? Pred vojno so poznali davek na — 
\ elikost oken. Pustimo zdaj ob strani, ali so hoteli omejiti zorni kot državljanov ali so že razmiš
ljali o varčevanju z energijo. Dejstvo je, da si je le bogatin lahko privoščil veliko okno.

Danes so cilji davčne politike jasni. Povzemimo jih z besedami Marjana Orožna; »Davčna po
litika mora biti v resnici orožje v rokah delavskega razreda, ko preprečuje negativno socialno ra
zlikovanje. Kar najbolj mora spodbujati proces prestrukturiranja v naši družbi in novo, produk- 
ti\ no zaposlovanje, pospešiti pot k vsem ciljem dolgoročnega programa gospodarske stabilizaci
je.. .«

Preprosta pamet pri vsem tem ponuja en sam sklep — davek lahko nekaj spodbuja le takrat, 
kadar ga sploh ni oziroma je čim manjši. Če pogledamo nove predloge davčnega sistema, upra- 
vičeno podvomimo, da niso tako zastavljeni. Spet si sposodimo misel z zadnje seje predsedstva 
RS ZSS. Branko Smole:

»Človek se ob prebiranju^gradiv zgrozi. Začenjamo govoriti o standardnem pohištvu, čevljih, 
krilih in tako naprej in tako naprej. Ne smemo vendar obdavčevati nekaj, kar je bolj kakovost
no. Sicer bomo kaj hitro prišli na raven, ko bo za našega delovnega človeka na voljo le nekako
vostno blago, kakovostno pa bomo delali le za bogatejše in morda za izvoz.

Obdavčimo raje nekakovost. zastarelost, energetsko požrešnost, vse. kar naše gospodarstvo 
najbolj bremeni... Če bomo v sistemu dosegli cilje, ki jih je odlično navedel Marjan Orožen 
(bojim se. da jih ne bomo), bomo lahko navdušeni nad tem. Če ne bomo, bo pa grozno.«

Ali se nam skozi davčno politiko obeta več groze ali navdušenja, lahko preberete na 6., 7. in 8. 
strani Delavske enotnosti.

C. B.

Nedosled
nost
ogroža
stabili
zacijo

. Izteka se drugo leto praktič
nega uresničevanja dolgoročne 
gospodarske stabilizacije. V do
mala vseh okoljih ugotavljajo, v 
kolikšni meri smo uspeli urediti 
gospodarske razmere in se pri
bližati stabilizacijskim ciljem. 
Presoje lastnega dela in širših 
družbenih hotenj so zelo razno
like; praviloma pa prepojene s 
polemičnimi toni in pomisleki o 
dokumentih t.i. Kraigherjeve 
komisije.

Pustimo ob strani ponavlja
joče sc polemike in se ozrimo 
zgolj na prehojeno pot. Ugoto
vimo lahko, da smo dosegli večji 
izvoz, omejen uvoz in načrto
vano industrijsko proizvodnjo. 
Dolgove icdno vračamo, omejili 
smo vse oblike porabe. Največja 
težava je previsoka inflacija, saj 
je v letošnjih prvih osmih mese
cih že 60-odstotna. Gospodarske 
razmere so zato še naprej nesta
bilne, življenjska raven ljudi pa 
tudi letos pada.

Stabilizacijski učinki kratko
trajnega značaja nas lahko hra
brijo, zavedati pa se moramo, da 
je ritem družbenogospodarskega 
napredka v največji meri odvisen 
od uveljavljanja dolgoročnih 
stabilizacijskih ciljev. Kritična 
razčlenitev dosedanjih gospo
darskih prizadevanj nam raz
kriva velike razpoke v stabiliza
cijski aktivnosti, ki so nastale 
predvsem zaradi nedoslednega 
udejanjanja dolgoročnih stabili- 
zacijskih usmeritev v samou
pravni praksi. Naša ponudba na 
svetovnem trgu je namreč še 
vedno občutno predraga, obsto
ječe proizvodne zmogljivosti iz
koriščamo v povprečju preslabo, 
presežno vrednost ustvarjamo s 
pomočjo pridnih delavskih rok, 
ne pa s sodobnimi tehnološkimi 
rešitvami in uvajanjem lastnega 
znanja, storilnost peša že tretje 
leto zapored. Samo za popestri
tev naj povemo, da je bila pro
duktivnost dela lani v SFRJ v 
primerjavi z letom 1980 nižja za 
6,3 odstotka. Zato se ne smemo 
čuditi, da letna rast družbenega 
proizvoda ni 2—3-odstotna, kot 
smo zapisali v protiinflacijski 
program, ampiak je bil družbeni 
proizvod lani v primerjavi z 
letom 1980 večji le za 0,6 od
stotka!

Prav* gotovo je stabilizacija 
izredno zahtevna gospodarska in 
politična naloga. Potrebna so ve
lika odrekanja, kar posebej, ču
tijo delavci z' nižjimi osebnimi 
prejemki. Nujen pa je tudi 
ustvarjalen in dosleden prijem, 
ki ne trpi odstopanja od dogo
vorjenega. Gospodarske re
forme leta 1965 nismo uspeli iz
peljati prav zato, ker smo se je 
lotili »v rokavicah«. Te napake 
tokrat ne smemo ponoviti, ce ho
čemo resnično stabilizirati go
spodarstvo.

Emil Lah
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Zvezni dogovor o pridobivanju dohodka in njegovem 
razporejanju še ni pripravljen

Za zdaj 3® sad 
titetep:!, ikar inamo 
ali zmoremo?

Za jugoslovansko družbeno prakso je značilno, da precej časa porabimo za 
oblikovanje takšnih družbenih listin, ki naj bi poenotile urejanje odnosov na 
nekaterih področjih družbenega in gospodarskega življenja. To se kaže tudi pri 
oblikovanju družbenega dogovora o skupnih osnovah in merilih samouprav
nega urejanja odnosov pri pridobivanju in delitvi dohodka v SFRJ, ko so mu 
avtorji že nekajkrat napovedali sklepno fazo, vendar se je prav tolikokrat že 
zgodilo, da vseh pripomb, mnenj in stališč ni bilo moč spraviti v že tako mla
hava določila tega zveznega dokumenta. Zdi se, da so včasih spremembe 
mnenj in dopolnil tudi takšne, da postavijo kakšno rešitev v povsem drugačno 
luč, in potlej se opazovalec sprašuje, od kod nekateri črpajo toliko moči, zna
nja in retorike, da kot vprašljivo postavijo že dogovorjeno. Včasih celo trmasto 
vztrajajo na preživelih stališčih, ozko regionalno obarvanih, ki pa v resnici 
»počivajo« na pridobivanju dohodka, posebej pa njegovem razporejanju, na 
tistih osnovah, za katere smo v dolgoročnem programu ekonomske stabiliza
cije menili, da ne morejo (in ne smejo) biti merilo za presojo, kdo je dober 
proizvajalec in dober gospodar in kdo ne, in da so lahko le kakovostni dejav
niki gospodarjenja in še zlasti ustrezna motiviranost za boljše delo tisti kazalci, 
ki bodo naš gospodarski voz pomagali izvleči iz krize.

Po nekaj mesecih težkega dela v koordinacijskem odboru za pripravo te 
družbene listine, tudi pogajanj v njem ter kritičnih razpravah v deletatskih 
skupščinah in svetih zveze sindikatov, smo vendarle dobili takšen osnutek, kjer 
se ne ponavljajo določila ustave in sistemskih zakonov. Pa ne samo to: v njem 
ni zaslediti rešitev, ki bi bile v nasprotju s sistemskimi zakoni, predvsem z za
konom o združenem delu in razširjeni reprodukciji, kar je dajalo družbenemu 
dogovoru značaj, ki ga po naši ustavni in zakonodajni praksi ne more imeti. Če 
so avtorji spoznali (sem spadajo tudi organi, ki so zaupali ljudem, da sodelujejo 
pri oblikovanju dokončnega besedila), da so lahko ustrezne rešitve le tiste, ki 
izhajajo iz dolgoročnega programa ekonomske stabilizacije, ki pa ga je moč
uresničiti le ob doslednem spoštovanju ustavnosti in zakonitosti, potlej je že 
marsikaj premaknjenega. Zadnji osnutek zveznega dogovora to tudi dokazuje, 
pa čeprav pušča odprte nekatere dileme in vprašanja. Ta čas tečejo usklajeva
nja in bržkone lahko pričakujemo, da bodo v naslednjih dveh tednih rešitve 
vendarle zrele za sprejem.

Jabolko nesporazumov in predvsem različnih tolmačenj je bilo dolgo časa 
vprašanje načrtovanja dohodka in njegovo razporejanje v skladu z izhodišči 
dolgoročnega programa ekonomske stabilizacije. Zdaj so v osnutku vgrajene 
rešitve, da morajo načrti družbenopolitičnih skupnosti vsebovati razmerja pri 
razporejanju dohodka in tudi tako imenovane izhodiščne velikosti razporeja
nja dohodka. To pa so pravzaprav štirje kazalci (dohodek na delavca, dohodek 
na sredstva, akumulacija na sredstva in bruto osebni dohodki na delavca), ki 
so opredeljeni v dolgoročnem programu gospodarske stabilizacije. Seveda je 
glede na dosedanjo družbeno prakso vprašanje, koliko smo v Jugoslaviji že 
strokovno in politično enotni in kako zastaviti ta razmerja in velikosti v posa
meznih načrtih družbenopolitičnih skupnosti . Ker pa gre le za izhodišča, ki 
naj bi jih vseboval zvezni družbeni dogovor, je prav gotovo dokaj splošno 
usmeritev moč sprejeti fn prepustiti republikam in pokrajinama, da jo v svo
jih družbenih dogovorih konkretizirajo in hkrati ob tem mobilizirati zlasti 
strokovno javnost in ustrezne institucije, da se tega čim hitreje lotijo.

Kazalce, ki smo jih omenili, pa je potrebno uporabljati tudi v primerjanju 
rezultatov gospodarjenja. Po mnenju predstavnikov iz Slovenije z inačico v 
osnutku niso najbolj zadovoljni, kajti po predloženem gradivu naj bi se pri na
črtovanju dohodka uporabljali vsi štirje kazalci, pri razporejanju dohodka in 
čistega dohodka pa L' bruto osebni dohodek na delavca in akumulacija na vlo
žena sredstva. Tudi pri slednji fazi gospodarjenja bi morali uporabljati vse štiri 
kazalce, lahko pa je njihova teža različna. Sicer pa je potrebno počakati na 
zadnji krog usklajevanja.

Precej zapletov je bilo pri snovanju tega dogovora okrog ravni primerjanja 
■rezultatov gospodarjenja (v panogi, republiki oziroma pokrajinah, kjer pa 
so razhajanja še zmeraj velika in bržkone ni pričakovati, da bo naslednji uskla
jevalni krog prinesel bistveno poenotenje vseh do tega vprašanja. Zdi se. da bo 
potrebno sprejeti kompromisne rešitve, ki ne zavezujejo le primerjanja z. 
eno ali drugo ravnijo,temveč naj bodo v prehodnem obdobju za primerjanje 
sprejemljive tiste, ki dajejo objektivne in realne podlage za presojo rezultatov 
gospodarjenja.

Tudi pri oblikovanju rešitev za ugotavljanje izjemnega dohodka ni bil dose
žen ravno velik napredek, saj ponuja osnutek bolj ali manj matematični model, 
ki opredeljuje višino, kaj naj bi bil nad njo dohodek, ki je rezultat izjemnih 
ugodnosti, republike in pokrajini pa naj bi same opredelile konkretno raven, 
nad katero je dohodek rezultat izjemnih ugodnosti.

Opozorili smo le na nekaj vprašanj pri oblikovanju tega zveznega dogovora, 
čeprav so sc za njihovo reševanje precej prizadevali. Navsezadnje niti ni tako 
važno, kako natančno bo v zveznem dogovoru vse to zapisano. Namen dogo
vora je poenotiti skupna izhodišča, da bodo lahko delavci v vseh samoupravnih 
organizacijah in skupnostih na osnovi kazalcev, ki so opredeljeni v tem druž
benem dogovoru, primerjali uspešnost svojega dela in gospodarjenja in na 
podlagi teh primerjav sprejeli ukrepe za boljše delo. ustreznejše razporejanje 
dohodka in čistega dohodka ter delitev sredstev*za osebne dohodke. In ker so 
to le izhodišča, bi vendarle kazalo v republikah in pokrajinah nameniti več po
zornosti določilom o načrtovanju dohodka, čistega dohodka, njegovem raz
porejanju in delitvi, kar bo v večjo pomoč delavcem pri ugotavljanju rezulta
tov gospodarjenja in ustreznosti delitve ustvarjenega dohodka kot pa zvezni 
dokument. Politika razporejanja dohodka in delitve sredstev za osebne do
hodke v posameznih okoljih bi sicer spet lahko šla svojo pot. mimo naših ambi
cij in zahtev v programu ekonomske stabilizacije... Tega pa si več ne moremo 
privoščiti.

Marjan Horvat

ODMEVI
MNENJA
STALIŠČA
IMV slovenski 
karambol

O tej temi smo dobili mnenje 
Leopolda Mačka, predsednika 
poslovodnega odbora LB Go
spodarske banke Ljubljana:

»Še nikoli nismo dobili sana
cijskega programa IMV, ki bi 
bil celovit in dokončen. Vse 
preveč je nedorečenih vpra
šanj, ki se pa potem vedno po
javijo kot ključni problem sa
nacije.

Ključni problem ni, koliko 
denarja od kod dobijo, ampak 
njihova količinska proizvod
nja. Saj so dobivali denarne 
injekcije, kar ni drugega kot 
podaljševanje životarjenja 
smrtnega bolnika. IMV s to ko
ličino še prava »šraufciger fa- 
brika« ne more biti, zato je v 
Novem mestu nujen radikalen 
poseg. Zdaj približno 20 od
stotkov dela prodajajo Franco
zom krepko pod ceno. To ne 
vpdi nikamor.

Radikalni poseg? Sodelova
nje avtomobilske industrije v 
republiki in med republikami 
na nekaj tipih vozil, težnja za 
izvozom, vse drugo pa uvoziti. 
Zakaj denimo bi IMV ne našel 
povezave s Crveno zastavo, 
menda ne zato, ker bi nas bilo 
sram!?

V IMV da namigujejo, kako 
so zapostavljeni, ker gre denar 
v Gorenje in Lendavo — no, 
gre za naložbe, ki jim pravimo, 
da so »posebnega republiškega 
pomena«. Če izhajamo iz tega, 
imajo v IMV prav. Ne v tem, da 
dobijo premalo, ampak v tem, 
da je vprašanje, kako so ta 
sredstva locirana in kdo razpo
laga z njimi.

Če bi z njimi res upravljali 
tisti, ki jih ustvarjajo, bi bilo vse 
v redu. Razporedili bi jih po 
svojih reproverigah, po svojih 
resničnih interesih. Zdaj pa so 
locirana v nekaterih ozkih sku
pinah. Rezervni sklad je kre
ditni potencial, ki ga združuje 
združeno delo. Občinski skladi 
naj bi dali Gorenju 20 milijard, 
zbrali so pa komajda 47 milijo
nov. Denar torej ne pride čez 
občinsko mejo, čeprav vemo, 
da so v občinah delovne organi
zacije, ki so še kako povezane z 
Gorenjem in zainteresirane za 
njegovo sanacijo. Kdo torej 
odloča!? Podobno je s tistim, 
kar se združuje v republiki. Če 
bi bili dosledni, bi Korting lik
vidirali že leta 1980. Dve leti 
zamude pa sta prinesli mili
jarde izgub . Banka je to napi
sala leta 1981. pa pride do vpli
vov s strani, se že najde kdo — 
pa saj to poznate.

Vrnimo se k IMV. Nujna je 
radikalna sanacija, celovita in z 
rokom. Do dne tega in tega, 
drugače pa preusmeritev ali 
likvidacija. Kar pa zadeva sred
stva — oni bi seveda želeli, da 
jim kdo prinese denar v na
hrbtniku. Golo posojilo in 
potem gremo naprej, dokler bo 
šlo — do novega posojila. To 
pač ni v redu.

V banki smo bili vedno pri
pravljeni dati posojilo — toda 
preko naših članov, ki so stalni 
kooperanti IMV. Namesto ne
posrednega posojila bi torej 
zainteresirani združevali sred
stva, prišlo bi do pristnega so
delovanja. V Novem mestu 
niso za to in tako tudi priprav
ljenosti, da bi jim drugi poma
gali, ni. Ostane recept — hitra, 
radikalna sanacija, gospodar
sko utemeljena in brez politi
ke!«

C. B.

Pri Ljubljanski 
banki v Ajdovščini 
vloge občanov 
niso tajne

V Delavski enotnosti št. 38 je 
bilo dne 27. 9. 1984 na strani 3 
objavljeno sporočilo »Pri 
Ljubljanski banki v Ajdovščini 
vloge občanov niso tajne«.

V zvezi z navedenim sporo
čilom zahteva Ljubljanska 
banka. Temeljna banka Nova 
Gorica, v katere sestavi deluje 
tudi njena poslovna enota v 
Ajdovščini, objavo nasled
njega popravka:

»Delavci Ljubljanske banke. 
Temeljne banke Nova Gorica, 
poslovne enote Ajdovščina, 
zbrani za zboru 4. 10. 1984, 
ocenjujemo objavljeno sporo
čilo kot povsem neresnično, 
tendenciozno, z njegovo ob
javo pa sta bila prizadeta dobro 
ime in ugled banke ter bančnih 
delavcev, še posebej pa zaupa
nje občanov do poslovanja 
banke.

Izjavljamo, da v poslovni 
enoti Ajdovščina niso bili po
sredovani vodstvu Fructala ni
kakršni podatki o hranilnih 
vlogah štirih delavcev, avtorja 
spornega sporočila pa le do
bronamerno opozarjamo na 
znane razlike glede poslovanja 
in varovanja poslovne tajnosti 
hranilnih vlog in žiro računov 
občanov.

V skladu z zakonom o teme
ljih kreditnega in bančnega si
stema se podatki o hranilnih 
vlogah in o depozitih na deviz
nih računih občanov smejo 
sporočati le na pismeno za
htevo sodišča, podatki o poslo
vanju občanov prek žiro računa

pa se smejo sporočati na pi
smeno zahtevo sodišča ali fi
nančnega organa družbenopo
litične skupnosti. Zakonski 
okvir je bil pri temeljni banki 
vedno in dosledno upoštevan 
— tudi v tem konkretnem pri
meru, ko je na pisno zahtevo 
pristojnega finančnega organa 
občine Ajdovščina z dne 29. 6. 
1984 poslovna enota banke v 
istem kraju docela v skladu z 
zakonom sporočila stanje na 
žiro računih štirih delavcev 
Fructala.«

Ob objavi popravka zahte
vamo tudi opravičilo, da je prišlo 
do tako grobega spodrsljaja, če 
pa ne bo objavljeno v takšni 
obliki, bomo uveljavili pra
vice iz zakona o javnem obveš
čanju.

Delavci poslovne 
enote Ajdovščina 

(podpisi 37 delavcev) 
Predsednik poslovodnega 

odbora Zorko Debeljak

Pripis uredništva
Zelo na kratko: tako kot 

hranilne vloge občanov so torej 
tudi njihovi žiro računi po
slovna tajnost. Združene banke 
Slovenije v svojih aktih s tem v 
zvezi poudarjajo celo nasled
nje: »Delavec je dolžan varo
vati tajnost podatkov. Ta dolž
nost ne preneha niti po prekini
tvi delovnega razmerja z 
banko. Kršitev načela tajnosti 
ima za posledico kazensko in 
materialno odgovornost.«

Vendar, ne glede na to, ima 
pristojni finančni organ občine 
pravico, da zahteva podatke o 
žiro računih občanov. V redu. 
Toda v našem primeru je tudi 
Fructal razpolagal s temi po
datki, kar je razvidno iz njego
vega pisma Delavski enotnosti.

obiščite 1 
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Delavske enotnosti
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Iskra IEZE, tozd Hipot iz Šentjerneja: ni dovolj biti dober, ko so drugi še boljši

Alarm ob pravem času
1*1

V Hipotu (hibridna vezja in potenciometri) Šentjernej, tozdu 
Iskrine delovne organizacije IEZE (proizvodnja elektronskih 
elementov) so se v zadnjih dveh, treh letih uvrstili med uspešnejše 
tozde, vendar temu ne namenjajo velike pozornosti. Bolj jih zani
ma, zakaj ponekod ne dosegajo takšnih poslovnih rezultatov, kot 
bi jih lahko. Zato se med obiskom v tem tozdu nismo pogovarjali o 
dosežkih, ampak o vprašanjih, zakaj ti niso še večji. Naši sogovor
niki: direktor Franc Baznik, vodja plana in analiz Stane Rostohar 
in predsednik OSS Franc Žičkar so poseben poudarek dali tistim 
kazalcem uspešnosti poslovanja, ki v zadnjem času nazadujejo.

»Takole bi dejal o naši 
uspešnosti,« je začel Franc 
Baznik, »dosegli smo dobre re
zultate gospodarjenja v celoti. 
Zadovoljni smo s proizvodnjo, 
z rastjo produktivnosti, z oseb
nimi dohodki. Nikakor pa nam 
ni všeč dosežena raven izvoza 
na konvertibilno tržišče, kjer 
precej zaostajamo za načrti, in 
tudi ne pokritost našega uvoza 
z izvozom. Za slabost štejemo 
tudi padanje ekonomičnosti 
poslovanja, padec rentabilnosti 
in slabo obračanje sredstev. To 
nam je pokazal polletni perio
dični obračun in do konca leta 
se bomo temeljito trudili, da bi 
izboljšali gibanja v gospodar
jenju.«

Kaj storiti, da bi si Hipot po
vrnil ugled ene najboljših 
izvoznic v Iskra IEZE?

Ponovni vzpon na vrh s tret
jega mesta od zadaj, kjer so po 
konvertibilnem izvozu zdaj, ne

bo lahek. Težko bo tudi zavoljo 
tega, ker tozd še vedno »plaču
je« davek slabih rezultatov 
spred treh, štirih let, ko so imeli 
izgubo in bili v zelo sla
bem likvidnostnem položaju. 
Zato takrat tudi niso dovolj in
vestirali, to pa se zdaj pozna 
tako v širini izbora izdelkov, v 
količini (produktivnosti) in tudi 
kakovosti, ker nekateri proi
zvodni postopki niso avtomati
zirani.

»Sicer pa perspektiva to
vrstne proizvodnje ne ugaša — 
čeprav so v prihodnjih letih 
.možni manjši pretresi na sve
tovnem trgu,« nam je razlagal 
Stane Rostohar. »Jasno pa nam 
je, da bomo morali kar v naj
krajšem času izkoriihti naše 
tako imenovane notranje re
zerve. Ali z drugimi besedami 
— odpraviti slabosti v proi
zvodnji. Meharrizirati moramo 
montažne postopke tako pri

hibridnih vezjih kot pri poten
ciometrih. Da bi v težkem go
spodarskem položaju, ko je 
uvoz opreme omejen, ta cilj 
dosegli, smo nakupili samo 
osnovno opremo. Zraven pa 
smo »zaposlili« veliko strokov^ 
njakov, ki bodo na temelju 
uvožene osnovne opreme ra
zvijali lastne stroje in tudi po
stopke. Tujemu trgu bomo po
nudili tudi večji izbor naših 
vezij (več tipov, op. p ), osvojiti 
pa nameravamo tudi proizvod
njo displejev.s tekočimi krista
li.«

Pravočasno sledenje potre
bam svetovnega trga in tehno
logiji je za dober izvoz seveda 
temeljnega pomena. Vsaka 
zamuda v »reakciji« se — kot 
so na svoji koži občutili v Hjpo- 
tu, naglo maščuje. Če bi pove
čali proizvodnjo hibridnih vezij 
že leta 1982, kot so nameravali, 
ne pa šele leta 1985, do manj
šega izvoza in negativne pokri
tosti uvoza z izvozom najbrž ne 
bi prišlo. Zaradi vse večjih po
treb po uvoženem reprodukcij
skem materialu se »zunanjetr
govinske škarje« Hipota vse 
bolj razpirajo.

»Čeprav smo na podeželju, 
kjer si mnogi od naših 580 za
poslenih pomagajo še s pri
hodki od kmetijstva, nam le

tošnje upadanje doslej dobrih 
kazalcev poslovne uspešnosti ni 
nič kaj všeč,« je pripomnil 
Franc Žičkar in dodal: »Osebni 
in družbeni standard naših de
lavcev se je začel dvigati šele v 
zadnjih dveh, treh letih. Prej 
zaradi izgube leta 1979 in težav 
v gospodarjenju leto kasneje 
za standard nismo mogli kaj 
prida skrbeti. Toda zdaj, ko bi 
lahko, so nam dosežke pojedle 
cene. Polletni periodični obra
čun smo zato v sindikatih po
zorno pretehtali in ugotovili, da 
nikakršno samozadovoljstvo, 
pa naj bi bilo še tako majhno, ni 
na mestu. Poglejte, storilnost 
smo povečali za 12 odstotkov, 
dohodek in čisti dohodek na 
delavca pa še več. Toda drugi 
kazalci poslovanja so slabši od 
lanskih. V naši delovni organi
zaciji (IEZE) imamo enega 
najslabših faktorjev obračanja 
obratnih sredstev. Torej nam 
kaj malo pomaga, da smo v ce
loti gledano letos poslovali 
uspešno — kar se pozna tudi na 
osebnih dohodkih — ko pa smo 
med uspešnimi tozdi pri nas za
čeli drseti proti repu. Verja
mem pa, da bodo ukrepi, ki 
smo jih takoj po polletju začeli 
uveljavljati, do konca leta dali 
pričakovane rezultate.«

Boris Rugelj
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Seja republiškega sveta ZSS

Združevanje 
na čistih računih

Čas je tak, da ni prostora za 
leporečje pri iskanju izhodov iz 
sedanje gospodarske krize. 
Resne strokovne in politične 
analize uresničevanja ustavno 
in zakonsko opredeljenih 
družbenoekonomskih odno
sov, predvsem pa dohodkovnih 
v združenem delu, ni treba kra
siti, analitikom pa ne skrivati 
ocen, da je samoupravna preo
brazba združenega dela tako 
vsebinsko kot marsikje tudi or- 
ganizaeijsko zastala. Osrednje 
vprašanje te teme je naravnost 
izzivalno — za sindikat kot ra
zredno politično organizacijo 
delavcev še posebno: kje so 
vzroki, da samoupravno zdru
ževanje dela in sredstev ven
darle ni steklo tako. kot smo 
predvidevali ob sprejemanju 
zakona o združenem delu in ka
sneje zakona o razširjeni re
produkciji. Skoraj v vsakem 
samoupravnem in delovnem 
okolju pa lahko postavimo tudi 
vprašanje, koliko sedanja sa
moupravna organiziranost 
spodbuja ali zavira te procese.

To vprašanje je prepletalo 
vso razpravo na minuli seji re
publiškega sveta ZSS. Pravega 
odgovora nanj pa ni moč iskati 
v sformali/.iranem pogledu na 
splet vprašanj, ki so povezana 
z združevanjem dela in sred
stev, temveč z natančnejšo raz
členitvijo sedanjih tokov v 
združevanju, predvsem pa z 
odgovorom na vprašanje, ko
likšno vlogo imajo ekonomske 
zakonitosti v procesu samou
pravnega združevanja dela in 
sredstev. O tem niti stroka niti 
politika še nista enotni. Na 
vprašanje, zakaj ta proces ne

teče hitreje, je Roman Albreht 
na seji RS ZSS dejal, da zato, 
ker proizvodnih dejavnikov ne 
obravnavamo kot ekonomske 
kategorije. Je že res, da smo to 
slabost že zaznali, tudi izhod 
smo začrtali v dolgoročnem pro
gramu stabilizacije, vendar 
očitno nismo dovol j vztrajni, da 
bi tisto, kar smo se dogovorili, 
tudi hitreje uveljavili v druž
beni praksi.

Če je zajec v tem grmu, ga 
doslej še nismo pregnali, a bi 
bilo treba pogledati tudi v 
druge. Gradivo, ki so ga pripa- 
vili v republiškem svetu Zveze 
sindikatov Slovenije, naravnost 
sili bralca k razmišljanju in soo
čanju' zapisanih usmeritev s 
prakso v vsakem samouprav
nem okolju. Poudarja — kot 
tudi uvodničar, član predsed
stvi! RS ZSS Miro Gošnik — da 
je ponovna uveljavitev in utrdi
tev položaja združenih delav
cev v tozdu kot temeljnih nosil
cev družbene reprodukcije na 
vseh področjih, dejavnostih in 
na vseh ravneh samoupravnega 
odločanja tudi pogoj za 
uspešno izpolnjevanje nalog 
dolgoročnega programa stabi
lizacije. V žarišču je torej te
meljna organizacija združe
nega dela, vendar v svoji 
ustavni zasnovi, ki je, kot je za
pisal Edvard Kardelj. ' nova 
oblika družbene organizacije, v 
kateri temeljijo notranji odnosi 
na neposrednem združevanju 
dela. upravljanje sredstev proi
zvodnje in reprodukcije pa je v 
rokah delavcev te temeljne or
ganizacije. Seveda pa takšna 
temeljna organizacija ni sama 
sebi dovolj, s številnimi nitmi je

povezana z drugimi in je hkrati 
tudi dejavnik delavčevega od
ločanja o vseh družbenih zade
vah. Zdi se, da je večja vloga 
temeljne organizacije združe
nega dela v sedanjem času 
nujna, kajti nekatera razmiš
ljanja v javnosti, predvsem v 
tehnobirokratskem okolju, bi 
jo najraje kar izbrisala in po
novno vzpostavila staro podjet
je. Pri tem pa ne smemo mimo 
kritičnih opazk o takšnih te
meljnih organizacijah, ki so se v 
resnici prelevile v podjetja, 
prevzele ustavno in zakonsko 
vlogo delovne organizacije kot 
poslovnega subjekta, kar se
veda spet ne ustreza njihovi 
ustavni in zakonski osnovi. Iz
krivljeno sliko družbenoeko
nomskih odnosov in samoup
ravne organiziranosti dobimo 
tudi tedaj, ko govorimo o de
lovni organizaciji kot seštevku 
tozdov, ne pa tozdih kot delov
nih enotah enotne delovne or
ganizacije. Kritično lahko 
spregovorimo predvsem o 
molku tistih delegatov v te j ra
zpravi. kjer je očitno, da bi nji
hova analiza razmer in organi
ziranosti na primer v elektrogo
spodarstvu vendarle lahko raz
jasnila zadrege pri uveljavlja
nju dohodkovnih odnosov in 
ustrezne samoupravne organi
ziranosti v tej dejavnosti ter 
težav sindikalnih aktivistov pri 
tem. Na seji je bilo ugotovlje
no. da precej samoupravnih 
preobrazb v združenem delu ni 
sledilo težn jam, ki ima jo, druž
beno gledano, prednost in per
spektivo pri utrjevanju samou
pravnih proizvodnih odnosov. 
Koliko je sindikat v takih pri
merih sokriv, jih podpiral ali pa

le s podporo pripomogel k uve
ljavitvi ozkih interesov, je se
veda drugo vprašanje in tema 
za posebno politično analizo. V 
političnem ravnanju vsake sin
dikalne organizacije sc mora 
uveljaviti stališče, da ne more 
biti nobene spremembe sa
moupravne organiziranosti, 
nobenih posegov v dohod
kovne odnose in s tem v te
meljni položaj delavcev, nobe
nih povezovanj ali razdruže- 
vanj dela in sredstev — brez 
sindikata kot družbenopoli
tične organizacije delavcev, ki 
pa so temeljni nosilec vseh pro
cesov. odnosov, pravic, obvez
nosti in odgovornosti. Zato de
lavci tudi imajo sindikat!

In če se na koncu vrnemo k 
temeljnemu vprašanju, kako 
pospešiti proces združevanja 
dela in sredstev, kar postaja ob 
snovanju novih srednjeročnih 
načrtpv še posebej aktualno, ob 
omejenih sredstvih za naložbe, 
potlej kot pribito drži. da bo 
dejansko zanimanje za združe
vanje dela in sredstev še obsta
jalo prikrito in to še toliko časa, 
dokler ga ekonomska logika ne 
bo spravila na svetlo. To pa bo 
tedaj, ko bo tisti, pri katerem se 
združujejo sredstva, ustvarjal 
tudi družbeno akumulacijo, ko 
bo sovlagatelj ob podpisu sa
moupravnega sporazuma in ob 
njegovem uresničevanju imel 
od vlaganja tudi neposredno ali 
posredno dohodkovno korist. 
Nad tem bi se vendarle kazalo 
temeljiteje zamisliti, kajti če ne 
bo tako. se bomo vrteli v istem 
krogu ugotovitev, usmeritev in 
sklepov.

Marjan Horvat

Podjetništvo, lokalizmi 
in druge ovire

Večina razpravljalcev je poskušala najti celovit odgovor na 
vprašanje, zakaj je združevanje dela in sredstev prepočasno in 
kako na ta proces vpliva obstoječa samoupravna organiziranost 
združenega dela. Poudarili so, da združevanje temeljnih in delov
nih organizacij ovira predvsem podjetniška, državno-lastninska in 
skupinsko-lastninska miselnost, pogostokrat pa za dohodkovno 
povezovanje manjkajo ustrezni ekonomski motivi.

Po besedah Sandija Bartola ne moremo biti povsem zadovoljni s 
povezovanjem v kmetijstvu. Resda ni mogoče zanikati uspehov 
združevanja kmetov, toda kakovost odnosov ne zagotavlja hitrej
šega napredka. Temeljne organizacije kooperantov še vedno niso 
ustrezno organizirane. Podobno je tudi v zdravstvu, kjer po oceni 
Nevenke Lekše zastarele organizacijske oblike ovirajo združeva
nje zdravstvenih zmogljivosti in prilagojevanje zdravstva spreme
njenim gmotnim možnostim. Samoupravna organiziranost peša 
tudi v trgovini, kjer nikakor ne morejo speljati potrebne preobra
zbe in zagotoviti hitrejšo prodajo zalog. Janez Gračnar je opozo
ril. da bi se morala občinska politična vodstva marsikje bolj potru
diti pri iskanju ustreznejših organizacijskih rešitev. Vprašanje je 
tudi — se je v razpravo vključila Marija Juvančič — ali si poslo
vodni delavci dovolj prizadevajo uskladiti cilje povezovanja go
spodarstva z dolgoročnimi razvojnimi interesi.

Miša Sepe je navzoče opozorila, da bi moral sindikat namenjati 
pozornost tudi združevanju v kulturi, knjižničarstvu in drugod. Iz
kušnje namreč potrjujejo, da prihaja tu do povezovanja različnih 
področij dela (knjižnice, delavske univerze, bife, kino), tako da se 
delavci težko pogovarjajo o usklajevanju dela. Bernard Zver pa je 
govoril o tem, da marsikje spreminjajo organizacijske oblike, do
hodkovnih odnosov pa ne uveljavljajo. Posledica tega pa je po
djetniški koncept poslovanja in odtujenost delavcev od odločanja 
o dohodku.

Tudi Mirko Gozdnikar se je strinjal, da je vsebina povezovanja 
veliko pomembnejša od oblike. To velja tudi za povezovanje proi
zvodnje s trgovino, kjer pa o vsebini povezovanja marsikdaj od
loča ekonomska moč partnerjev.

V daljši razpravi je Roman Albreht med drugim govoril o pro
duktivnosti dela, ki jo vse prepogosto ocenjujemo zgolj skozi pri
zmo intenzivnosti človekovega dela, pozabljamo pa na tehnologijo 
in znanje kot prevladujoč proizvodni dejavnik. Janez Stare je 
menil, da je stopnja uspešnosti združevanja dela in sredstev odvi
sna tudi od tehnološke in tehnične opremljenosti gospodarstva. 
Težava je v tem, ker merila in standardi materialnih stroškov niso 
natančno opredeljeni, podobno pa velja tudi za amortizacijske 
stopnje. Nasploh pa je poslovni riziko povezovanja za zagotavlja
nje reprodukcijskega materiala prevelik.

Zvone Jakše je omenil strokovne službe sestavljenih organiza
cij, ki si vse prevečkrat prisvajajo nekatere strokovne naloge. 
Zvone Gomilšek je spregovoril o težavah papirno-grafične indu
strije (pomanjkanje deviz, prenizke cene časopisov), ki ovirajo te
snejše povezovanje z porabniki časopisnega papirja. Ružiča Spa- ■ 
bič je v razpravi poudarjala, da delavci praviloma ne vidijo motiva 
za združevanje. Zorko Dežjot je ocenil, da je pogoj za uspešno do
hodkovno povezovanje tehnološko posodabljanje prizvodnje, kot 
zdaj poteka v Tpmosu. Branko Smole je dejal, da v številnih mari
borskih delovnih kolektivih (Tališ, Založba Obzorja, Marles) ra
zmišljajo o drugačnih oblikah organiziranosti. Dušan Gačnik pa je 
dejal, da se morajo organizacije združenega dela povezovati med 
seboj na ekonomski podlagi in da morajo delavci jasno videti teh
nološko, razvojno in kadrovsko perspektivo. Strinjal se je, da pri 
povezovanju govorimo preveč le o težavah, premalo pa o dosež
kih, vendar bi morali po njegovi oceni cilje povezovanja upoštevati 
tudi pri načrtovanju.
(Več o vsebini razprave in sklepih v prihodnji številki)

NALOGE ORGANIZACIJ IN VODSTEV ZVEZE SINDIKATOV PRI 
UTRJEVANJU IN RAZVIJANJU SAMOUPRAVNE 

ORGANIZIRANOSTI IN DOHODKOVNIH ODNOSOV Z VIDIKA 
POSPEŠEVANJA TOKOV ZDRUŽEVANJA DELA IN SREDSTEV

Utrjevanje in razvijanje samoupravnih družbenoekonom
skih odnosov in odnosov pri združevanju dela in sredstev kot 
edine poti za večjo skupno gospodarsko in družbeno stabilnost 
in hitrejši napredek, za večjo materialno in socialno varnost ob 
družbenih sredstvih za delo združenih delavcev, narekuje sin
dikatu delovanje v dveh smereh:

• Trajno in ustvarjalno-kritično sodelovanje pri uveljavlja
nju dopolnitev v ekonomskem sistemu (monetarno-kreditni 
sistem, bančni in devizni sistem, politikajn sistem cen. davčni 
sistem itd ). Ekonomski sistem mora delavcem omogočiti in 
zagotoviti obvladovanje vseh sredstev, pogojev za delo in re- 

■ zultatov dela. zlasti še sredstev za razširjeno reprodukcijo in 
tekoče poslovanje organizacij združenega dela v okviru vsaj 
povprečne uspešnosti po dejavnostih v enakih pogojih. Na 
družbene razmere, ki so bistvene tudi za razvijanje odnosov pri 
združevanju dela in sredstev, sindikat vpliva skladno s svojo 
družbeno vlogo prek delegatskega skupščinskega~sistema.

• Izpolnjevanje konkretnih nalog sindikata pri dograjevanju 
vsebine in oblik samoupravljanja v organizacijah združe
nega dela. Pri tem sta pomembni zlasti dve nalogi: pobude in 
predlogi dograjevanja družbenoekonomskih oziroma dohod
kovnih odnosov in samoupravnega organiziranja, to je vsebine 
in oblike odnosov, ki sta med seboj povsem soodvisni. To je 
odgovornost sindikatov za dograjevanje »notranjih pogojev«, 
ki so prav tako podlaga za razvijanje odnosov pri združevanju 
dela in sredstev.

Četudi je oboje (vpliv na zunanje in notranje pogoje uspeš
nega združevanja dela in sredstev in pospeševanja integracij
skih procesov) med seboj povezano in mora biti sočasno, pa

se tokrat zavestno usmerjamo na organizacije združenega 
dela.

Naloge sindikata so:

a) Sindikat bo kot svojo pravico in dolžnost uveljavljal sode
lovanje pri presoji predlogov za spremembe samoupravne or
ganiziranosti v združenem delu. Delavcem v združenem delu 
bo predlagal, kadar bo to utemeljeno, bodisi dopolnitve pred
logov ali zavrnitev neustreznih sprememb, bodisi organiziranje 
nove TOZD. če bodo izpolnjeni pogoji za to.

Kjer reprodukcijsko-dohodkovna povezanost ni zadovoljiva, 
bo sindikat dal pobudo samoupravnim in poslovodnim orga
nom ter strokovnim službam za izdelavo predlogov za spre
membe vsebine in oblik odnosov.

b) Dograjevanje, razvijanje in usklajevanje dohodkovnih 
odnosov z zakonom o združenem delu je trajna naloga sindi
kata. tudi zato. ker urejeni spodbujajo oziroma omogočajo go
spodarsko učinkovitost združevanja dela in sredstev kot tudi 
samoupravno institucionalno povezovanje v ustrezne po
slovne in reprodukcijske celote.

Poseben pomen pri tem imajo skupni temelji samoupravnih 
planov in odnosi pri ustvarjanju deleža v skupnem prihodku in 
skupnem odhodku, pa tudi skupne osnove in merila za razpo
rejanje in delitev dohodka, čistega dohodka in sredstev za 
osebne dohodke.

Načrtovanje samoupravnih povezav OZD glede skupnih ra
zvojnih prednostnih nalog in ciljev naslednjega srednjeroč
nega obdobja je konkreten izziv in naloga tudi sindikata,

skladno z njegovo funkcijo v planiranju. Samoupravna združi
tev skromnih sredstev akumulacije na ekonomskih podlagah 
lahko jamči večje skupne uspehe in odpravo večjih strukturnih 
neskladij, ki pomenijo omejitvene dejavnike razvoja.

c) Republiški odbori sindikatov dejavnosti naj bodo pobud
niki in nosilci sprejemanja družbenih dogovorov za natanč
nejše določanje meril pri organiziranju temeljnih in delovnih 
organizacij (327. in 348. člen ZZD). Pri presoji potrebnosti takih 
družbenih dogovorov bodo upoštevali specifične tehnološke, 
družbenoekonomske in samoupravne razmere v posameznih 
dejavnostih.

d) Republiški svet ZSS oziroma ustrezna delovna skupina 
bo skladno s programom dela pripravila teze oz. obrazložene 
podlage, ki naj bi služile delavcem v temeljnih organizacijah 
združenega dela za nujno potrebno dograjevanje samouprav
nih sporazumov o združevanju dela delavcev v temeljni orga
nizaciji kot temeljnih samoupravnih splošnih aktov za obliko
vanje samoupravnih odnosov (336. člen ZZD in 49. člen ZDR).

e) Zaradi pomena sestavljenih organizacij združenega dela 
kot tudi drugih oblik institucionalnega ali drugačnega povezo
vanja pri premagovanju gospodarskih težav oziroma zaradi 
njihove vloge pri povečanju gospodarskem poslovne učinkovi
tosti, produktivnosti itd., pa tudi povečanja dohodka, bodo or
ganizacije sindikata v SOZD in republiški odbeiri sindikatov de
javnosti v sodelovanju z drugimi organi in službami v sindikatih 
ter gospodarski zbornici tudi v prihodnje spremljali njihov ra
zvoj in vztrajali pri izpolnjevanju v sporazumih dogovorjenih ci
ljev.

f) Republiški svet ZSS ne bo le spodbujal medrepubliškega 
sodelovanja pri združevanju dela in sredstev, marveč bo s sin
dikati v drugih socialističnih republikah in socialističnih avto
nomnih pokrajinah vplival na odpravljanje ovir učinkovitejšega 
samoupravnega povezovanja OZD v enotnem jugoslovan
skem gospodarskem prostoru.

Zvezni odbori sindikatov bi lahko opravili pomembno delo 
znotraj dejavnosti, obenem pa spodbujali širše reprodukcijsko 
povezovanje.

(Povzetek pripravili v uredništvu)
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Predsedstvo Sveta ZSJ o resoluciji za leto 1985

Kako načrtovati 
inflacijo

Če bi nepoučeni slučajno po
slušali razpravo na tej seji, ki je 
bila 15. oktobra v Beogradu, bi 
verjetno najprej pomislili, da si 
udeleženci izmišljajo načrt in 
metodo načrtovanja, ker jim 
manjka skoraj vse, kar je po
trebno za dober plan. Tako pa 
ne vedo, kakšne so možnosti za 
povečanje proizvodnje, kako je 
s surovinami, delitvijo, obrat
nimi sredstvi, stroški, energijo, 
dinarsko in devizno likvidnost
jo.

Spasoje Medenica, član ZIS, 
je v svoji razpravi opozoril, da 
skoraj ni mogoče stvarno načr
tovati, ker se inflacija tako 
naglo povečuje. Prav o vpraša
nju načrtovanja inflacije so bila 
zato mnenja zelo različna. Me

denica je zato poudaril, da v 
planske listine ne smemo zapi
sati realno pričakovane inflaci
je, ker bodo potem vsi zahtevali 
dvig cen do te ravni.

Stojan Stojčevski, član pred- 
.sedstva, je v uvodu dejal 
(takšne ocene smo na sindikatu 
že večkrat slišali), da so delavci 
odgovorno ravnali v stabiliza
cijski akciji in da so zato prene
sli največje breme. Ukrepi za 
dosego ciljev niso bili pravoča
sni in so bili zato realni OD za 
10 odstotkov nižji, notranje re
zerve pa so že precej izčrpane, 
in bo treba razmišljati o ukre
pih, ki bodo delavce spodbujali 
k večji storilnosti. Stojčevski je 
zato poudaril, da ni prav, da se 
najbolj stabilizacijsko vedejo 
delavci za stroji, najmanj pa

tisti, ki so od proizvodnje naj
bolj oddaljeni. Dejal je tudi, da 
bodo nastali veliki socialni in 
politični problemi, če bremen 
inflacije ne bomo razporedili 
ne vse sloje delovnih ljudi.

Zdravko Krvina je posebej 
vprašal načrtovalce, kako je z 
boljšim izrabljanjem proizvod
nih zmogljivosti, z uvajanjem 
druge in tretje izmene, skrajše
vanjem delovnega časa, razvo
jem drobnega gospodarstva. 
Menil je, da edino nova de
lovna mesta rešujejo sedanjo 
nezaposlenost. Tudi od drugih 
razpravljalcev, med njimi je bil 
tudi Marjan Orožen, smo sliša
li, da so neizkoriščena ogromna 
osnovna sredstva, za katera 
smo plačali tudi precej deviznih 
sredstev.

Zvedeli smo tudi, da je padec 
življenjske ravni zelo različen, 
v Sloveniji 4-odstoten, v Črni 
gori 13-odstotens pri pomorcih 
ga ni, pri rudarjih pa je kar 20- 
odstoten. Marjan Orožen je ob 
tem opozoril na možnosti, da bi 
ta padec realnih OD v Sloveniji 
zmanjšali za 2 odstotka, tako 
da bo v nekaterih panogah 
prišlo celo do rasti realnih 
osebnih dohodkov.

Bogoljub Nedeljkovič pa je 
še opozoril, da v osnutku reso
lucije ni govora o zmanjšanju 
administracije, kjer imamo ve
like rezerve, in da je treba to 
nalogo konkretizirati v vseh 
okoljih. Sindikat pa mora za
htevati tudi pri tem realno na
črtovanje.

Stanimir Boiantč

Francka Herga obiskala žalsko občino

Več kot tri četrtine delavcev 
pri zasebnikih včlanjenih 
v sindikat

»Tudi delavci pri obrtnikih bi 
morali ob koncu leta obravna
vati zaključne račune, govoriti 
o letnih načrtih in skladih 
skupne porabe.« To je bilo le 
nekaj želja in zahtev, ki so jih 
povedali predstavniki tamkajš
nje osnovne organizacije delav
cev, zaposlenih pri obrtnikih, 
podpredsednici republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slove
nije Francki Herga na obisku v 
žalski občini.

Poleg omenjenih zahtev, ki 
bi jih po mnenju predstavnikov 
žalske osnovne organizacije 
zveze sindikatov delavcev, za
poslenih pri obrtnikih, morali 
čimprej uveljaviti, ker bi le

tako izenačili položaj delavcev 
v družbenem in zasebnem sek
torju, so gostji predstavili tudi 
delo članov osnovne organiza
cije. V njej je okrog 500 čla
nov, 180 delavcev pri zasebni
kih pa še ni vključenih vanjo. 
Delovati je začela pred več kot 
desetimi leti in spada zdaj med 
dejavnejše osnovne organiza
cije sindikata v žalski občini. 
Uspešna je predvsem komisija 
za reševanje stanovanjskih 
zadev; v zadnjih letih so kupili 
17 stanovanj za delavce, zapo
slene pri obrtnikih, delavcem 
pa omogočajo tudi najemanje 
kreditov za zidavo in prenovo 
stanovanj.

Zadovoljivo deluje tudi ko
misija za letovanje, trenutno 
razpolagajo delavci s šestimi 
prikolicami, in pa komisija za 
šport in rekreacijo, katere člani 
dosegajo že vrsto let lepe uspe
he.

Podpredsednico republi
škega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije so popeljali tudi v 
Tovarno nogavic na Polzelo. V 
uvodnem pogovoru so ji pred
stavili proizvodni program in 
dosedanje rezultate. Predstav
niki delovne organizacije so 
povedali, da bo letos 1234 de
lavcev izdelalo 43 milijonov 
enot izdelkov, kar jih uvršča 
med največje proizvajalce žen

skih, moških in v zadnjem času 
tudi otroških nogavic. Dodali 
so še, da imajo kljub ugodnim 
rezultatom vrsto težav, zlasti 
jih pesti preveliko nesora
zmerje cen, zastarelost opre
me, predolgi postopki za uvoz 
novih strojev, predvsem pa 
pomanjkanje sredstev za aku
mulacijo.

Gostje so si ogledali proi
zvodnjo, se pogovarjali s pred
sedniki osnovnih organizacij 
sindikata in s predstavniki kon
ferenc ter se udeležili razšir
jene seje predsedstva občin
skega sveta Zveze sindikatov 
Žalec.

Irena Jelen

Letne seje 
do konca decembra

Predsedstvo je po krajši razpravi sprejelo sklep o usmeri
tvah za pripravo in izvedbo letnih sestankov osnovnih orga
nizacij in organov zveze sindikatov ter sindikatov dejavno
sti.

Po tej listini bodo sestanki opravljeni do konca decembra 
19841 Glede vsebine sej pa predsedstvo meni, da morajo 
biti vpete v uresničevanje stabilizacijskih in drugih nalog, ki 
so v tem času v ospredju sindikalnega in drugega družbeno
političnega dela. Na njih morajo temeljito oceniti delo v 
zadnjem obdobju in uresničevanja družbene vloge sindi
kalne organizacije.

V listini so poudarjene tudi druge najaktualnejše sindi
kalne naloge pri krepitvi samoupravljanja, delegatskega in 
političnega sistema.

Osrednja točka razprave je bila namenjena davčni poli
tiki in sistemu v razmerah gospodarske stabilizacije (o tej 
temi obširneje pišemo na straneh 6, 7 in 8).

Predsedstvo se je seznanilo tudi z zapletom na seji Skupš
čine SPIZ pri obravnavi invalidskih nadomestil, in sklenilo, 
da bo zavzelo stališče do tega vprašanja po uskladitvi v ok
viru Skupščine SR Slovenije.

(S J6. seje predsedstva republiškega sveta ZS)

Zbiranje pomoči 
za Kopaonik

Predsedstvo RS ZSS je že po prvih potresih na Kopao- 
niku pozvalo sindikalne organizacije, naj nudijo solidar
nostno pomoč. Koordinacijski odbor za socialistično soli
darnost pri RK SZDL je po novih potresih in večjih škodah 
septembra ocenil, da je treba pred zimo pospešiti zbiranje 
pomoči.

Republiški svet ZSS zato poziva vse sindikalne organiza
cije in organe, naj zbirajo pomoč v ozdih, sindikalnih orga
nih in tudi pri posameznikih.

Dražja Delavska enotnost
Republiški svet ZSS je na seji 17. oktobra sprejel tudi sklep o 

dvigu cene Delavske enotnosti na 25 din za izvod od 1. novembra 
1984 dalje.

Odločitev je nujna zaradi velikih podražitev papirja in drugih 
stroškov v tiskarni in pri razpošiljanju časopisa.

Solidarnost v tednu 
razorožitve

Predsedstvo RS ZSS poziva sindikalne organizacije, naj 
na zborih in drugih sestankih^v tednu razorožitve od 24. do 
31. oktobra izrazijo svojo solidarnost z vsemi naprednimi 
silami, ki se bore za mir, svoboden razvoj in napredek vseh 
narodov. Tako se bomo sindikati odzvali pozivu generalne 
skupščine OZN za prepečevanje oboroževalne tekme, ki 
povzroča zaostrovanje mednarodnega položaja.

Od četrtka
do četrtka

TITOVO VELENJE

Decembra lani je prišla na 
delovno usposabljanje v Titovo 
Velenje prva skupina delavcev 
iz Gorenjeve tovarne hladilnih 
naprav Gorenje, ki jo gradijo v 
Bihaču.

Delavce iz Bihača, ki si v Ti
tovem Velenju nabirajo znanje 
in izkušnje, za večino je to tudi 
prva zaposlitev, sta te dni obi
skala predsednica občinskega 
sveta zveze sindikatov,JBihač 
Kata Repac in predsednik ob
činskega komiteja zveze ko
munistov Bihač Irfan Sarače- 
vič. Gostil sta se med bivanjem 
v Titovem Velenju'seznanila z 
delovnimi in življenjskimi ra
zmerami delavcev in poudari
la, naj si poleg delovnih navad 
naberejo kar največ samou- 
pravljalskih izkušenj.

LJUBLJANA

V ponedeljek se je podpred
sednica RS ZSS Francka Herga 
pogovarjala z udeleženkami 
prvega zveznega delovno-proi- 
zvodnega tekmovanja tekstil
nih delavcev. Tekmovanje je 
bilo 21. in 22. septembra v Ma

kedoniji. Naše tekmovalke so 
,se dobro odrezale. V predenju 
bombaža so tekmovalke iz Pre
dilnice Litija dosegle drugo 
mesto, v predenju volne, kjer 
so za Slovenijo tekmovale Ma
riborčanke, so bile pete in v 
tkanju volne tekmovalke iz 
Novega mesta tretje. Med po
sameznicami je bila Joža Ba
lant iz Litije v predenju bom
baža tretja, prav tako je tretje 
mesto dosegla tudi Martina 
Kroni v tkanju volne. V tkanju 
bombaža slovenski tekstilci 
nismo imeli ekipe.

V pogovoru so tekmovalke 
ugotavljale koristnost takih 
tekmovanj oziroma srečanj, 
predvsem zaradi izmenjave de
lovnih in tehnoloških izkušenj. 
Povedale so. da imajo v Ma
kedoniji sodobnejšo strojno 
opremo kot pri nas.

NOVA GORICA

1 Na povabilo novogoriškega 
sindikalnega sveta se je pred 
dnevi mudila v Novi Gorici ita
lijanska sindikalna delegacija 
delavcev v trgovinah iz Goriške 
pokrajine. Italijanski gostje so

se pogovarjali s predsednikom 
novogoriškega sindikata Fran
cem Galetom ter s predstavniki 
občinskega odbora sindikata 
delavcev trgovine. Izmenjali so 
si izkušnje in se seznanili s teža
vami, ki pestijo trgovske de
lavce na obeh straneh meje.

Po pogovorih so obiskali no
vogoriški trgovski center in 
salon Meblo. V Modnem domu 
pa so jim delavke Manufakture 
pripravile modno revijo. Ogle
dali so si tudi predelavo mesa v 
Mesni industriji Primorske v 
Kromberku.

Obisk spada v sklop tesnih in 
prijateljskih stikov novogori
ških in italijanskih sindikalnih 
delavcev.

Marko Rakušček

LJUTOMER

Občinski sindikalni svet in ra
ziskovalna skupnost občine Lju
tomer sti imela te dni skupni 
pošvet b tnovacijski in razisko
valni dejavnosti. Kot je pove
dal predsednik ObSS Mirko 
Milič, ni bilo posebno živahne 
razprave. Sestanek so sklicali 
predvsem zato, da bi podelili 
priznanja in nagrade občin
skega sindikalnega sveta in ra
ziskovalne skupnosti. Sindikat 
je dal priznanja, raziskovalna 
skupnost pa nagrade (10 tisoč 
dinarjev).

Inovacijska dejavnost je v

ljutomerski občini sorazmerno 
slabo razvita. Na posebno an
keto so dobili le petnajst pred
logov.

Priznanja ObSS so dobili; 
Vinko Rojnik, DO Imgrad; 
Drago Ferenc, VIZ Veržej; 
Slavko Vogrinec, DO Tehno- 
stroj in Milan Miiller, Elektro- 
kovina, obrat Ljutomer. Na
grade raziskovalne skupnosti 
pa so prejeli: Jože Novak, za
sebni obrtnik; Marjan Hanžel, 
Zvonko Ozmec, DO Ingrad in 
skupina konstruktorjev DO 
Tehnostroj, tozd Servis.

LJUBLJANA

Na seji komisije za delovne 
in življenjske razmere ROS de
lavcev kovinske in elektroindu
strije Slovenije so podprli pred
log, da o spornem benefiejj-a- 
nem delovnem stažu mežiških 
rudarjev pripravi ustrezno razi
skavo Inštitut za medicino dela, 
prometa in športa v Ljubljani. 
Komisija SPIZ namreč ni bila 
enotna, ali naj se rudarjem v 
kovinskih rudnikih, ki delajo 
pod zemljo več kot 50 odstot
kov delovnega časa, prizna 
enako bonifikacijo kot rudar
jem premogovnikov. Sporna je 
bila tudi uvrstitev mežiških ru
darjev v kategorijo 12 — 17, ki 
so jo menda pomotoma vnesli v 
predlog' Ugotavljajo pa tudi

nesorazmerja, ki bi nastala med 
rudarji in topilničarji.

Komisija pri ROS delavcev 
kovinske in elektroindustrije je 
ponovno poudarila svoje stališ
če, da je treba izboljševati de
lovne razmere delavcev, ne pa 
njihov položaj reševati z bene
ficiranim stažem.

KAMNIK
V Kamniku je imel sejo svet 

za oblikovanje in delitev sred
stev za osebne dohodke in 
splošno porabo, na kateri so se 
največ pogovarjali o gibanju 
osebnih dohodkov v preteklih 
mesecih in se dogovorili za naj
nižji osebni dohodek v občini.

Ugotovili so, da je pod za
jamčenim republiškim dohod
kom le nekaj delavcev in pred
lagali predsedstvu občinskega 
sindikalnega sveta nov mini
malni osebni dohodek 18 tisoč 
dinarjev, seveda za normalno 
delo.

LJUBLJANA
Delegacija zveze sindikatov 

Slovenije, ki jo je vodil pred
sednik RS ZSS Marjan Orožen, 
v njej pa sta bila še Ivanka Šul- 
gaj in Stefan Sobočan, je na po
vabilo sindikalnega sveta Že
lezna županija minuli teden 
obiskala to sosednjo pokrajino, 
s katero naši sindikati že dolgo 
časa tesno sodelujejo in v kateri 
živi okoli 5 tisoč Slovencev. Ž 
gostitelji so se pogovarjali o

razširitvi dolgoročnih oblik go
spodarskega sodelovanja ter 
spodbujanju tesnejših stikov 
med šolami na narodnostno 
mešanem območju.

Člani delegacije slovenskih 
sindikatov so si ogledali tudi 
šolo Izobraževalne direkcije 
državnega sindikalnega sveta v 
Balatonfiiredu ter tovarno po
gonskih delov Raba. Srečali so 
se tudi s predsednikom Držav
nega sindikalnega sveta San- 
dorjem Gasparjem.

RADLJE
Te dni naj bi se v Radljah db 

Dravi začela prva občinska sin
dikalna šola na Koroškem. Kot 
nam je pred dnevi povedal 
Milan Damjanovič, sekretar 
občinskega sindikalnega sveta 
Radlje, bo to šola za sindikalne 
funkcionarje občin Radlje in 
Dravograd. Od 29 prijavljenih 
kandidatov so jih zbrali dvajset 
in ti bodo v treh mesecih, dva
krat tedensko, poslušali preda
vanja po prilagojenem pro
gramu za njihove razmere. 
Skupaj bo šola trajala 70 ur in 
to zunaj delovnega časa. Kot je 
še povedal Damjanovič, so se 
za šolo odločili zaradi pozitiv
nih izkušenj tistih, ki so končali 
šolo v Radovljici. »Prav never
jetno se ta šola pozna pri njiho
vem delu,« je še dodal Milan 
Damjanovič.

Pripravlja: Andrej Agnič



Ljubljana, 18. oktober 1984
stran Delavska enotnost

Ob rob deseti seji RO sindikata delavcev v gostinstvu in turizmu

Korak naprej, dva nazaj
Dnevni red minule seje RO 

sindikata delavcev v gostinstvu 
in turizmu Slovenije, ki‘je bila 
minuli četrtek v Ljubljani, je bil 
dokaj obsežen, najpomemb
nejši pa sta v glavnem dve 
točki: družbenoekonomske ra
zmere organizacij združenega 
dela v gostinstvu in turizmu ter 
obravnava smernic družbenega 
načrta SR Slovenije za obdobje 
1986-1990.

Med številnimi podatki, ki 
smo jih slišali na seji, je bil prav 
gotovo najbolj spodbuden ta, 
da šteje Jugoslavija letos med 
tiste redke evropske dežele, ki 
se lahko pohvalijo z večjim šte
vilom tujih gostov v primerjavi 
z lanskim letom. Tako srečni 
sta baje le še Grčija in Španija. 
Precej manj pa je ob tem razve
seljiv podatek, da so pustili tuji 
gostje pri nas v povprečju 
komaj 27 dolarjev na dan, kar 
ni niti polovica v primerjavi z 
drugimi evropskimi državami. 
No, vse to ni niti najmanj pre
senetljivo, saj dobro vemo, 
kako je s to stvarjo. Kjer ni 
pravih možnosti zapravljanja, 
kjer ni široke in pestre ponud
be, tam so počitnice sora
zmerno poceni, izkupiček pa 
kaj drugega kot — skromen.

V nasprotju z rastjo števila 
tujih gostov pa smo letos po
tegnili nekoliko krajšo pri do
mačih turistih. Teh je bilo manj 
kot v enakem obdobju lani in 
tudi manj, kot je načrtovalo 
naše turistično gospodarstvo. 
Razlogi za to niso nikakršna 
skrivnost, so poudarili na seji. 
Življenjska raven je vse manjša 
in še vedno pada. pa tudi poso

jil za letovanja ni več. Zato so si 
letošnje poletje tudi tisti, ki 
imajo še vedno nadpovprečne 
osebne dohodke, le s težavo 
privoščili nekaj dni sonca in 
morja.

Turistični delavci se letos 
kljub zadovoljivemu obisku 
tujih gostov ne morejo kdo ve 
kako pohvaliti. Izgub v glav
nem ni, kar gre v veliki meri 
pripisati zaskrbljujoče nizkim 
osebnim dohodkom v tej pano
gi, ni pa, kar je prav tako malo 
spodbudno, tudi potrebne — 
akumulacije. In ker ni akumu
lacije, so tudi razvojne možno
sti za najnujnejše vlaganje v 
nove zmogljivosti, ustreznejšo 
ponudbo, infrastrukturo in po
dobno, žal, minimalne. To pa še 
posebej žuli delavce na tem po
dročju. Govorimo o prednostni

Dinarski čeki — slaba re
klama

Kljub slabim izkušnjam z 
■> dinarskimi čeki smo tudi 

letos ponavljali stare napa
ke. Tako so sc mnogi tuji tu
risti založili s temi vred
nostnimi papirji, v dobri 
veri, da bodo povsod tudi 
deležni 10-odstotnega po
pusta, kot smo jim pač ob
ljubljali. Toda rek, da »ob
ljuba dela dolg« v mnogih 
primerih ni držal. In spet 
smo bili priča mučnim pri
zorom, podobnim kot lani. 
Nas bo kdaj vendarle izuči
lo?

panogi, o njenih velikih mož
nostih prinašanja deviz, o po
sebnem gospodarskem po
menu oziroma položaju orga-

Nerazumljiva
metodologija

Kako izračunavamo v Ju
goslaviji devizni priliv od 
turizma, vemo v glavnem 
bolj slabo. Zelo dobro pa na 
primer v Postojni vedo, da 
so letos prodali kar za 100 
milijonov dinarjev (novih) 
spominkov, ki so jih v glav
nem pokupili tujci. Če bo s 
tem v zvezi zabeležen kak 
dolar deviznega priliva od 
turizma, pa je še velika 
uganka. Sicer pa- — pove
dano na uho: v pripravi je 
nova metodologija izraču
navanja deviznega priliva 
od turizma. Baje bo ta 
boljša od dosedanje. Predv
sem bolj stvarna.

nizacij združenega dela v go
stinstvu in turizmu, pa imamo v 
praksi prav mačehovski odnos 
do te gospodarske veje.

Čeprav je bilo pričakovati, 
da bo v zvezi z naštetimi 
problemi na seji precej govora o 
smernicah družbenega plana 
SR Slovenije, so člani odbora 
poudarili, da so s tem v zvezi 
malce razočarani, saj nakazu
jejo »smernice« le obveznosti, 
ne pa tudi pogojev za gospo
darjenje. To pa je, za vsaj ne-"

koliko konstruktivno načrto
vanje, le malce premalo.

Ne glede na to pa smo na seji 
večkrat slišali, naj bi bila usme
ritev slovenskih gostinskih in 
turističnih delavcev predvsem 
skrb za večjo kakovost in boljšo 
ponudbo. Le s tem si bodo na-

S trebuhom 
za kruhom

Po osebnih dohodkih so 
gostinski in turistični de
lavci prav na repu v Sloveni
ji. Pa delajo v prednostni 
panogi. No, če je vse to 
malce čudno, pa zato ni nič 
nenavadnega, da noče nihče 
več za natakarja ali kuharja. 
Kdo neki se bo znojil za 12, 
14 ali 16 tisočakov na 
mesec? Ni kaj, takih, ki so 
pripravljeni to početi, je iz 
meseca v mesec manj. Zato 
tudi ni čudno, da marsikje v 
Sloveniji že zapirajo gostin
ske obrate, kar za tolikšne 
osebne dohodke pač ne 
najdejo delavcev. To se do
gaja že celo v Mariboru.

mreč lahko ustvarili tudi mož
nosti za ustreznejše cene, 
predvsem v objektih višje kate
gorije. Večja kakovost bi torej 
prinesla tudi večji dohodek, ki 
je pogoj za najnujnejšo aku
mulacijo in stimulativne 
osebne dohodke.

Andrej Ulaga

koordinacijski odbor SR Slovenije za predlaganje kandidatov za Prvo
majsko nagrado dela objavlja

razglas
o roku in načinu prijave možnih kandidatov iz SR Slovenije za Prvomaj
sko nagrado dela v letu 1985.

I.
Po zakonu o Prvomajski nagradi dela (Ur. list SFRJ št. 21/1974) dajejo 

pobudo za podelitev te nagrade gospodarske organizacije združenega 
dela, družbenopolitične organizacije v njih in delavci.

Zato poziva koordinacijski odbor SR Slovenije za predlaganje kandi
datov za prvomajske nagrade dela vse naštete dejavnike, da prijavijo 
možne kandidate iz SR Slovenije za podelitev Prvomajske nagrade dela v 
letu 1985.

2.
Kot kandidata za Prvomajsko nagrado dela je možno prijaviti posa

meznega delavca — neposrednega proizvajalca v gospodarski dejavnosti, 
individualnega kmetijskega proizvajalca ter delovne ljudi, ki samostojno 
opravljajo dejavnost z osebnim delom na delov nih sredstv ih v lasti obča
nov, s tem da svojo dejavnost opravljajo v eni izmed zakonsko določenih 
oblik združevanja dela in sredstev'z družbenimi sredstvi, če sc ob izje
mnih delovnih uspehih vključuje v oblikovanje socialističnih samou
pravnih odnosov z ustvarjalnim delovanjem v samoupravnih organih in 
družbenopolitičnih organizacijah. Za izjemen delovni uspeh veljajo:

— izjemen prispevek k povečanju produktivnosti dela;
— trajnejši in izjemen nadpovprečni delovni učinek oziroma izjemna 

kakovost dela;
- pobude in delovni rezultati, s katerimi so doseženi veliki prihranki 

stroškov proizvodnje:
— pomembni racionalizatorski in inovatorski predlogi;
— učinkovite tehnične in tehnološke izboljšave;
— izjemni uspehi na delovnih in proizvodnih tekmovanjih.

X
Po sklepu Odbora za podeljevanje Prvomajske nagrade dela z dne 

17/7-1979 se skladno z 2. členom navedenega zakona kot delavci — ne
posredni proizvajalci razumejo v si neposredni udeleženci v proizvodnji, 
razen direktorjev in članov posktvodnih organov v organizacijah združe
nega dela.

4.
Možnega kandidata za Prvomajsko nagrado dela prijavi pisno te

meljna ali druga organizacija združenega dela potem, ko je sklep o tem 
sprejel zbor njenih delavcev ali delavski svet. družbenopolitična organi
zacija pa. če so tako sklenili njeni člani ali njen pristojni organ.

Prijava naj bo na posebni tiskovini v štirih izvodih, od katerih enega 
zadrži predlagatelj. Prijava mora vsebovati vse podatke, ki siv zahtevani, 
in podrobno utemeljitev.

Prijavo vložite pisno najkasneje do 24. decembra 1984:
— v dveh izvodil na naslov: Republiški svet Zveze sindikatov Slove

nije, Dalmatinova 4, Ljubljana;
— v enem izvodu občinskemu sveta Zveze sindikatov Slovenije svoje 

občine.
Tiskovine za prijavo lahko dobite pri republiškem ali pri občinskih sv e- 

tih Zveze sindikatov Slovenije.
5.

Kandidate iz Sloveni je bo izbral koordinacijski odbor, sestav I jen iz de
legatov republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije. Gospodarske 
zbornice Slovenije in republiškega sveta Zveze organizacij za tehnično 
kulturo Slovenije.

O nagrajenih odloča z zakonom pooblaščeni zvezni odbor.

TOLO Šentjur: Zaradi 
nesamoupravnega ravnanja 
delavcev je odstopil direktor

»Ponavljam, kar sem že povedal delavcem pred izsiljenim se
stankom ali kakor temu že rečemo, da odstopam od vodenja tako 
samoupravno neodgovornega kolektiva,« pravi ekonomist Stanko 
Zupanc, direktor tovarne lahke obutve Tolo v Šentjurju.

Do ponovnega zapleta v tej 342-članski delovni organizaciji je - 
prišlo, na presenečenje vseh, v ponedeljek, ko je bil izplačilni dan 
in so delavke menile, da teža kuvert ni enakovredna njihovemu 
vloženemu delu.

O razmerah v šentjurskem Tolu smo že poročali, ko sta dve 
izmeni letos že prekinili delo. Je bila tudi tokrat vzrok nestrpnost in 
nezadovoljstvo delavcev nad njihovimi osebnimi dohodki? Ti se 
gibljejo od 42 tisoč dinarjev, kolikor prejema direktor, in 12 tisoč 
dinarjev, ki jih je dobila delavka.

Načrtujoč letošnje gospodarjenje je vodstvo skupaj s samou
pravnimi organi in vodstvi družbenopolitičnih organizacij zasno
valo takšno gospodarjenje, da bi lahko dosegli povprečne osebne 
dohodke v njihovi branži. Kljub temu da so se nekatere surovine 
podražile tudi za več kot 300 odstotkov, so ob cenah v prvem pol
letju uspeli prigospodariti toliko, da so ob polletju lahko razdelili 
vrednost enega povprečnega mesečnega dohodka. Zaradi likvid
nostnih težav so to vsoto razdelili na dva dela. In zadnje izplačilo je 
bilo prejšnji mesec.

Na temelju takšnega gospodarskega uspeha so samoupravni or
gani in vodstvo DPO ugotovili, da bi za tretje trimesečje vsem za
poslenim povečali OD za 10 odstotkov, razliko pa poračunali ob 
obračunu trimesečja. Prav to, da smo se vsi skupaj dogovorili za 
takšno delitev, da je bila ta sprejeta na vseh ravneh, tudi med de
lavci. z ničemer ne opravičuje ravnanja tistih delavcev, ki so 
predčasno prenehali delo v prvi izmeni, in onih, ki niso pravočasno 
začeli delati v drugi. To ni samoupravljanje, temveč anarhija in v 
0Mnih razmerah nočem več voditi delavcev,« pravi Stanko Zu
panc, direktor Tola. *

Z odstopom direktorja, ki je 11 let vozil majavo barko tega ko
lektiva, so se razmere še bolj zapletle, saj je ena največjih težav 
prav pomanjkanje sposobnih delavcev in dobrih strokovnjakov.

Delavci zdaj pojasnjujejo, da niso prekinili dela zaradi morebit
nih nepravilnosti pri obračunu, temveč da ob vse večji draginji 
osebni dohodki ne zagotavljajo socialne varnosti. Ob tem je zani
mivo, da je večina zaposlenih v Tolu s podeželja, da so priučeni in 
jim je prav Tolo doslej dajal kruh.

Janez Sever
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Kazalci poslovne uspešnosti: kako 
dobri gospodarji smo Slovenci (3)

Na drsalnici 
inflacije

(Piše: Boris Rugelj)

Suhoparni, a natančni in neizprosni kazalci poslovne uspešnosti 
slovenskega gospodarstva nam odkrivajo, da je lani skoraj polovici 
organizacij združenega dela šlo relativno slabo. Največ takšnih 
ozdov je bilo v elektrogospodarstvu, premogovništvu, predelavi 
barvnih kovin, industriji gradbenega materiala, visokih gradnjah, 
železniškem in cestnem prometu, gostinstvu... V teh dejavnostih 
je bilo »izločenih« Več kakor 60 odstotkov vseh ozdov, največ, 75 
odstotkov, pa v industriji gradbenega materiala in v predelavi 
barvnih kovin. V teh dejavnostih je precej delovnih organizacij 
poslovalo z izgubo, slaba je reproduktivna sposobnost, nizka so
cialna varnost zaposlenih...

Na drugem bregu so kemična predelovalna industrija, proi
zvodnja in predelava papirja, preje in tkanin, tekstilnih izdelkov, 
usnjarji in krznarji, čevljarji, predelovalci kavčuka in drugi. Te in 
še nekatere druge dejavnosti imajo v svojih vrstah manj kot 30 od
stotkov zaostajajočih ozdov, izgubarjev pa, razen v proizvodnji 
kavčuka, sploh ne.

Igrajmo se s statistiko še naprej. Poglejmo, koliko je zelo dobrih 
ozdov. V vsej industriji in rudarstvu je 4,9 odstotka vseh analizira
nih ozdov ali 698. V elektrogospodarstvu je zelo dobra ena de
lovna organizacija, med premogovniki je ni, prav tako ne v črni 
metalurgiji, predelavi barvnih kovin, med cestno-prometnimi or
ganizacijami, v kmetijstvu itd.

Ivan Gorenc pravi, da bo treba mejno vrednost za »izločanje« 
zelo dobrih delovnih organizacij v prihodnje nekolikanj znižati. 
Zdaj je namreč na spisek prišlo 113 delovnih organizacij. Skoraj 
prav tako dobrih pa je več kot še enkrat toliko organizacij zdru
ženega dela. Zato nemara nima pravega pomena, da mejo za zelo 
dobre organizacije postavljamo tako visoko.

Praviloma so slabše predvsem tiste organizacije združenega 
dela, ki zaostajajo pri razmerju med celotnim prihodkom in porab
ljenimi sredstvi (kazalec4) v meri stroškov financiranja (7), deležu 
poslovnega sklada, ki se oblikuje na podlagi razbeljenega čistega 
dohodka za akumulacijo (17), v razmerju akumulacije na delavca 
(18), razmerju med akumulacijo in povprečno porabljenimi po
slovnimi sredstvi (22) in glede celotne donosnosti porabljenih 
sredstev.

»Če ozdi zaostajajo samo po kazalcih 17 in 18, je potrebna do
datna analiza,« pravi Ivan Gorenc in dokaže trditev na primeru Ju- 
tranjke iz Sevnice. Ker kazalec 17 ne upošteva višine poslovnega 
sklada, je bilo seveda razmerje med akumulacijo in skladom — 
slabo in Jutranjka med izločenimi. Povsem neupravičeno, saj Ju
tranjka daje v poslovni sklad zelo visoka sredstva, pa tudi sicer — 
dobro gospodari. V prihodnje bo treba podobne primere prepre
čiti — torej bo treba kazalce dopolniti.«

Zdaj pa poglejmo, kaj se je pokazalo lani v primerjavi z letom 
prej v najbolj pomembnih kazalcih. Dohodek se je povečal za 38 
odstotkov, toda v primerjavi s povprečno porabljenimi sredstvi je 
ostal enak. Celotni prihodek na porabljena sredstva je padel za dva 
odstotka. Nekoliko se je izboljšal količnik obračanja sredstev, 
močno pa je padla inverzna mera stroškov finansiranja. To se je 
zgodilo kljub temu,da so se povečali dolgoročni poslovni viri v pri
meri s povprečno porabljanimi poslovnimi sredstvi. Tudi udeležba 
dohodka v celotnem prihodku je padla — za 4 odstotke. Osebni 
dohodki na delavca so se povečali, prali tako tudi akumulacija. 
Toda v primerjavi z lastnim poslovnim skladom je akumulacija 
padla in prav tako tudi v primerjavi s povprečno porabljenimi po
slovnimi sredstvi. Ker so se znižali tudi deleži materialnih naložb, 
finansiranih z lastno akumulacijo (razumljivo!) ter sredstva za re
produkcijo v primerjavi s povprečno porabljenimi poslovnimi 
sredstvi, je jasno, da reprodukcijska sposobnost slovenskega go
spodarstva slabi.

»Ob tem je treba poudariti,« pravi Ivan Gorenc,« da primerjava 
povprečno porabljenih poslovnih sredstev s stroški finansiranja, 
kar pokaže kazalec 7, dokazuje, da ima tričetrt slovenskega go
spodarstva večje stroške za finansiranje poslovanja kakor preo
stala četrtina. Tu sta najvažnejši postavki obresti in negativne te
čajne razlike. Toda kot nalašč kazalec št. 8 kaže, da je malo delov
nih organizacij, ki bi zaostajale glede trajnih virov obratnih sred
stev. Slovenija je v tem povprečno boljša kot Jugoslavija. Zakaj se 
torej bolj zadolžujemo? Verjetno bi se vzrok našel v odlivu sred
stev skozi brezobrestno avansiran je nakupa surovin, pri čemer slo
venski ozdi za finansiranje lastne proizvodnje najemajo posojila v 
bankah ali pri drugih ozdih.«

Po kazalcu 7 zaostaja kar 77 odstotkov tozdov, po kazalcu 8 pa 
le 1.7 odstotka! Jasno je. da je takšna analiza kazalcev uspešnosti 
poslovanja šele prvi korak, ki naj ga store tako v združenem delu in 
v družbeni nadgradnji. Nadaljevanje pa je prav tako jasno, tam, 
kjer zaostaja večina neke dejavnosti, je prav gotovo sodelujoči de
javnik v iskanju poti iz težav — družba s sistemskimi ali drugačnimi 
ukrepi. Vsekakor pa bo glavno in največje breme v iskanju boljših 
poti obležalo na združenem delu.

(Prihodnjič: Kaj si od kazalcev obetajo v bankah, delovnih organi
zacijah. e sindikatu)
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Razvoj Slovenije v stabilizacijskih razmerah (9)

Znanje je naša glavna 
opora in rezerva

Pripravlja: Vinko Blatnik

Za nujnost podružbljanja kmetijske proizvod
nje na sedanji stopnji družbenega razvoja se zav
zema tudi dr. Katja Vadnal:

— Vprašala vas bom, kdo pri nas vidi nevar
nost v kmetu. Na to vprašanje moramo enkrat 
jasno odgovoriti, kajti ZK v kmetu-proizvajalcu, 
vključenem v družbeno reprodukcijo — nikoli ni 
videla nevarnosti. Verjamem pa, da v kmetu kot 
proizvajalcu vidijo nevarnosti vsi tisti, ki so last
niki zemlje, pa s kmetijstvom nimajo nič opraviti. 
V Sloveniji je takšnih veliko. V teoriji in praksi je 
ugotovljeno, da je proces socialistične preobrazbe 
kmetijstva prišel že tako daleč, da zapiranje vsa
ke izmed konkretnih pojavnih oblik proizva
jalcev, bodisi družbenih kmetijskih obratov, 
bodisi zasebnih, v svoje proizvodno-organizacij- 
ske okvire, praktično ni več možno in da se zato 
zdaj v kmetijski politiki zastavlja predvsem vpra
šanje operacionalizacije in razvoja modelov, ki 
smo jih v 60.1etih postavili in jih nato nismo dogra
jevali, ne nazadnje tudi zaradi raznih volunterskih 
ekskurzij v posnemanje farmarstva. Menim, da je 
poleg vseh tistih dejavnikov, ki jih našteva že pro
gram stabilizacije, eno izmed glavnih vprašanj na
daljnjega razvoja kmetijstva — ustvariti takšen 
model sodobno organizirane kmetijske proizvod
nje, ki bi povezoval oziroma vključeval tako proiz
vodne tvorce v družbenem kot v zasebnem kme
tijstvu. Ce bomo ta model razvijali, bomo kaj 
kmalu ugotovili, da kmetijstvo ni več tisto tradi
cionalno kmetijstvo, ki si ga nekateri še vedno že
lijo, marveč, da gre za normalno proizvodnjo spe
cifičnega blaga v naši družbi. Gotovo pa velja na
slednja temeljna ugotovitev Kraigherjeve komisi
je, ki izvira iz razprav Edvarda Kardelja o pro
blemih kmetijstva: vselej, kadar nismo hkrati ra
zvijali družbenoekonomskih odnosov in njihovih 
gmotnih temeljev, je kmetijska proizvodnja zao
stajala za splošnim družbenim razvojem.

NALOGE
SUBJEKTIVNIH DEJAVNIKOV 
PRI SPREMINJANJU SESTAVE 
GOSPODARSTVA

Glavne naloge pri spreminjanju sestave sloven
skega gospodarstva si dr. Pavle Sicherl predstavlja 
takole:

— Edina napredna pot, ki pelje k stabilnemu in 
naglemu razvoju našega gospodarstva in družbe, 
temelji na funkcionalni strokovni in interesni in
tegraciji jugoslovanskega gospodarstva in družbe 
na samoupravnih temeljih. Smo pred novim ob
dobjem naše revolucije in graditve sistema zdru
ženega dela kot podlage za naše bolj učinkovito in 
bolj enakopravno vključevanje v mednarodnode- 
litev dela. Vključevanja Slovenije v mednarodno 
delitev dela torej ne moremo in ne smemo vred
notiti kot alternativo povezovanju v Jugoslaviji, 
saj je naš sleherni uspeh v vključevanju v svet v 
veliki meri odvisen prav od uspešnega povezova
nja in medsebojnega zaupanja v Jugoslaviji ozi
roma od skupnega reševanja vprašanja, kako 
učinkoviteje gospodariti v vsej državi.

Slovenije v Jugoslaviji ne družijo z drugimi re
publikami in pokrajinama le skupni družbenoe
konomski sistem in ekonomska politika, temveč 
tudi izredno pomembni tokovi surovin, material
nih dobrin, različnih storitev itd. V druge repu
blike in pokrajini prodamo trikrat več izdelkov 
kot jih izvažamo. Slovensko gospodarstvo doma 
tudi kupuje dvakrat več kot uvaža.

Dejstvo, da je Slovenija glede na delež zaposle
nega prebivalstva pa tudi glede na delež zaposle
nih v industriji in rudarstvu po številu vseh zapo
slenih v samem svetovnem vrhu, potrjuje hipote
zo, da sta temeljni vprašanji našega razvoja nje
gova kakovost in učinkovitost. Z ekstenzivnim 
povečevanjem zaposlovanja ne moremo več po
večevati družbenega proizvoda. Analiza razvoj
nih možposti dokazuje, da moramo dokončno po
kopati upe o tem. da bi si lahko učinkovito rast in 
kakovosten gospodarski in družbeni razvoj zago
tovili z gospodarjen jem po starem.

Tudi Živko Pregl pravi, da nas pri razvijanju 
gospodarstva v prihodnjih letih čakajo dokaj te
žavne naloge:

— Nič ne bi bilo slabšega, kot če bi pri razmiš
ljanju o našem razvoju do leta 2000 —ne glede na 
to. kaj kje piše. bodisi v smernicah ali analizi in 
tudi ne glede na te dokumente, zanemarili ozi
roma pozabili na razmere, v katerih živimo. Do 
leta 2000 se ne bo zgodilo kaj spektakularnega v 
našem razvoju. Predvsem moramo doseči, da

bomo v našem gospodarstvu resnično gospodarili, 
da bo naše gospodarjenje res postalo sredstvo za 
dosego naše višje življenjske ravni. Do leta 1990 
bomo verjetno z organizacijskimi prijemi in sploh 
s spreminjanjem sestave gospodarstva in družbe 
uspeli v proizvodnjo vgraditi nekatere stroške, ki 
so pri razvijanju gospodarstva nujni: socialne, 
ekološke in druge, ki jih zdaj v proizvodnjo še ne 
vračunavamo. Pri razvijanju gospodarstva pa se 
odpira še dvoje vsebinskih vprašanj: problem 
opore na lastne sile in problem delovanja eko
nomskih zakonitosti v luči dolgoročnega razvoja. 
Koncept opore na lastne sile smo si v gradivih o 
možnosti razvoja Slovenije prizadevali opredeliti 
ob upoštevanju drugačne sestave dejavnikov ra
zvoja, kot je bila tista, s katero smo imeli opravka 
doslej. Očitno je, da je naša glavna rezerva, na ka
tero se lahko opremo, znanje, iskanje novih reši
tev, ne glede na proizvodne in druge dejavnosti, 
kjerkoli že kdo dela. S področja socialnega ra
zvoja pa kaže ovrednotiti problem prostega časa, 
in to iz več razlogov, vendar povezano z ekonom
skim razvojem tudi v tem smislu, da bo prosti čas 
še nekaj časa — in to najbrž sodi v koncept varčne 
družbe — mesto in priložnost, da bomo vsi ustvar
jali uporabno vrednost. Po eni strani zato, da se 
bomo uveljavljali kot ustvarjalni ljudje, po drugi 
pa zato, ker bo cela vrsta proizvodenj takšnih, da 
se bodo izločale iz družbeno organizirane in celo iz 
organizirane osebne proizvodnje, to je, da bo 
občan v prostem času opravljal celo vrsto del, za 
katere danes potrebujemo servise, pa jih iz eko
nomskih razlogov nimamo.

O VARSTVU OKOLJA 
MORAMO GOVORITI 
POVSEM ODKRITO

V razpravi o možnostih in perspektivah razvoja 
Slovenije je o vrsti nalog, ki nas čakajo v prihod
nje, spregovoril tudi dr. Maijan Senjur

— V smernicah je omenjeno skrajšanje delov
nega časa oziroma delovnega tedna. To je postal 
velik problem v Evropi, pa tudi v Jugoslaviji o tem 
veliko pišejo. Prav je, da je ta možnost v smerni
cah predstavljena kot uresničljiva šele v daljni 
prihodnosti. Danes bi bilo resnično neprimerno 
govoriti o tem kot o aktualnem vprašanju v Jugo
slaviji in v Sloveniji. Prav je tudi, da je varstvo 
okolja dobilo v smernicah pomembno mesto. 
Vendar bi morali to občutljivo problematiko na
tančneje opredeliti: kot bolj specifično, ne pa 
samo nasplošno. Na primer: v Nemčiji in v Av
striji je odmiranje gozdov postalo celo politični 
problem, pri nas pa smo to sestavino problema 
obšli, čeprav so gozdovi prav tako močno ogrože
ni, kot v drugih državah. Ali pa: zagovarjamo na
daljnji razvoj proizvodnje atomske energije, ver
jetno utemeljeno, vendar bi morali hkrati v smer
nicah zapisati, da se zavedamo vseh težav, pro
blemov in vznemirjenosti ljudi pri nas in po svetu 
zaradi gradnje takšnih elektrarn in da bomo storili 
vse, da bi zagotovili polno varnost tovrstne proi
zvodnje energije. V zvezi z varstvom okolja bi si 
veljalo zastaviti še naslednje vprašanje: kaj je z 
razvojem proizvodnje pripomočkov za varstvo 
okolja? Ali jih bomo uvažali, ali pa bomo sami ra
zvijali industrijo, ki bo sposobna proizvajati 
takšne izdelke? To je področje, morda celo novo, 
o katerem bi bilo treba resno razmisliti.

V smernicah je zanemarjeno vprašanje medse
bojne odvisnosti in povezanosti relativno nizkih 
osebnih dohodkov v Sloveniji glede na produktiv
nost. zatem pritok delavcev v Slovenijo iz drugih 
republik z nizko kvalifikacijsko strukturo, in to v 
intenzivno proizvodnjo. Zgrešeno je misliti, da to 
problematiko lahko odpravimo s spremembami v 
izobraževanju. Ta problem je imela Slovenija že v 
70. letih. Lahko bi prešli na intenzivnejši razvoj, 
vendar nismo in to zato* ker smo imeli drugo mož
nost, možnost pritoka nekvalificiranih delavcev iz 
drugih republik. Odločili smo se torej za navidez 
cenejšo varianto razvoja, kar pa ni sililo sloven
skega gospodarstva v preusmeritev proizvodnje. 
In tako smo zdaj tam, kjer smo. V smernicah tudi 
ne piše, katere so stare slovenske industrijske pa
noge, čeprav vemo, da je med njimi nedvomno 
tekstilna industrija. Ob tem moramo vedeti, da ta 
industrija, ki ima zelo pomemben delež v sestavi 
naše industrijske proizvodnje in v izvozu, dejan
sko delovna sredstva v celoti uvaža. To je huda 
obremenitev zanjo in za vso družbo. Mislim, da bi 
morali zato razvijati proizvodnjo delovnih sred
stev za potrebe tekstilne industrije, sicer si bomo 
lahko zagotovili prednost v svetu na področju tek
stilne industrije samo s ceneno delovno silo.

I Siulaljevanje prihodnjič)

Sindikati o davčni politiki

Davčna
vizija
»standardnega«
delavca

Davek, že zven te besede ni prijeten. Šalijo .se, da ima skupen koren z »daviti«. Je pa to pač najmoč
nejši vir proračunov in vedeti moramo, da splošne porabe ni moč obdržati na isti stopnji ob kakršnem 
koli zmanjševanju davčnih obremenitev. Ob vseh novih predlogih davčne politike in sistema potem
takem ne more biti govora o zmanjševanju, ampak le o prerazporeditvi davčnih bremen;

In kaj naj bi s tem dosegli? 
Načelno je vse jasno kot beli 
dan — razbremenili proizvode 
iri storitve, ki so za delavce in 
občane osnovnega življenj
skega pomena, na račun vsega, 
kar spada med »luksuzno po
rabo«. Kajpak se je treba tega 
lotiti že v korenu, pri različni 
obremenitvi same proizvodnje.

Tako to zveni načelno. Kot 
žal zveni že res le načelno, ko 
človek razmišlja še v drugo, 
pravšnjo smer: vse naše druž
bene usmeritve kar naprej za
htevajo krčenje vseh oblik po
rabe, tudi splošne. Koliko smo 
zmanjšali osebno, občuti vsak 
na svojem žepu, občutijo tudi 
zdravniki, šolniki, kulturniki in 
drugi. Kako pa krčimo zvezni 
proračun, no, končno tudi to 
občutimo na svojem žepu. 
Ostanimo torej pri davkih.

Poglejmo najprej njihovo 
gospodarsko vlogo, saj nepo
sredno ali vsaj posredno vpli
vajo na pogoje gospodarjenja 
tako proizvajalcev kot proda
jalcev. Krojijo jim ustvarjen 
dohodek, cene, spodbujajo ali 
zavirajo izvoz... To odločujočo 
vlogo davkov pri nas vse preveč 
zapostavljamo in zdaj naj bi 
dobila večjo veljavo.

Žanemarjamo tudi socialno 
vlogo davkov. Preobremenjena 
je družbena reprodukcija in iz
delki. ki najbolj pritiskajo na 
standard ljudi z nižjimi zasluž
ki. Ne znamo obdavčiti denarja 
in premoženja, ki si ga mnogi

Janko Mladič, član KPO to
varne Peko Tržič
Nižji davek, cenejši izde
lek

»Ce me spomin ne vara. gre 
za 15-odstoten delež promet
nega davka v sestavi cene naših 
izdelkov. To je sorazmerno 
velik znesek, ki ga pripišemo 
prodajnim stroškom in malo
prodajni ceni. Ce se bo pro
metni davek na obutev znižal, 
bodo naši izdelki cenejši.«

pridobe brez dela. Pozabljamo 
na ustavno načelo, da moramo 
vsi prispevati sredstva za zado
voljevanje splošnih družbenih 
potreb v skladu s svojimi gmot
nimi možnostmi, da naj pod 
enakimi pogoji sorazmerno več 
prispeva tisti, ki dosega večji 
dohodek.

Na videz lepi 
sindikalni nameni

Vodstvo jugoslovanskih sin
dikatov je sprejelo nekaj »ugo- 
tovitet in stališč, ki naj bi pri
pomogla k izboljšanju predloga 
dogovora o usklajevanju davč
nega sistema « Poglejmo si 
nekaj »strateških točk. na kate
rih bodo sindikati skušali uve

ljaviti svojo politiko na po
dročju življenjskega standarda 
delavcev in njihovega vegjega 
vpliva na celovitejše odločanje 
o razporejanju dohodka, ki so 
ga ustvarili«:

Izrednega pomena je pro
metni davek, saj je denimo v 
sestavi slovenske splošne po
rabe predlani udeležen kar z 
dobrimi 73 odstotki. Vsako 
zmanjševanje seveda takojci 
zahteva dodaten vir prihodkov 
prizadete družbenopolitične 
skupnosti.

Te sorte, davek vpliva na 
cene, ureja ponudbo in povpra
ševanje, odnose med proizvod
njo in porabo torej, kroji po
goje za delo in gospodarjenje, 
usmerja naložbeno politiko...

Stopnja tega davka vpliva na 
končno ceno, s tem pa seveda 
tudi na položaj izdelkov na trgu 
in na standard. Temeljnega 
prometnega davka ne plačamo 
pri osnovnih proizvodih kme
tijstva, ribištva, prehrani, šol
skih potrebščinah, strokovnih 
knjigah, elektriki, vodi, trdih 
gorivih... Tekstil, obutev, 
zdravila, pohištvo, bela tehnika 
in podobno je obremenjeno s 3 
do 8-odstotnim temeljnim 
prometnim davkom. Od skup
nih izdatkov »povprečne delav
ske štiričlanske družine« so 
približno tri četrtine oproščene 
vsakršnih davščin, na ostalo če
trtino pa pride davkov za dobre 
4 odstotke mesečnih izdatkov.

Standardni
jugoslovanski delavec

Zato pa pride na igralne 
karte 750 odstotkov davka, na 
alkohol do 180, kavo po novem 
80, uvožene avtomobile do 60 
odstotkov... Kljub temu prav 
občani z nižjimi zaslužki pla
čajo procentualno višji znesek 
prometnega davka in sindikat 
sc zavzema za krepkejše nepo
sredne davke, da bi še olajšali 
posredne:

Nižji temeljni prometni 
davek za umetne brezalko
holne pijače, standardno obu
tev, standardno športno opre
mo, standardne izvedbe gospo
dinjskih strojev in pripomoč
kov... Da bi razbremenili 
mlade družine, bi bil prvi nakup 
pohištva sploh oproščen davš
čin...

Po prvem branju, ki kar pri
jetno odzvanja, te reči zbudijo 
resne pomisleke. Človek si 
težko predstavlja, da bi rev
nejšo večino z davčno politiko 
sijili piti umetne brezalkoholne 
pijače. Premožni pa bodo torej 
deležni zdravih, a dražjih na
ravnih napitkov, umetna 
brozga pa ostane — ve sc za 
koga. Isto velja za vse ostalo. 
Kaj le pomeni ta »standard
no«?! Brez dvoma slabšo ka
kovost. S tem ko naj bi davki 
ščitili delavca, mu obetajo 
»standardno prihodnost«. Na
mesto da bi spodbujali proi-

Rabimo
davčno policijo

» Glede na našo protiinflacijsko, stabilizacijsko politiko je 
splošna usmeritev v Jugoslaviji (skupno z zveznimi predpisi) 
laka, da tišči navzdol vse davke in takse, ki imajo vpliv na rast 
cen. Davek na promet bo vedno vplival na cene, medtem ko 
davek na imovino ne bo. Davek na določene vire osebnega 
dohodku, ki niso povezani neposredno z delom na delovnem 
mestu, ne bo vpli val na rast cen. Še posebej ne tam, kjer gre za 
neko široko pojmovanje pravice na osebni dohodek (odda
janje stanovanj...). Končno je stvar inšpektorjev in policije, 
da take pojave razčistijo. Mislim pa, da bi bilo za nas bolje, če 
bi imeli drugače organizirano davčno službo.

Rad bi vas opozoril, da moramo zgraditi zelo dobro, so
lidno davčno upravo, ki bo imela svojo »davčno policijo« in 
ki bo lahko nadzirala svoje davčne obveznike. Tako bo gle
dala, če ti izvršujejo svoje obveznosti, imela bo pravico, da 
gre na stanovanje k davčnemu obvezniku in ga vprašala, s 
kakšnimi sredstvi si je zgradil hišo, od kod je ta sredstva dobil 
itd. Ob taki davčni upravi bi lahko imeli družbene komisije, 
podobne komisijam za ugotavljanje izvora premoženja. Te 
bi skrbele, da davčna služba v redu vrši svoje delo in bi nadzi
rale njeno delo. Seveda pa ne bi sodelovale v konkretnih od
ločitvah službe. Rrepričan sem, da bi dobro organizirana 
davčna policija oziroma inšpekcija večkrat preplačala stro
ške, ki bi jih imeli z njo. Družbi pa bi prinesla precej sredstev.

Edvard Kardelj leta 1976
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Upravičeno zaskrbljeni obrazi

S seje predsedstva RS ZSS

Sindikat proti 
socialnim 
razlikam — a ne 
»radikalno«

Kam naj pelje davčna politika, so tuhtali tudi na zadnji 
seji predsedstva RS ZSS. Predlagane rešitve da sieer pome
nijo enotnejše oblikovanje osnov in meril za obdavčevanje, 
so rekli, niso pa korenita reforma davčnega področja. Takš
na. kakršno zahteva dolgoročni program gospodarske stabi
lizacije.

Torej gospodarstvo še ne bo dovolj razbremenjeno, po
goji za gospodarjenje na »enotnem« jugoslovanskem trgu 
ne bodo izenačeni, socialne razlike bodo ostale...

In še smo slišali tisto znano, kako »davčna politika ni v 
rokah delavcev in pri njenem podružbljanju bo treba še ve
liko storiti.«

Prt razpravi o prometnih davkih smo zvedeli za resen po
mislek — njihovo nižanje namreč sploh ne zniža nujno tudi 
končnih cen. Tako porabnikov žep marsikdaj ob teh olajša
vah ni bil nič manj prizadet, le nekateri proizvajalci so si po
večali dohodek.

In še in znova — da vse preveč pričakujemo od novega si
stema. ko pa vendar že veljavnega tako uspešno ignorira
mo. Pa vendar se moramo še naprej truditi:

Da bo vsak razpolagal le s tem. kar ustvari z delom, da bo 
davčna politika kar najbolj spodbujala k uštvarjanju do
hodka in osebnega dohodka v delovnem času. da bo orožje 
v rokah delavcev, ki se bori jo proti socialnemu razlikova
nju. da bo spodbujala prestrukturiranje in nove zaposlitve 
— in normalen prirast prebivalstva?! Zastaviti jo moramo 
tako. da bodo postopki enostavni, da ne bo še več admini
striranja in birokracije.

Sploh pa ne smemo govoriti le o spremembah, ampak 
tudi o izvajalcih. Ti so številčno in strokovno prešibki pa še 
pod pritiskom in intervencijami z vseh vetrov. Kako naj taki 
zagotovijo, da država ne bo manj revna in nekateri držav
ljani ali celi sloji ne prebogati?! Na j se sploh čudimo, da ima 
zasebna gostilna v Ljubljani dvakrat več prometa kot so
sednja družbena, davka pa plača dvakrat manj?! In da so 
obrtniki že meceni društvom in kulturnim organizacijam, da 
jim tako raste družbeni ugled, naša politika ga pa izgublja...

Hkrati imamo obdavčen dohodek od inovacij, kar je ne
smisel. Bolj obdavčimo aparate, ki so tehnološko napred
nejši in rabijo manj energije, hkrati ko govorimo o spod
budi za preusmeritev. Obdavčili bomo avto nad 1.600 ku- 
biki in ne zastarelih, pogoltnih domačih tipov kar je čista 
potuha.

Francka Hcrga je razmišljala malce drugači kot piše v 
stališčih predsedstva RS ZSS: »Gremo se slepe miši. zapi
ramo oči v zdajšnjem gospodarskem položaju Smo res pri
pravljeni obdavčiti premoženje v prid revnejših '1 Bistvo je. 
da vsak dokaže, od kod ima. vse,kar ima! Bistven vzrok so
cialnih razlik pa so danes obresti in zasebni devizni računi. 
Kdor izvora premoženja ne more legalno dokazati, ta naj 
plača davek. Sindikat mora to odločno zahtevati!«

Ob nekaj drugega se je spotaknil Marjan Orožen. Menil 
je. da ni sprejemljivo znižanje osnove davka od skupnega 
dohodka občanov na dva povprečna osebna dohodka, saj 
stvarna vrednost osebnega dohodka več let pada. To bi po
menilo obdavčenje osebnih dohodkov za dela in naloge, za 
katere si sindikat že vrsto let prizadeva, da bi jih primerno 
ovrednotili (proizvodno delo. delo v težkih razmerah in 
ustvarjalno strokovno delo. piše v ugotovitvah in predlogih 
RS ZSS).

Povprečni osebni dohodek pa v Sloveniji že lepo presega 
20 tisočakov mesečno, množi z dva. dodaj še eno povprečno 
plačo za vsakega vzdrževanega člana družine — in upamo si 
trditi, da letos ne bo veliko delavcev iz proizvodnje, tudi 
tistih v težkih razmerah ne, ki bi morali na koncu leta pla
čati davek.

Mi
l DAVKI/1

— Boš dal to hitro nazaj v muzej!

zvodnjo tehnološko zahtevne j
ših in z energijo varčnejših iz
delkov, je obratno. Kakšen ra
zvoj torej obeta davčna politi
ka?! Da ne govorimo o biro
kratskem aparatu, ki bi ga uve
ljavljanje in uresničevanje teh 
»standardov« in »prvih naku
pov« brez dvoma okrepilo.

Davčna politika 
obeta sumljivo 
prihodnost

Poglejmo še republiški pro
metni davek, ki krmi republi
ške proračune in v Sloveniji od 
lani še občine (36 jih je bilo), ki 
same ne zmorejo dogovorje

nega okvira splošne porabe. 
Splošna stopnja tega davka je 
11.5 odstotka, seveda pa tudi 
pri tem davku republika neka
tere izdelke bolj milo gjeda kot 
druge. Ustavimo se le ob eni 
podrobnosti, ki vsaj na prvi po
gled najbolj zbode v oči. »Po 
višji stopnji 17,5 odstotka so

Davčni sistem nam krojijo proračuni

Dvomljiva skrb 
za delavce

Jugoslovanskemu sistemu zbiranja družbenih prihodkov pripisujejo ekonomisti močno proinflacij- 
sko vlogo. Naslovljen je namreč predvsem na cene blaga (prometni davki), uvoz blaga (carine) in 
osebne dohodke delavcev (davek na OD in prispevki za sise). Ne le davkov, ves sistem zbiranja prora
čunskih prihodkov bi morali torej v državi spremeniti.

Stabilizacijski program je 
namreč od davčnega sistema 
zahteval, da mora predvsem ra
zbremeniti gospodarstvo, 
okrepiti ekonomsko in socialno 
vlogo davkov ter povečati 
vlogo neposrednih davkov (od 
dohodka) na račun posrednih 
oziroma prometnih davkov.

Vendar pa si zahteve eko
nomske znanosti in dnevni po
litični interesi pogosto naspro
tujejo. Ce upoštevamo dejstvo, 
da sta samo dva posredna 
davka (prometni davek in cari
ne) prispevala letos do junija v 
proračune vseh družbenopoli
tičnih skupnosti v državi kar 86 
odstotkov prihodkov in da so 
tako imenovani direktni davki 
(na dohodek, osebne dohodke, 
dohodke od obrtnih ter kmetij
skih dejavnosti itd.) prispevali 
le 12 odstotkov, potem je ra
zumljivo — zakaj veljavnega 
sistema dajatev država ver
jetno ne želi spremeniti. Ker so

prometni davki skriti v ceni 
blaga, ustvarjajo dobrodošlo 
iluzijo, da imamo vendarle po
ceni državo.

Pričakovanja, da bo novi 
medrepubliški davčni dogovor 
vnesel v jugoslovanski davčni 
sistem bistvene spremembe, so 
se zato večji del razblinila. 
Davčni dogovor je sicer 
(predvsem pri obdavčevanju 
dohodkov občanov) prinesel 
vrsto sprememb, ki pa jih lahko 
označimo le kot poskus večjega 
poenotenja v državi in kozme
tični popravek obstoječega si
stema. Reforma jugoslovan
skega davčnega sistema in zbi
ranja proračunskih prihodkov 
ostaja torej stvar bodočnosti.

Lov na milijarderje
Davčni sistem, ki temelji ve

činoma na prometnih davkih, 
je v naši davčni politiki povzro
čil še drugo slabost, izredno

slab davčni nadzor. Država je 
vse predobro živela od promet
nih davkov, ki so ji v blagajno 
pritekali sami od sebe. da bi se 
kaj prida irudila z zbiranjem in 
izterjavo davkov od dohodkov. 
Zato imamo v Jugoslaviji pre
cej več tramvajskih kontrolor
jev kot davčnih inšpektorjev.

Sistem, pa naj bo še tako 
dober, ki nima za seboj učinko
vite kontrole — sc kaj kmalu 
izkaže za neučinkovitega. To 
zoprno resnico je skušala dr
žava prelisičiti s pogostim 
spreminjanjem in zaostrova
njem davčnega sistema. Tako 
so vedno bolj nadrsali pošteni 
ljudje, iznajdljivejši pa so 
vedno znova našli luknje, skozi 
katere so se izognili obdavčitvi.

Že dosedanji sistemi obdav
čevanja občanov (obrtnikov, 
kmetov itd.) so bili dovolj ostri, 
da pretiranega bogatenja niso 
dopuščali. Pa vendar smo vsa
kih nekaj let doživljali v Jugo-

obdavčene knjige, ki niso stro
kovne«. Menda se ne kaže po
sebej zapresti v razglabljanje, 
koliko je takšna davčna poli
tika v prid splošni kulturni 
ravni slovenskega delavskega 
razreda.

So pa tudi slovenski sindikati 
za znižanje, če ne kar za opro
stitev republiškega in občin
skega davka na umetne brezal
koholne pijače in za olajšave le 
pri standardni kakovosti. Ves 
nadstandard naj bi plačevali 
po višji stopnji od splošne, da bi 
pokrili izpad priliva v republi
ški proračun. Da bi ločili stan
dardno od nadstandardncga,pa 
bi pritegnili strokovnjake 
splošnih združenj in strokovne 
specializirane inštitucije (torej 
spet nov papir ob vsem načel
nem »prizadevanju za poeno
stavljene postopke«).

Že sam »davek kof spodbu
da« je pojem, ki gre težko v 
ušesa. Ce pa verjamemo, da 
hoče davčna politika spodbujati 
tisto in tam, kjer manj jemlje, 
pridemo po vsem skupaj do kaj 
sumljive vizije bodočnosti —

Anton Gros. direktor Planike 
Kranj
Poglavitni problem je 
previsoka inflacija

»Višina prometnega davka 
za našo obutev je različna, od 
enega do 17-odstotnega deleža 
v ceni izdelkov. Če sem prav in
formiran. naj bi se na predlog 
sindikata prometni davek zni
žal za 6 odstotkov. To pomeni, 
da bodo za tolikšen odstotek 
nižje tudi cene naše obutve.

Doslej kupci niso plačevali 
prometnega davka za otroško 
obutev. To pomeni, da se le-ta 
ne bo pocenila. Sieer pa zdaj 
prodamo manj blaga kot prej 
in v skladiščih ostajajo predv
sem najdražji izdelki. Dejstvo 
je. da je naš in širši družbeni 
problem previsoka inflacija, ki 
vpliva na rast cen in znižuje 
kupno moč ljudi, predvsem ti
stih z nižjimi osebnimi dohod
ki.« L

standardni delavec s standard
nimi zaslužki v standardni to
varni bo živel na standardni 
ravni in gledal nadstandard
nega bogatina, ki bo plačeval 
nadstandardni davek za nad
standardno užitka polno življe
nje. Prav mu je, kar naj plača!

Ciril Brajer

slaviji sezone odprtega lova na 
milijarderje. Praviloma takrat, 
ko je splošni standard močno 
zdrsnil navzdol in so ljudje na 
otočke blaginje postajali vse 
bolj občutljivi.

mm
Dvomljiva skrb 
za delavce

Ker pa v državi nimamo 
učinkovitega sistema davčne 
kontrole oziroma evidenc za
služkov in porabe občanov, daje 
borba proti neupravičenemu 
bogatenju kilave rezultate. 
Težko je namreč zgrabiti so
vražnika, če sploh ne veš, kako 
številčen je. niti s kakšno (de
narno) močjo razpolaga. Iz po
dobnega razloga so pred leti ža
lostno propadle komisije za 
ugotavljanje neupravičenega 
bogatenja.

Za sindikate je značilno, da 
skušajo standard delavcev v 
kriznih obdobjih zavarovati z 
zahtevami, naj sc znižajo dolo
čene vrste prometnih davkov. 
Takšna skrb je načeloma hva
levredna, vendar precej iluzor
na. Vsi proračuni se pri nas pač 
najizdatncjc polnijo s pomočjo 
prometnih davkov. In dokler 
bo tako. je prav nepomembno, 
ali se znižajo prometni davki na 
to ali ono stvar (obutev, obleko 
itd.). Kajti država, ki ni pri
pravljena zmanjšati svojih iz
datkov, bo končno prišla na 
svoje: tako da bo sorazmerno 
znižanjem na eni strani povi
šala prometne davke za druge 
stvari. Enostavneje povedano: 
kar bo pustila delavcem v 
levem žepu, jim bo vzela iz de
snega. Miran Koren
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Tako hudo pa spet ni
»Petčlanski senat Temeljnega sodišča v Ljubljani je danes obsodil Pavla Ostreliča, starega 52 let, iz Ljubljane, na 5 let zapora zaradi 

kaznivega dejanja goljufije, Dušana Kumerja, starega 41 let, iz Ljubljane, na 6 let zapora zaradi prejemanja podkupnine, in Jožeta Goloba, 
starega 49 let, iz Kamnika, na 6 mesecev zapora zaradi kaznivega dejanja dajanja podkupnine...« Tako se je začelo poročilo o dacarjih in 
njihovih žrtvah, ki ga je Delo objavilo 2. junija leta 1982 pod mastnim naslovom »Denar kar v svoj žep«. Primer najbrž niti ne bi bil tako 
zanimiv, Če se ne bi zgodil v Domžalah, kjer davki obrtnikov vsako leto napolnijo dobro polovico občinskega proračuna, in če obsojenec 
Dušan Kumer — po 13 mesecih zapora slednjič ne bi dobil dvoboja z justico.

glav je zase je pa seveda vpra
šanje, zakaj ne teče postopek 
zoper tega človeka (Goloba, 
op ji.), ki je družbi ukradel 400 
milijonov (starih) dinarjev...« 
To vprašanje ga bo najbrž gri
zlo do groba.
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»V obrazložitvi sodbe je 
predsednica senata pojasnila, 
da je za pojasnjevanje same 
kazenske zadeve ostalo malo 
materialnih podatkov, prak
tično samo nekaj ponarejenih 
računov,« se v dokumentaciji 
Dela spomnimo spornega pri
mera. »Zato se je sodišče oprlo 
na izjave obtoženega Goloba, 
ki je pojasnil, kako se je primer 
odvijal. Sodišče je Golobu ver
jelo tudi zato, ker njegova 
zgodba ni bila tako natančno 
izdelana, da bi se je ta lahko 
naučil na pamet, zato da bi 
lahko obvaroval ostale udele
žence v postopku.

Golob je kot zasebni obrtnik 
potreboval surovino aleasid, to 
je derivat celuloze, ki ga je 
mešal v svoje lepilo. Tega je že 
po navedbah obtožbe ilegalno 
uvažal iz tujine s pomočjo za
grebške »Kemoboje«... . V 
svoje ppslovne knjige je uvedel 
tudi ponarejene račune, ki so 
bili izpisani na zastarelih obraz
cih. S tako ponarejenimi računi 
si je Golob zvišal svoje stroške 
v davčnih napovedih in znižal 
davčno osnovo. Pri teh računih 
mu je bil pripravljen pogledati 
skozi prste tudi Dušan Kumer, 
vodja davčne inšpekcije v 
Domžalah, ki pa je za te svoje 
usluge zahteval denar. Počasi je 
postal tako zahteven, da mu 
Golob ni mogel več ustreči. 
Tako je nazadnje zahteval 600 
tisoč dinarjev. Kumer je od 
Goloba prejemal podkupnino 
od leta 1977 pa do pripora.

Golob je imel v vsem času 
svoje obrtne dejavnosti težave 
z družbenimi dajatvami in je bil 
enkrat zaradi tega že v kazen
skem postopku, nekajkrat pa je 
imel težave tudi na davčni 
upravi. Ker pa mu je šlo zadnje 
čase zelo za nohte, saj je tre
nutno še v kazenskem po
stopku zaradi davčne utaje, se 
je umaknil v Avstrijo, da bi 
stvari malo premislil, kot je sam 
povedal na sodišču. Tam se je 
seznanil z Ostreličem, ki je po
sebej zaradi njega pripotoval v 
Avstrijo, da bi mu za ustrezno 
protivrednost — 10 tisoč šilin
gov in 120 tisoč dinarjev — po
nudil svoje usluge. Tako naj bi 
Ostrelič kot nekdanji uslužbe- 

' nec organov za notranje zadeve 
»pomagal« Golobu, da bi se v 
domovini branil pred sodiščem 
na prostosti, da med postop
kom ne bi bil priprt. Ostrelič 
naj bi to dosegel pri svojih nek
danjih sodelavcih in znancih. 
Tako se je povezala usoda treh 
udeležencev v zadevi, ki je 
danes dobila svoj epilog,« je 
zapisalo Delo in takole končalo 
poročilo s Temeljnega sodišča:

»Pri odmeri kazni je sodišče 
posebej opozorilo na generalno 
preventivno funkcijo v kon
kretnem primeru, češ da gre za 
odgovorne osebe, tako Ostre
liča kot Kumerja, in prav taki 
lahko naredijo s kaznivimi de
janji družbi veliko škodo.«

No. dobro leto kasneje je 
dobila zadeva popolnoma dru
gačen epilog: Višje sodišče je 
Dušana Kumra (ki nas v tem 
primeru najbolj zanima) opro
stilo »zagrešenih« dejanj. Po 
dolgih mesecih prestajanja 
»kazni« se je iz zaporov vrnil na

domžalsko občino in sedel 
nazaj na stolček vodje davčne 
inšpekcije. Včasih je — vsem 
težavam navkljub, ki jih za
hteva takšno delovno mesto, 
rad sedel nanj, zdaj pa je bolj 
zamišljen, pa tudi govori ne

preveč rad. »Deset let sem že 
na tej davkariji in še nikoli se 
nikomur ni primerilo kaj ta
kega kot meni. Srčno upam, da 
bom tudi zadnji,« nerad govori 
o krutih dogodkih, ki jih je pre
življal toliko mesecev. »Po-

— Veš, tile majhni že še gredo 
noter, toda kaj bomo z večjimi?

Premestitev inšpektorja v Kranju 
— ustavno vprašanje

Zmeraj znova si postavljam 
vprašanje, kdaj in predvsem zakaj 
se je pri nas razpasla navada, da je 
treba na vsak način državo prinesti 
okrog, kjer se le da... Stari rek, ce
sarju, kar je cesarjevega, pravza
prav upravičeno izginja, kot relikt 
fevdalizma, ki Slovencem gotovo ni 
storil nič dobrega. Vendar zanj še 
nismo našli ustreznega nadomesti
la, čeprav vsi vemo, da je potrebno 
namenjati del dohodka za kritje 
splošnih in skupnih družbenih po
treb. Bodimo natančni: v zavesti 
mnogih je še zmeraj odpor do drža
ve, ki samo jemlje: to so tudi pri
spevki za pokojnine, izobraževa
nje, da ne govorimo posebej o dav
kih. Da. tistih pravih davkih, ki jih 
bojda naši davčni izvedenci v obči
nah in davkoplačevalci znajo obra
čunati tako. da kljub milijardnemu 
prometu ne ostane za družbeno

blagajno prav nič.
Da imamo dobro davčno politi

ko, se hvalimo. Malo manj se hva
limo z dobrimi davčnimi inšpek
torji, vendar nikdar ne najdemo 
pohvale za uveljavljanje davčne 
politike. Naredimo red v davčnih 
službah, centralizirajmo jih v ok
viru republike, dajmo jim unifor
me. .. Opal? Ne, ne, se kot odmev 
sliši od tu in tam. Kaj pa pristojno
sti občin in njihove dolžnosti? Tako 
enostavno pa to tudi ne gre, mar 
ne? Z učinkovito davčno politiko bi 
kaj hitro lahko pretrgali nekatere 
tesne veži med pomembnejšimi, 
predvsem potencialnimi davkopla
čevalci, ki se zdaj zadovoljno mu
zajo za plotom svoje delavnice, ki 
»ustvarja« morda več kot milijardo 
prometa, vendar, ko se sešteje in 
odšteje vse, kar je potrebno, je re
zultat NIČ. Pa je res zanimiv takšen

Glosa
Samo da smo našli meter

Za mizo je sedla vrhovna 
delovna skupina, ki so ji nalo
žili zoprno nalogo — naša 
davčna politika je sicer dobra, 
le uresničujemo jo bolj slabo. 
Življenje pa je prineslo spre
membe in vnesti jih je treba v 
davčno politiko. Potem bo 
bolj življenjska in lažje jo 
bomo uresničili...

Res zapletena naloga, so 
modrovali. Te »spremembe« 
sicer poznamo, proračun je 
prazen in treba ga bo nakrmiti. 
Toda, od kod?! »Delavec in 
občan,« ta tako potrpežljiv in 
neizčrpen vir, je že suh. No, ne 
zaradi davkov, tu ima drug 
škrat prste zraven. Toda dej
stvo je, da kjer ni, še vojska ne 
vzame.

Kje zajeti, kje najti vire, kdo 
bi to vedel? Pn i se je opogu
mil Polde in dvignil glas, da je 
treba obdavčiti visoke plače. 
I si so bili za to, ko je pa to itak

del naše splošne družbene 
usmeritve,naj več da,kdor več 
ima in tu sploh ne sme biti 
dvoma. Le kaj je to »visoka 
plača?« Polde je rekel, naj bi 
bilo to 40 tisočakov (ker pač 
sam zasluži .19.999 dinarjev). 
Poskočil je Janez, češ, to je 
čista neumnost, ki vodi v 
uravnilovko, ki ne bo spod
bujala delavcev, da bi z več 
boljšega dela več zaslužili 
(jasno, Janez dobi vsak mesec 
40.001 dinar).

Več glav več ve in ko so 
izračunali, kdo v skupini naj
več zasluži, so vse od te vsote 
naprej pač predlagali kot 
osnovo za davčno odmero.

Važno je začeti, potem gre 
vse kot po maslu. Tudi tokrat 
je bilo tako. Po plačah se je 
Dolfe spomnil na jahte, in ker 
ima sam 5-metrsko barčico, je 
predlagal davek na vse, kar 
preseže 5,5 metra. Saj bi šlo, če

ne bi Jože ravnokar gradil 7 
metrske. Kaj bi, recept so že 
imeli — Marjan je imel najbolj 
smele načrte o 8-metrski bar
kači in spodnja meja za davek 
je bilo vse, kar presega to dol
žino. Pošteno, gremo naprej!

Oni ja, mi pa ne več. Zdaj že 
vemo, kako bo odmerjen 
davek na vikende, zidanice, 
avtomobile... Da smo le 
pravšnji meter našli. Bojimo 
se le, da ne bo vse to trdo, stro
kovno delo skupine zaman. 
Lahko se najde celo kdo in 
ugotovi, da je vsako obdavče
vanje premoženja nesmisel, 
lov na čarovnice. Lotiti se mo
ramo namreč vzroka in ne po
sledic, zatreti socialne razlike 
pri samem viru... Predvsem 
pa, tovariši, glejmo naprej in 
pogleda naj nam ne zastirajo 
napake iz preteklosti!

Ciril Brajer

rezultat. Vanj pogosto dvomijo 
celo načelniki uprav za davke, ven
dar so številke številke. Zgovorne 
so. Pa so se v občini Kranj domislili, 
da bi zamenjali inšpektorja in ga 
poslali v drugo občino,- da bi tam 
opravljal dela in opravila davčnega 
inšpektorja. Nastal je ogenj v stre
hi, zakaj takšen nerazsoden posto
pek, ko pa so s tem inšpektorjem 
zadovoljni davko(ne)plačevalci, z 
njim dobro sodelujejo in sploh... 
Kršene so ustavne pravice, so kri
čali nekateri, saj se vendar ne dela 
kar tako s človekom, saj je človek 
in delavec. Pa naj še kdo reče, da 
nismo demokratična država, ki po 
zakonih dialektike mora propasti. 
Balkanska navada prelisičiti drža
vo se je razpasla tudi med nami. 
Očitno ni veljala le za turško dr
žavo in staro Jugoslavijo...

Marjan Horvat

Tako drastičnih primerov na 
srečo najbrž ni veliko — vsaj po 
prelistavanju črnih kronik 
sodeč — med ljudmi pa je go
tovo neprimerno več ugibanj o 
rečeh iz dela uslužbencev uprav 
za družbene prihodke, kakor se 
dandanašnji reče dacarjem. 
(Najpogostejše teme pogovo
rov s tega področja smo v tek
stu objavili z mastnimi črkami!) 
O njih smo se pogovarjali z 
Nevo Kovač, inšpektorico 
uprave za družbene prihodke 
občine Domžale, sicer pa tudi 
predsednico sindikata upravnih 
organov, strokovnih služb, 
štaba TO in Zavoda za AOP.

»Slišali ste, da je pri nas ve
lika fluktuacija in da naši 
uslužbenci po nekaj letih radi 
odhajajo k zasebnikom v služ
bo?« Kovačeva še enkrat po
novi naše vprašanje. »Moram 
vas demantirati: pri »hiši« sem 
že pet let, pa še nihče ni odšel iz 
nje. Zaradi sistemizacije je 
resda prišlo do nekaterih ka

drovskih sprememb, to pa po
meni, da smo na račun odmer- 
jevalcev okrepili inšpekcijo. 
Nič drugega.

O podkupninah pa tole. 
Mene, osebno, doslej še nihče 
ni skušal podkupiti, pa tudi 
sicer bi bilo to izjemno težko 
storiti, ker greva vedno po dva 
skupaj na teren.« Ponovimo, 
da smo to vprašanje postavili 
samo zato, ker smo slišali, da v 
upravah za družbene prihodke 
nimajo ravno najboljših plač in 
da že zaradi tega lahko posta
jajo »ranljivi« v dvobojih z 
mogočnimi obrtniki. »Kdo pa 
danes ne nerga nad nizkimi 
osebnimi dohodki?« odvrne 
Kovačeva. »Naše delo je resda 
zelo naporno, ker moramo 
vsako leto pregledati prek 
10.000 dokumentov, pa še roki 
nas neusmiljeno vežejo. Ven
dar se čez plačo ne bi preveč 
pritoževala...«

Takšen naj bi bil še en del re
snice...

Damjan Križnik

Občina vzame, kolikor potrebuje
»Občina je navaden krvoses, ki vzame, kolikor rabi in ne kolikor 

ji gre.« Tako trdi Janez Vadnal, ki ima kot obrtnik opravka z 
Upravo za družbene prihodke v ljubljanski občini Vič-Rudnik. »Z 
njimi se težko pogovarjaš. Čeprav imaš denar že zaslužen, le dobil 
ga še nisi, nočejo prav nič čakati. Ne briga jih, kako boš delal na
prej, kako boš brskal za posojilom, da boš plačal delavce. Ti delajo 
v jarkih in kupiti jim moraš primerno obleko — figo ti bodo ta stro
šek odbili od davka. Delali smo za šolo Prežihov Voranc. Z občine 
smo dobili terjatev zamudnih obresti, ker da šola ni nakazala de
narja. Preverili smo in dokazali, da ga je. »No ja«, so rekli, »boste 
imeli pa ta denar, ki ste ga plačali po nedolžnem, pri nas v dobrem.«

Kaj me briga v dobrem, ko rabim denar. Ja, če bi rekel, naj ta 
»prostovoljni prispevek« zdaj oni meni obrestujejo, bi mislili, da 
sem znorel.

Obrnjena plošča je kajpak drugačna. Če firma, za katero sem 
delal, občini pravočasno ne nakaže, nas nihče ne obvesti. Lepo nam 
poberejo 35-odstotne obresti, ker da zamujamo z davkom. Če bi 
potem jaz tožil to firmo, mi gredo le 7,5-odstotne obresti — in kaj
pak se potem za posel lahko brišem pod nosom.«

Čiril Brajer

Novomeški davkarji priredili »lov« ha šušmarje

Visoke divjadi
ni bilo

V vsesplošnem prizadevanju 
za dosledno uveljavljanje 
davčne politike so se na novor 
meški Upravi za družbene pri
hodke odločili malce potipati 
tudi šušmarje. Na splošno pre
senečenje je akcija uspela. V 
nasprotju z vsemi pričakovanji 
se je na 150 pozivov, ki jih je 
razposlala občanom novome
ška davčna uprava, odzvalo 
120. Med tistimi, ki se niso dali 
povabiti v upravne prostore, so 
se nekateri odselili ali pa so umrli 
Redkeje je občan (nekdanji 
šušmar) že pridobil obrtno do
voljenje.

Kako so prišli v Novem 
mestu do imen šušmarjev, se 
sicer ve, toda ne pove.-Izdamo 
pa lahko, da so se pri »evidenti
ranju« posebej izkazali upravni 
organi in tržna inšpekcija, manj 
pa obrtno združenje, milica, 
krajevne skupnosti in drugi or
gani. Iz »prijetnih« 120 pogo
vorov na novomeški davčni 
upravi se je izcimilo poročilo z 
naslednjimi podatki:

— da se ukvarjajo (ali so se) 
s šušmarstvom, je priznalo 34 
občanov. Ugotovljeno je bilo, 
da so le-ti lani zaslužili 
1.036.000 dinarjev, od česar so 
jim davkarji pri priči odmerili 
davek v višini 663.706 dinar
jev,

— 9 ljudi je priznalo, da 
šušmarijo tudi letos. Davkariji 
bo na ta način pricurljalo 
91.454 dinarjev,

— za 42 »evidentiranih« 
občanov je davčna inšpekcija 
ugotovila, da so prijave neute
meljene, ker gre za starejše ob
čane (nad 65 let), ki s šušmar
stvom ne morejo več škoditi 
družbi. V nekaj primerih pa se 
je zmotila »evidenca«; ni šlo za 
šušmarstvo, temveč za sosed
sko pomoč, ki na srečo (samo

Poživitev posezonske turistične ponudbe

Tisoč ljudi 
za tisoč šilingov

Posezonsko turistično življe
nje se pri nas zadnje čase kar 
uspešno prebuja. Vprašanje, 
kako tedaj pridobiti čimveč tu
ristov, že nekaj let uspešno re
šuje turistična agencija Kom
pas. Konec prejšnjega tedna je 
skupaj s koroško agencijo Car- 
trans, ki deluje v okviru zveze 
Slovenskih zadrug v Celovcu, in 
celovškega časopisa KTZ pri
pravil izlet pod geslom »Tisoč 
ljudi za tisoč šilingov«. Odziv je 
bil presenetljivo velik, tako da 
so morali organizatorji razdeliti 
udeležence na dve skupini.

Zelo slabo vreme ni presene
tilo organizatorjev, še manj pa 
osemsto avstrijskih Korošcev. 
Močan veter in dež sta poto
valni načrt le nekoliko spreme
nila. Namesto z dvema ladja
ma so z Reke nadaljevali pot 
proti Zadru z avtobusi. Kljub 
spremenjenemu načrtu so or
ganizatorji s požrtvovalnostjo 
in iznajdljivostjo preskrbeli ko
silo za vse izletnike v enem od 
obalnih hotelov. Za veselo raz
položenje so poskrbele po
skočne viže dveh ansamblov 
narodnozabavne glasbe iz 
Škofje Loke. V mraku je avto
busna karavana prispela v turi
stično naselje Zaton pri Zadru. 
Godba na pihala ji je zaigrala v 
pozdrav, pivovarna Union, ki 
je tudi sodelovala na tem izletu, 
je žejne napojila s točenim 
pivom. Veselo razpoloženje se 
je nadaljevalo pozno v noč.

Drugi dan so turisti iz Koro
ške odšli na izlet z dvema la
djama. Prva je odpeljala na 
otok Iž, druga pa v Božavo na

Dugem otoku. Izredno lep in 
sončen dan in seveda ribji pi
knik je bil za vse nepozabno 
doživetje. Veselo razpoloženje 
se je po vrnitvi v Zaton nada
ljevalo ob narodnozabavnih 
vižah, nastopu okteta Jelovica 
iz Škofje Loke in dalmatinske 
klape. Da ne bi nihče ostal 
lačen, je poskrbelo vodstvo tu
rističnega naselja Zaton, ki je 
speklo vola.

Tretji, zadnji dan, se je vseh 
osemsto udeležencev izleta od
peljalo nazaj na Reko. Ker je 
bilo na voljo še nekaj časa, so 
organizatorji pripravili krožno

vožnjo z ladjami po Kvarnerju.
Takšne izlete zunaj glavne 

sezone misli Kompas še oboga
titi. Že 29. novembra bo prire
dil podobno akcijo v Rovinju. 
Pri Kompasu načrtujejo, da bi v 
tak izlet vključili tudi beneške 
Slovence in naše delavce na za
časnem delu v tujini.

Pri organizaciji izletov sode
lujejo tudi turistična agencija 
Kvamer-express z Reke, Turist 
hotel Zadar ter delovni organi
zaciji pivovarna Union in go
stinsko podjetje Vič.

Besedilo in slika: 
Peter Smrekar

Brez harmonike in polke si seveda ni mogoče zamisliti pravega izle
ta...

pomislite na položaj njihove 
največje . tovarne)) med Do
lenjci še živi,

— 44 občanov ni priznalo 
šušmarstva. Tega jim tudi niso 
mogli dokazati. Edino, kar je 
preostalo davkarjem je, da po
slej budneje spremljajo nji
hovo življenje.

Zanimiva ob tem pa je tale 
ugotovitev novomeške davka
rije: »Uslug šušmarjev se po
služujejo skorajda vsi občani, 
zato ocenjujemo, da je krog 
šušmarjev izredno širok.« Ob 
tem poročilu tudi zvemo, da »se 
delo opravlja predvsem v po
poldanskem času, ob sobotah 
ali nedeljah, zaradi česar so 
možnosti organov omejene.« 
Vsekakor posebej zanimiv po
datek, tako za družbo, davkar
je, kot šušmarje. *

Ker je dandanašnji v modi 
diferenciacija, so jo, kot zvemo 
iz poročila, izvedli tudi v 
Novem mestu. Ugotovili so, da 
so obdavčljive le gospodarske 
dejavnosti, intelektualne (pro
jektantske storitve, zobozdrav
stvo itd.) pa ne.

Niti besedice pa v poročilu o 
»lovu« na šušmarje v Novem 
mestu ne zasledimo o tako 
imenovani visoki divjadi. O 
šušmarjih, ki so v službi (ali so 
tam bili) kar na davkariji, kar 
jim je omogočilo, da so spoz
nali številne zakonske luknje, 
ki jih za mastne denarce izda
jajo obrtnikom. V Novem 
mestu očitno ni takih...

Pa brez panike, prav zdaj je v 
pripravi novi obrtni zakon, ki 
bo takšnim »finančnim izve
dencem« (nekdanjim šušmar- 
jem) omogočil, da bodo poslej 
lahko svoje nasvete zakonito 
prodajali in od njih plačevali 
tudi davke.

Ivo Kuljaj

Kozerija

Kadi nesebično
Kadilec je bitje, ki mu je 

komaj najti par. Zaveda se, da 
je zasvojenec svojevrstnega, 
od družbe priznanega mamila. 
Doma ga na to nenehno opo
minjajo v drugačnem času in 
okoliščinah vzgojeni otroci, 
Žena ga z nenehno, hladno
krvno doslednostjo opozarja, 
koliko lepše in bolj harmo
nično bi bilo skupno življenje 
brez tega dima. Cigarete te 
uničujejo, ga vsak dan petkrat, 
sploh pa zvečer, opozarja s 
prezirljivim pogledom; sušijo 
te, ti izpijajo kondicijo, te za
strupljajo.

Malo je opravičil, ki jih ka
dilec lahko v zagovor privleče 
na dan. Tolaži ga, da nikotin 
ni hašiš, čeprav zlovešče ob
čuti njegovo moč. Tolaži ga, 
kadar ob polnem pepelniku 
čikov vendar dojame, da mu 
nedolžni dim ni izpit vseh de
lovnih zmogljivosti. Sploh pa 
je pomirjen, ko govori z enim 
in drugim in ugotavlja, da je 
člen velikanske ekonomske 
platforme, brez katere bi dr
žava že-zdavnaj propadla.

Navdušenje nad to domala 
edino oporo, ki jo najde r 
opravičilo svoji razvadi, gd 
vedno znova tako prevzame, 
da kajenja ne opusti niti pod 
najhujšimi družinskimi priti
ski in niti v najbolj spornih 
dneh, ko naj bi pod pritiskom 
prepričljivih postavk iz dru
žinskega proračuna vendar 
nehal puhati v zrak denar, ki 
ga daje za spet in spet podra- 
Žene cigarete.

Ti dnevi so najhujši, pravi 
izziv.

Vsakokrat, ko se družba na 
njegov račun odloči ekonom
sko podpreti nekadilsko veči
no, je sprva ogorčen. Jezi ga 
država, ki mu je v precenjeva
nju njegove ekonomske vloge

v sistemu spet podražila pri
ljubljeno cigareto, na živce mu 
gre pritisk nerazumevajoče 
okolice, ki se ji ne sanja — ali 
pa noče priznati — da bi brez 
njegove strasti živela veliko 
slabše.

Dnevi podražitev cigaret so, 
priznajmo, dnevi kadilčevih 
kompromisov.

Naj njegovo vlogo' še tako 
cenimo —cigareteso ob alko
holu pač vedno znova prve na 
seznamu podražitev, od kate
rih naj bi si družba vendar 
opomogla in splezala na ze
leno vejo — je treba priznati, 
da ima tudi kadilec svoj tihi 
sebični račun.

Od marlbora je zdrsnil na 
vvinston. Od vvinstona na 
drino. Od drine na filter 57. In 
medtem ko je manjšina manj 
zavedne kadilske bratovščine 
pod pritiskom okolice in real
nih ekonomskih gibanj že 
zdavnaj zdrsnila na drevo ali 
izdajalsko celo opustila kaje
nje, je pravi, zavedni kadilec 
našel novo najboljšo cigareto, 
ki se ji preprosto reče besi.

Najboljše! Brez lokalizmov, 
brez nacionalistične, da, sko
raj šovinistično obarvane pri
padnosti najbližji tobačni to
varni in brez fanfar in spod
budno zvenečih govorov je 
preklopil na best.

Najprej ga je k temu spod
budila reklama. Srečal jo je r 
domala vseh slovenskih dnev
nikih in sledil ji je, ne da bi se 
menil za ozkosrčno načelo, da 
je propagiranje njegove škod
ljive navade v sredstvih jav
nega obveščanja prepoveda
no.

Če svojega dnevnika ali re
vije ni obrnil na pravi strani, 
ga je kaj kmalu opozoril 
sosed: kadi najboljše, kadi 
best.

Tipični kadilec, ki mora 
svojo strast ob vsaki izmed 
zelo pogostnih podražitev 
vendar prilagoditi cenejši vrsti 
cigaret, je tako rekoč čez noč 
spoznal, da vse kadi best. 
Novo je boljše — in best po
meni celo najboljše; pa še 
barve in dizajn cigaretne škatle 
v belem in rdečem so tako po
dobne njegovi nekdaj najbolj 
priljubljeni cigareti marlboro. 
Snobizem je tako rekoč neu
temeljen, če škatlo potem, ko 
iz nje vzameš cigareto, prav na 
hitro spet spraviš v žep.

Kadi najboljše, kadi best, 
pri tem pa še prihrani, je kadil- 
čevo novo geslo, ki so se ga 
spretno držali proizvajalci. 
Tako dobro, da (za zdaj) v 
najboljše cigarete niti še ne da
jejo preveč cunj ali polen, za
radi katerih odpadajo ogorki 
in so kadilci še prisilni pod
porniki konfekcijske industri
je. Pa imajo že samo s svojo 
strastjo od podražitve do po
dražitve hujše stroške.

Prav stroški so tisto, kar ka
dilcu ubija nesebični posluh za 
državne potrebe. Že prihodnja 
podražitev ga bo morda poti
snila r obupen korak, da bo 
svojo kadilsko-stroškovno
raven spustil še za eno stopni
co, prav do drave.

Ze ob misli na to zadnjo 
stroškovno stopničko ga zaze
be. Za dravo ostaja samo še 
prazen prostor sebičnega ne
kadilska. Ali lahko pričakuje, 
da bodo njegove ekonomske 
težave reševali kolegi kadilci, 
ki jih bo tako grdo izdal zaradi 
nekaj dinarjev?

Samo želi si lahko, da bo še 
kdo kadil naprej. V interesu 
države, r imenu nesebičnosti, 
čeprav kaj še slabšega in cenej
šega kakor best.

Borut Čontala
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Če smo si odkrit’, 
vsak skrbi za svojo rit
Če smo si zares odkrit’ 
vsak skrbi za svojo rit

Zelenjava je dobra stvar, 
a še boljši je biftek »tatar«; 
zraven se pije dober merlot, 
tipa —če hočeš —pijčešplov kom
pot.

Glede na besedilo tebe ne 
skrbi le za »svojo rit«, ampak 
tudi za usodo slovenstva?

— Seveda me. Ker sem več 
po svetu kot doma, še bolj 
vidim, kako v naš prostor vdi
rajo tuje kulture (žal ne le pre
hrambene zadeve). V isti sapi 
pa zamejstvo, ožje in širše 
vzeto, zelo malo jemljejo od 
nas. Vse bolj bebasti postaja
mo...

A Slovenci?
— Ljudje nasploh. Mediji v 

tehničnem smislu, za katere 
smo upali, da-nam bodo raz
svetlili poglede na svet in nam 
izdali njegove zadnje skrivno
sti, delajo iz nas trapaste kure 
— ki jih pa nekdo prav prek teh 
medijev zelo uspešno krmi.

Kdo in s čim?
— Kdo, to je jasno. V tujini 

je to denar, kapital; pri nas pa 
je to politična moč. S čim? To je 
pa že široko vprašanje.

Si tudi ti delček odgovora?
— Sicer sem najprej kom

ponist, našel pa sem se tudi kot 
pisec besedil. In kot sem nekoč 
še zlival na papir svoje občutke 
in poglede na ta svet, zdaj vse 
bolj delam po meri.«

Čigavi?
—: Po meri te brezoblične 

mase, ki je proizvod medijev. 
Tako glasba kot besedila so vse 
bolj tapete. Tisti, ki imajo v 
rokah medije, lepijo prek že 
lepo razvejanega, inštituciona- 
liziranega sistema propagande 
ljudem pred oči »tapete« vseh 
vrst. Da so le lepo pisane in kri
čečih barv, da raja skoznje ne 
vidi resničnega sveta. Ta pa je 
črn.

Pa menda ja ne?!
— »Je, je! Imam pač mož

nost (ker večji del zadnjih 13 
let živim v Angliji), da gledam 
našega in tujega. Le poglejte;

Glasba je nekoč plemenitila 
ljudi, v njih je zbujala najglob
lja občutja. Kaj bi jih ne, saj so 
jo ustvarjali z dušo. Pa danes? 
Vse skupaj je mašinerija, elek
tronika, računalniki... Glasba 
se je skrčila na triminutne »ce
lovečerce«, kjer je besedilo 
samo še za okras. Je le še scena
rij za nabito dogajanje v videu, 
s- katerim hoče medij gledalca 
otopiti in ga tako napraviti do
jemljivega za nov izdelek.

Si tudi ti le »prodajalec« 
novih izdelkov?

A-ha, a-ha; če smo si zares odkrit; 
vsak skrbi za svojo rit.
Biti lačen je težko, 
bit' presit še bolj hudo.

Dober pasulj se dobro je, 
ajdovi žganci mu skledo drže; 
sirov burek se kupi povsod, 
kosov potice pa prosi drugod.

A-ha, a-ha... (refren)

— No, tako pa spet ne. V tu
jini, kjer pišem besedila že za 
•svetovno popevkarsko »špico« 
(za Olivio Newton — Johns, 
Donno Summer, Cliffa Richar- 

Nia... op. a.) delam res bolj po 
meri. Toda dorna, tu še vedno 
lahko sprostim svojo ustvarjal
nost. Poglejte le naslov mojega 
zadnjega LP, Ljubav preko 
žice. Zavedam pa se, da je to 
zato, ker kot pri vsem drugem 
tudi v glasbi capljamo nekaj let 
za tujino.

Se pravi, da tudi nas čaka 
doba medijskega terorja, po
neumljene mase, skratka doba 
»človek človeku volk«?

Aleksander Mežek
— Jaz upam, da ne. Res pa 

je, da zdajšnja gibanja ne obe
tajo nič dobrega. Človek si z 
nenadzorovanim tehnološkim 
razvojem dela medvedjo uslu
go. Tehnika je pač tako hitra, 
da ji človek' ne zmore slediti z 
dograjevanjem svojih vrednot. 
Bojim se časov, ko bo računal
nik mislil namesto človeka, sam 
pa bo ostal zgolj izvajalec volje 
peščice, ki bo imela oblast nad 
računalniki.

Ciril Brajer 
Damjan Križnik 

Ivo Kuljaj

šilil

Pred Lojzko bo mir
Pred kratkim je sedla na zatožno klop, obtožnica jo je bremenila goljufije. Za največ sto di

narjev je kupila kakšno reč in prodajalki izročila tisočaka. Prodajalka ji je vrnila denar do 500 
dinarjev in bankovec za 500 dinarjev. Lojzka je tedaj skrivaj in precej hitre segla v žep, banko
vec za 500 dinarjev pa zamenjala z bankovcem za 50 dinarjev. Pokazala ga je prodajalki in jo 
prepričala, da se je pri vračanju denarja pač zmotila. Čeprav se je prodajalki zdelo čudno, ji je 
izročila (ponovno) bankovec za 500 dinarjev.

Lojzki je takšen »posel« kar lepo cvetel, saj se ji je opisano posrečilo kar štiridesetkrat. 
Hkrati z Lojzkinim bogatenjem pa so bile bogatejše tudi mape prijav na postajah milice. Vse 
prijave so si bile podobne, po opisu pa je bila možna goijufka le ena. Ko se je Lojzka očitno od
ločila prenehati svoje delo, jo je na avtobusni postaji našel kriminalist. Zastavil ji je nekaj vpra
šanj in Lojzka mu je kmalu vse priznala.

Prav priznanje pa so pri odmeri kazni šteli Lojzki kot olajševalno okoliščino. A kaj, ko je bilo 
oteževalnih precej več, saj je Lojzka že stara znanka organov pregona in sodišč. Zdaj bo pred 
njo leto in tri mesece mir.

Bojan Grom
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Obrtniki so
ewrs!0
povezani,
kaj pa delavci

V dosedanjih družbenih pri
zadevanjih za hitrejši razvoj 
drobnega gospodarstva ostaja 
razprava o družbenoekonom
skem položaju delavcev, ki so 
zaposleni v zasebni obrti, še 
zmeraj na obrobju. S krčevito 
muko se v našem političnem 
vsakdanjiku otresamo starih 
zablod in pojmovanj vloge in 
položaja zasebne obrti (bodisi 
da gre za storitveno dejavnost 
ali industrijske obratovalnice). 
Zato tudi sindikat, še posebej 
občinski sveti ne namenjajo 
ustrezne pozornosti gmotnemu 
in političnemu položaju delav
cev, ki so zaposleni pri obrtni
kih, niti njihovi organiziranosti 
v sindikatu. Čas je, da se v ob
činskih svetih zavedo sramež
ljivosti, oportunizma in podce
njujočega odnosa do delavcev v 
tej dejavnosti (pa naj gre za or
ganizirane v sindikatu ali pa še 
ne). Ne samo zategadelj, ker 
gre za 20.000 delavcev, katerih 
usoda je še zmeraj preveč odvi
sna le od dobre volje in ravna
nja lastnika proizvajalnih sred
stev, temveč tudi zato, ker v 
prihodnjem srednjeročnem 
obdobju v naši republiki načr
tujemo, da bomo v zasebnem 
sektorju obrti letno zaposlovali 
s 5-odstotno stopnjo, kar bo 
temu sektorju narodnega go
spodarstva dalo večjo težo.

Zato delavci zaposleni v sa
mostojnem osebnem delu, kot 
navadno pravimo delavcem v 
zasebni obrti, ne bodo smeli biti 
prepuščeni političnemu in de
legatskemu obrobju in še manj 
površnemu spremljanju uvev- 
Ijavljanja njihovih pravic iz de
lovnega razmerja. Da pa je 
tako, priča tudi minuli posvet 
predsednikov osnovnih organi
zacij sindikata delavcev v sa
mostojnem zasebnem delu, ki 
so kar nizali težave, s katerimi 
sc ubadajo pri uveljavljanju 
kolektivne pogodbe, kar velja 
še posebej za prisvajanje oseb
nih dohodkov in udeležbo de
lavcev v čistem dohodku obra
tovalnice. Slednjo lahko iš
čemo z lučjo pri belem dnevu, 
pa še v tistih primerih, kjer po 
mnenju udeležencev posveta v 
Celju ni vse zmeraj skladno s 
kolektivno pogodbo. Veljalo bi 
pritisniti tudi na upravne in inš
pekcijske službe, da bi se malce 
več posvetila tem vprašanjem 
Očitno je vprašljiva usposob
ljenost teh služb ali vsaj njihova 
doslednost pri delu. kajti v po
godbah med delodajalci in de
lavci je. po zatrjevanju pred
sednikov osnovnih organizacij 
sindikata in nekaterih občin
skih sindikalnih funkcionarjev 
moč najti celo določila, ki so v 
nasprotju s kolektivno po
godbo in našo zakonodajo.

Boljše je tam, kjer so se sin
dikalne organizacije delavcev v 
samostojnem osebnem delu 
uveljavile kot njihov zastopnik, 
kjer praktično ne sme mimo 
sindikata nobena delovna po
godba (Celje, Maribor), pa tudi 
niso povsem zadovoljni z ra
zmerami. Doslej se še nihče ni 
resno spoprijel z nizkimi oseb
nimi dohodki delavcev, zapo
slenih pri zasebnikih. Po raz
pravi na posvetu sodeč gre le za 
formalno nizke osebne dohod
ke, torej tiste, ki jih dobi dela

vec v uradni kuverti. Vse pre
pogosto pa Je ob tem še del 
»črnih« osebnih dohodkov, od 
katerih delavec in obrtnik ne 
prispevata družbenih dajatev, 
torej gre tudi manjši del, kot bi 
lahko šel, za invalidsko, pokoj
ninsko in zdravstveno zavaro
vanje, kar pa delavec občuti, ko 
odhaja v pokoj in ko je v bolni
ški. Da bo mera polna, pa mar
sikateri upokojeni delavec do
biva socialni dodatek, ki ga se
veda oblikujejo delavci v zdru
ženem delu, kar je neke vrste 
prelivanje družbenih sredstev 
med zasebne. Zato je vpraša
nje, kako se upreti takšnim in 
drugačnim nepravilnostim pri 
prisvajanju osebnih dohodkov 
delavcev v zasebni obrti!? Po
svet ni dal pravega odgovora. 
Pozivanje na zavest obrtnikov 
in delavcev je premalo. Uprave 
za družbene prihodke pa za to 
očitno nimajo posluha, kot je 
ugotavljal nekdo na posvetu.

V središču razmišljanja ude
ležencev posveta so bile tudi 
stanovanjske razmere teh de
lavcev, ki jih od občine do ob
čine različno urejajo, prav tako 
pa tudi druge pravice iz dela, ki 
jih urejata kolektivna pogodba 
in obrtni zakon.

Razpravljalci so opozorili na 
slabo informiranost delavcev v 
zasebni obrti. Slišati je bilo 
celo, da nekateri »pametni« 
obrtniki že ob sprejemu de
lavca v delovno razmerje na 
kosu papirja ponudijo delavcu 
sporazum, ki jim omogoča, da 
takorekoč »sporazumno« pre
kinejo delovno razmerje, tedaj 
pač, ko to najbolj ustreza obrt
niku. Posebno poglavje pa so 
tiste prekinitve delovnih ra
zmerij, ko obrtnik navede za 
razlog zmanjšanje obsega po
slovanja. Delavec ostane brez 
službe, čeprav se v resnici po
slovanje ni skrčilo. In potlej? 
Nihče ali pa redkokdo se spo
prime z lažno razlago: ne 
davčna uprava ne inšpektorji in 
prepogosto tudi sindikat ostane 
nem. Prav to pa so tista vpraša
nja, ki v živo zadevajo delavca v 
zasebni obrti, ki pogosto nima 
nobene opore niti ne pozna 
svojih pravic. Na posvetu so 
predsedniki osnovnih organi
zacij sindikata predlagali, da bi 
takšne teme poljudno obdelali 
v posebni izdaji Delavske 
enotnosti »Delavec v samo
stojnem zasebnem delu«, ki je 
prvič izšla 20. septembra letos, 
dobili pa naj bi jo vsi delavci, ki 
so zaposleni pri zasebnikih.

Zagotovo je to le oblika sez
nanjanja teh delavcev z razme
rami v obrti, v zasebni še pose
bej. in z njihovimi pravicami. 
Ta čas. ko na vseh področjih 
oblikujemo programe dela in 
razvoja za prihodnja leta. bi 
kazalo, da tudi ustrezni organi v 
Zvezi sindikatov Slovenije ne- 
kolikanj celoviteje spregovo
rijo o vlogi in položaju delavcev 
v samostojnem osebnem delu 
in uveljavljanju njihovih pra
vic. Tudi zavoljo tega. ker je to 
delo v mnogih občinskih svetih 
zadnja stvar med nepomemb
nimi; pobudo pa imajo v rokah 
tisti, ki jim izražanje delavčevih 
interesov zagotovo ni pred
nostna stvar.

Marjan Hon at

Likvidatorji
Zgodilo se je te dni na enem 

izmed partijskih sestankov o 
sklepih 13. seje ZKJ. Mladi 
komunist, tako po letih kot po 
stažu v ZK, je glasno razmiš
ljal: »V časopisih sem prebral, 
da je bil nekje neki kvazi filozof 
obsojen na osem let zapora, ker 
je predlagal ukinitev dveh re
publik. Ne morem oceniti, ali je 
to veliko ali malo, sprašujem pa 
se, koliko let bi morali dobiti vsj 
naši priznani profesorji, magi
stri in doktorji, ki javno pišejo 
in govorijo, da je za vse težave, 
napake in odstopanja kriv naš 
politični sistem, politika in poli
tiki, tozdi in sisi, delegatski si
stem, zlasti pa republike in po
krajini. Oni namreč s svojimi 
kritikami ustvarjajo v javnosti 
občutek, da bi se iz težav najhi
treje izkopali, če bi ukinili vse, 
kar oni obtožujejo.«

V zadnjem obdobju smo de
jansko priča hitremu razrašča
nju takšnih kritik in idej, pa še

nikomur od teh vsevednežev ni 
padlo na pamet, da bi se vpra
šal, ali ne bi bilo še težje, če ne 
bi imeli vsega, kar imamo in na 
kar zdaj valijo vso krivdo in kar 
bi ždeli ukiniti po kratkem po
stopku. Ponujajo namreč samo 
nedoločene ekonomske zako
nitosti in tržišče, ne pa prekini
tev neustrezne prakse in preži
velih rešitev. Tako na primer 
namesto delegatskega odloča
nja od temeljnih celic do fede
racije ponujajo odločanje z gla
sovanjem in preglasovanjem. 
Namesto tozdov ponujajo vse
državne reprodukcijske celote, 
namesto sisov in svobodne me
njave pa stari proračunski 
način financiranja. Ti kritiki 
tudi zahtevajo, da politika 
dvigne roke od gospodarskih 
organizacij, čeprav ne povedo, 
na katero politiko in njene no
silce mislijo. Pri tem pozablja
jo, da delovne organizacije niso 
apolitične asociacije in tudi na

to, da politiki niso samo profe
sionalni člani forumov in orga
nov ter da delavci in drugi de
lovni ljudje tako ali drugače 
sodelujejo v družbenem odlo
čanju, ne mislijo na razmejeva
nje političnega in strokovnega 
odločanja, temveč zahtevajo 
depolitizacijo tozdov. Ti znani 
strokovnjaki in politiki najbolj 
napadajo republike in pokraji
ni kot glavne krivce za težave 
in spodrsljaje, kar seveda ni 
dobronamerna in ustvarjalna 
kritika. Ugledni znanstveni de
lavec tako na primer meni, »da 
mora biti družbeni načrt fede
racije sprejet kot dogovor 
družbe, ne pa kot dogovor re
publik in pokrajin.«

Moramo se vprašati, katero 
družbo misli pri tem, kakšna je 
jugoslovanska družba brez re
publik in pokrajin. Isti znan
stvenik zatrjuje, da v sodobni 
organizaciji proizvodnje ni 
prostora za gospodarsko in ra
zvojno vlogo republik in pokra
jin, razen v negospodarstvu.

Takšne zamisli vodijo do 
predlogov, naj zveza prek re
produkcijskih celot in s po
močjo ekonomskih zakonitosti 
upravlja z depolitiziranimi po
djetji, ko se ta osvobode vpliva

občinskih in republiških struk
tur. Trdijo, da bi se z osvobodi
tvijo vseh spon uveljavile eko
nomske zakonitosti in zacve
tele ekonomske integracije. Pri 
tem pa pozabljajo, da imamo 
zdaj v našem gospodarstvu več 
administrativno centralistič
nega odločanja kot kdajkoli in 
da je prav to vtikanje zvezne 
administracije v gospodarjenje 
in poslovanje tozdov eden od 
glavnih vzrokov vseh zapiranj, 
ne pa nacionalne in republiške 
ekonomije, tozdi, sisi itd. To ne 
pomeni, da tu ni slabosti, da je 
vse v najlepšem redu, temveč 
da je treba odpravljati defor
macije in slabosti na vseh rav
neh od tozda do zveznega cen
tra, ne pa samo zahtevati spre
membo vsega tistega, kar smo 
sprejeli z ustavo leta 1978 in 
zakonom o združenem delu 
leta 1976. Ko zahtevamo kre
pitev zvezne administracije, 
moramo namreč vedeti, da ima 
že zdaj več pristojnosti, kot vsi 
drugi subjekti od tozdov do re
publik skupaj in predpisuje 
celo, koliko sme tozd porabiti 
za reprezentanco in ne samo, 
koliko deviz mu pripada.

Jovan Pjevič, Borba

S srečanja sindikalnih delavcev v Radovljici

Življenjska raven še kar pada
Življenjska raven delavcev v 

naši republiki še naprej pada. 
Zaradi splošnih gospodarskih 
razmer in neustrezne delitve 
dohodka in sredstev za osebne 
dohodke je realna vrednost 
osebnega dohodka v zadnjih 
treh letih padla približno za 
tretjino. Kljub drugačnim reso- 
lucijskim napovedim (zdaj je že 
jasno, da so bile to le želje), so 
bili ob letošnjem polletju realni 
osebni dohodki za 4,4 odstotka 
nižji kot v enakem lanskem ob
dobju. Hitreje padajo v nego
spodarstvu, kjer je znašal skok 
navzdol skoraj 5 odstotkov. 
Kot poudarjajo v slovenskih 
sindikatih, se delitev po delu 
uveljavlja prepočasi, vse večje 
pa so tudi razlike za opravljanje 
enakih del in nalog. Drugače 
rečeno: še vedno je pomemb
neje, kje delaš kot kako to poč
neš.

Socialni položaj delavcev in 
upokojencev je torej zaskrblju
joč. Zavedajoč se čeri tega po
ložaja, so se v slovenskih sindi
katih odločili sprotno sprem
ljati razmere. Te dni na primer 
so se v radovljiškem izobraže
valnem sindikalnem domu sre
čali člani sveta za življenjske in 
delovne razmere delavcev pri

RS ZSS in predsedniki podob
nih komisij pri republiških od
borih panožnih sindikatov, da 
bi razčlenili odgovore iz vpra
šalnikov, ki so jih iz republiških 
sindikatov razposlali vsem ob
činskim svetom in s katerimi so 
le-ti seznanili tudi vse delovne 
organizacije v svojih občinah. 
Poglavitni namen vprašalnikov 
je bil zbrati podatke o social
nem položaju delavcev v posa
meznih okoljih.

Ko je o tem stekla radovlji
ška razprava, so sindikalni de
lavci med drugim ugotovili, da 
med najbolj ogrožene skupine 
prebivalstva v Sloveniji spa
dajo delavci z nizkimi osebnimi 
dohodki. Ogrožene so seveda 
tudi njihove družine. Trda 
prede upokojencem (z nizkimi 
pokojninami seveda), nezapo
slenim in vsem prejemnikom 
družbenih denarnih pomoči, ki 
jim je to edini vir preživljanja. 
Med vsemi ogroženimi katego
rijami so posebej opozorili na 
mlade družine.

Ko so tehtali možnosti reše
vanja najbolj žgočih vprašanj 
socialne varnosti delavcev, so 
ocenili, da se bo število delav
cev, ki prejemajo zajamčeni 
osebni dohodek, izrazilo tudi v

večjem številu upravičencev do 
socialnovarstvenih pomoči. To 
naj bi kajpak povečalo obvez
nosti združenega dela, kar pa se 
ne utegne dobro končati, saj v 
nekaterih okoljih že zdaj ne 
morejo zagotoviti sredstev za 
dogovorjene socialne pravice. 
Resda je zato predvidena tudi 
republiška solidarnost, vendar 
zaradi pomanjkanja sredstev 
ne v zadostni meri.

Denarna pomoč kot edini vir 
preživljanja je do septembra 
letos znašala 7000 dinarjev in 
je bila za približno 11 odstot
kov manjša od tiste, ki jo pred
videvajo merila samouprav
nega sporazuma o uresničeva
nju socialnovarstvenih pravic. 
Kot so povedali razpravljalci, 
je skupnost socialnega varstva 
že oblikovala predlog, po kate
rem naj bi denarna pomoč po
slej znašala 8000 dinarjev.

Višina denarne pomoči za 
brezposelnost je od maja na
prej znašala 12.000 dinarjev. 
Rekli so, da bo z višjim zajam

čenim osebnim dohodkom 
(predlog: 15.000 dinarjev) zvi
šana tudi ta pomoč.

Zanimiva pa je tudi tale ugo
tovitev: ker so se življenjski 
stroški dvigali bistveno hitreje

od osebnih dohodkov, so pov
zročili prerazporeditev osebne 
porabe, kajpak v korist osnov
nih življenjskih dobrin: hrana, 
ogrevalni in bivalni stroški itd. 
Posebej visoke so počfi-ažitve 
hrane, ki pomeni blizu 40 od
stotkov povprečnih življenjskih 
stroškov družine. Pri družinah z 
najnižjimi dohodki znašajo 
samo stroški za hrano celo 60 
odstotkov njihovih prihodkov.

Več o radovljiških ugotovi
tvah, ki se kažejo kot temeljni 
obrisi bodoče socialne politike 
v sindikatih, bomo pisali v pri
hodnjih številkah Delavske 
enotnosti.

I.K.

r Rokovnik* ^ 
priročnik 

za leto 1985 
še boljši!

Jtefavska enotnost

Poslikane bilance
Najbrž bo to opozorilo — če 

ga bo sploh kdo tako jemal, 
prišlo malce pozno, ker so pe
riodični obračuni za devetme- 
sečje že sredi, ponekod pa tudi 
proti koncu dela. Kljub temu se 
nam zdi vredno ponovno opo
zoriti na vprašanje, o katerem 
smo že pisali. Gre za (ne)realne 
bilance..

Nekatere delovne organiza
cije oddajajo namreč tako pri
krojene bilance, da je vpraša
nje neposredne odgovornosti 
vodilnih v njih in ponekod sku
šajo v tej smeri že ukrepati. 
Kako je to mogoče, nas ta tre
nutek ne zanima, čeprav je 
vprašanje zelo zanimivo, poš
teni odgovori pa bi bili poučni 
(pa ne zato, da bi še v drugih 
ozdih uporabljali enake meto
de). Zanima pa nas, zakaj se

delovne organizacije odločajo 
za takšen ukrep. Vsekakor je 
negativna bilanca med letom 
dovolj zapletena stvar, saj je 
treba v skladu s predpisi pri
pravljati interne sanacijske 
programe, grozi nevarnost za
jamčenih osebnih dohodkov, 
intervencij od zunaj itd. Vseh 
koristi od boljšega prikazova
nja poslovanja, kot je v resnici, 
ne znamo niti našteti — iznajd
ljivost pri tem je vsekakor do
mena računovodskih in vod
stvenih struktur. Izguba ob 
koncu leta je vse kaj drugega. 
Izgubar lahko dobi cenena 
sredstva sklada skupnih rezerv, 
na pomoč mu pridejo tudi tozdi 
iz delovne organizacije ali sozd, 
da bi izgubo morebiti pokrili še 
pred oddajo zaključnega raču
na. Za izgubarja začno skrbeti

lokalni družbenopolitični de
javniki (direktorski stolček pri 
izgubarju je vse prej kakor 
dobra priložnost ob rotaciji ka
drov).

Najmanj od vsega imajo kaj
pak delavci. Vse razen tega, da 
s prikrivanjem slabosti ne bodo 
imeli zajamčenih osebnih do
hodkov, gre njim v škodo. 
»Strukture« ne začno pravoča
sno ukrepati zoper slabosti, tak
šen kamen, kot je spanje na 
(napačnih) lovorikah, pa sproži 
ponavadi velik plaz.

Nestvarne bilance pa so 
večja vaba od morebitnih ne
varnosti, ki tiče za njo. Lani se 
je pokazalo, da celo ob devet
mesečni bilanci vrsta delovnih 
organizacij ne ve, da bo ob 
koncu leta izguba (ki se pokaže 
šele v zaključnem računu).

Takih je bila kar tretjina, letos 
pa se število menda ni prav nič 
zmanjšalo. Takšna »neved
nost« dejansko bolj kaže na 
prikrivanje pravih rezultatov in 
enako velja tudi za tiste de
lovne organizacije, ki v zak
ljučnem računu izkažejo 
mnogo večjo izgubo, kot so jo 
ob devetmesečni bilanci priča
kovale. Težko je verjeti, da bi 
se pogoji za gospodarjenje — 
razen seveda v izjemnih razme
rah, ki pa potem veljajo za vse 
gospodarstvo v enaki meri — 
zanje v nekaj mesecih tako bi
stveno poslabšali. Zato bi bilo 
prav, če bi delavci za velike ra
zlike med »pričakovanimi« in 
dejanskimi rezultati zahtevali 
natančnejšo razčlenitev, ne
mara pa se oprli tudi na pomoč 
od zunaj, če sami svojim »moj
strom« za bilance ne bi bili kos.

Takšna akcija bi bila SDK in 
strokovnim službam v veliko 
pomoč.

Boris Rugelj
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Jugoslovanska potniška agencija 
Ljubljana

Atlas organizira izlete, potovanja in letovanja, ki jih izberete sami ali pa vam jih ponudijo v Atlasu.
Letalsko ali železniško vozovnico, ki jo rezervirate pri njih, vam brezplačno dostavijo ob vsakem času in 
kamor želite.

ATLAS ZMORE VELIKO!
SINDIKALNIM ORGANIZACIJAM NUDI 
POSEBEN POPUST!
Pokličite jih po telefonu (061) 222-711 ali 222-741. Prišli bodo takoj in se z vami dogovorili za vse, kar boste

želeli ATLASU NI NIČ ODVEČ!

To knjižico lahko berete na zelo različne načine. 
Lahko samo pogledate, kaj storiti v povsem 
določenem primeru, ko je v delovni organizaciji 
zaškripalo na tem ali onem mestu. Zvedeli boste, 
kaj o tem določenem primeru pravi zakon, kaj 
vam je storiti, kam in na koga se morate obrniti. 
To je v zadnjem delu knjige.
Lahko berete kratke strokovne razlage 
posameznih značilnosti naše družbene in državne 
ureditve in samoupravljanja. Te boste našli po 
vsej knjigi.
Lahko se seznanite s kratkimi prikazi zgodovine 
samoupravljanja, od kod izvira, kako se je začelo 
pri nas. To je na začetku knjige.
Za lažjo presojo, kako ravnati v zadregah, zagatah 
in stiskah, vam bodo morebiti koristno služile 
kratke reportaže, ki se tudi vrstijo po vsej knjigi. 
Opisujejo resnične primere, povedo, kje in kdaj so 
se zgodili, in če veste, kako so kje drugje rešili 
podoben primer, boste lažje rešili svojo zadrego. 
Lahko pa tudi preprosto preberete knjigo od 
začetka do konca. Tudi to bo zanimivo.

Cena je 500 dinarjev
Priročnik lahko že naročite pri Delavski enot
nosti, Celovška cesta 43, Ljubljana, p. p. 
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Delavska enotnost
vam pomaga v današnji vsesplošni draginji poceni, kakovostno 
in trajno obdariti in razveseliti otroka, mladostnika in odraslega 
— kar tako, ali ob delovnih in življenjskih jubilejih, ali v dneh, ko 
iščemo, kaj bi dali v koš dedku Mrazu.
PREBERITE, med kakšnimi paketi lahko izbirate!

OTROŠKI
PAKETI
1. paket

— Na olimpiado 
— Zelena dolina 
— Med Turki 
— Skok v prihodnost 
— Na grmado 
— Kamena doba
Ta paket sestavlja šest stripov 

najboljšega slovenskega avtorja 
stripov Mikija Mustra. V teh stri
pih otroka razveseljujejo priljub
ljeni junaki Zvitorepec, Trdonja in 
Lakotnik, prav tako znani kot ju
naki Disneyevih risank, le da je v 
njih veliko manj nasilja. Cena 890 
din.
2. paket

—- Igra parov (Narodne noše 
sveta)

— Andrej Kovač: Ugankarski 
koledar

— Pobarvanka 
— M. Muster: Na olimpiado 
— M. Muster: Kamena doba

3. paket
— Andrej Kovač: Ugankarski 

koledar
— V. Herceg in C. Gale: V og

njenem vrtincu
— Igra parov (Narodne noše 

sveta)
Drugi in tretji paket ponujata 

poleg stripov ugankarski koledar 
za leto 1985, ki z raznovrstnimi 
slikovnimi »skrivalnicami« silno 
bistri otroško oko in otroka priga
nja k zbranosti in vztrajnosti. Pri 
igri parov so tokrat ljudje v narod
nih nošah s celega sveta in otrok 
ob igri hkrati spozna ljudstva 
sveta in njihova oblačila. Poleg je 
v paketu tudi pobarvanka s silno 
ljubkimi živalicami na naslovnici, 
ki se na notranjih straneh 
»gredo« šport tako, da se jim

otrok iz srca nasmeje. Cena 
drugega paketa je 770 din, tret
jega pa 590 din.

PAKETI ZA 
ODRASLE
1. paket

— Rokovnik
— Tone Ferenc in drugi: Kro

nologija naprednega delavskega 
gibanja na Slovenskem 
(1868-1980)

— Plaketa Tito na deščici

Paket je še posebej primeren 
za obdarovanje družbenopoli
tično aktivnih delavcev ob različ
nih delovnih in življenjskih jubile
jih. Ker prejmejo poleg tudi Ro
kovnik za leto 1985, je paket »kot 
naročen« tudi za dedka Mraza. 
Cena paketa je 1150 din.

2. paket
— Andrej Kovač: Ugankarski 

koledar
— Franci Pavšer: Velika

knjiga križank

Za ta izbor se odločite, ko želite 
sorodniku, sodelavcu ali prijatelju 
pokloniti kup vedrih ur ob prever
janju in utrjevanju bistrega očesa 
in znanja. Cena paketa je 550 
din.

3. paket
— Monografija Joco Žnidaršič
— Franci Pavšer: Velika

knjiga križank
— Andrej Kovač: Ugankarski 

koledar
Ponovno vesele ure ob križan

kah in ugankah! Hkrati pa vam bo 
obdarovanec hvalažen za knjigo 
fotografij znanega slovenskega 
fotoreporterja. Cena paketa je 
990 din.

4. paket
— L. Milčinski, M. Tomori, F. 

Hočevar: Droge v svetu in pri nas 
— Frederick Leboyer: Rojstvo 

brez nasilja 
— Naš dojenček 
Ce ste v zadregi, kako obdariti 

skorajšnjo ali mlado mamo, zau
pajte temu našemu izboru! Ko bo 
knjige prebrala, vam bo hvalež
na, saj bo iz treh različnih virov na 
tri različne načine odkrivala čare 
materinstva in zahteve, ki jih 
otrok za svoj normalen razvoj po
stavlja pred njo in pred družbo. 
Cena paketa je 1100 din.
5. paket

— Urejanje trat 
— Konzerviranje z mrazom 
— Bolezni in škodljivci sobnih, 

okenskih in balkonskih rastlin 
— Naš dojenček 
— Solatnice 
— Gojitev malih živali 
— Iz domačega lonca 
Darilo za moža in ženo — dru

žinsko darilo — torej dve muhi na 
en mah! S tem paketom boste ra
zveselili oba hkrati, in razdelila si 
bosta po svojih konjičkih. Cena 
paketa je 760 din.
6. paket

— V. Jarc, I. Kristan, M. Mi
keln, J. Šinkovec: Sam svoj go
spodar

— Miran Sattler: Ljubljanski 
originali

Temeljito o samoupravljanju in 
malo nostalgije po časih, ko so v 
Ljubljani še živeli fjudje — origi
nali. Darilo za vsako priložnost 
delovnemu človeku, ki se mora 
znajti v sedanjosti in rad pokuka 
tudi v preteklost. Cena paketa je 
690 din.

Pakete lahko naročate na 
naslov: Delavska enotnost, 
Celovška 43, 61000 Ljubljana. 
V naročilu posebej označite, 
kateri paket želite.

Rokovnik-priročnik 
za leto 1985 -

Rokovnik-priročnik velikosti 15.7 x 20.7 cm. Ovitek iz plastične folije, v barvi naravnega usnja, 
tiskan na brez lesnem papirju. Sestavljajo ga trije aktualni teksti:

Rokovnik vsebuje še:
— črtni blok za zapiske na 192 straneh v spirali
— koledar za leto 1984, 1985 in 1986
— beležni del za naslove in telefonske številke.

Rokovnik je oproščen plačila prometnega davka: sredstva zanj lahko name
nite iz sklada za izobraževanje. Cena 450 dinarjev.
Delovnim organizacijam po želji natisnemo na ovitek ime in zaščitni znak 
(kar ni vračunano v ceni). Če naročnik želi dotisk propagandnih strani, se to 
zaračuna po posebnem dogovoru.

Podrobnejše informacije dobite tudi po telefonu na številko (061) 320-403, 
za dodatke vas na vašo željo obišče tudi naš predstavnik. Prednaročila spre
jema: DELAVSKA ENOTNOST, Prodaja edicij DE, Ljubljana, Celovška 43 
in Knjigarna Delavske enotnosti, Tavčarjeva 5 v Ljubljani.

NAROČILNICA

Pri Delavski enotnosti, Ljubljana, Celovška c. 43, nepreklicno naročamo: 

...........................izvod(ov) Rokovnika-priročnika 1985

a) brez sitotiska
b) s sitotiskom (v primeru dotiska priložite film ali znak)

Naročeno pošljite na naslov: ..........................................................................

— Za presojanje rezultatov gospodarjenja morajo biti delavci o njih dobro informirani, avtorica Ime in priimek podpisnika: ................................
Francka Herga

Datum:.............................. Podpis naročnika
— Kako oblikovati in deliti sredstva skupne porabe, avtorica Marija Pukl

— Delo sindikata in njegovi uspehi odvisni od vseh. ki so vanj včlanjeni, avtor Franček Kavčič. (žig)

vabi vas in vaše sodelavce 
na jesenske

Seminarje 
o obveščanju 
v združenem 
delu
V torek, 16. oktobra, se je v prostorih Delav
ske enotnosti v Ljubljani, Celovška cesta 43, 
začel prvi izmed šestih tridnevnih seminar
jev o obveščanju v združenem delu z naslo
vom Kako poceniti urejanje in tiskanje 
glasila OZD z boljšo ureditvijo dela in s ce
nejšim tiskom. Potem pa mu bodo sledili 
vsak torek še naslednji seminarji:
• Fotografija v glasilu OZD in njena in

formacijska ter likovna izraznost — od 23. 
do 25. oktobra

• Sodobno novinarsko sporočanje z
glasilom in biltenom OZD ter z oglasnimi 
deskami in z razglasno postajo — od 6. 
do 8. novembra

• Zapisnik, zabeležka in poročilo v med
sebojnem obveščanju delavcev OZD — 
od 13. do 15. novembra

• Razglasna postaja v OZD in njeno 
mesto v medsebojnem obveščanju de
lavcev — od 20. do 22. novembra

• Normativna ureditev obveščanja — za 
samoupravno odločanje delavcev v OZD 
— od 6. do 8. decembra. '

Kakor smo že zapisali, obsega vsak semi
nar 22 pedagoških ur predavanj, vaj in prak
tičnega dela, praktičnemu delu pa je name
njenih od tega kar deset pedagoških ur. 
Vsak udeleženec med seminarjem pripravi 
predlog, kako glede na seminarsko tematiko 
urediti obravnavano področje v njegovi or
ganizaciji združenega dela.
Cena za seminarsko gradivo, ki presega 
100 tipkanih strani, za udeležbo na semi
narju in za mentorsko delo med seminarjem, 
je 3.200 dinarjev. Rok za priglasitev je 
sedem dni pred začetkom seminarja, da je 
seminarsko gradivo mogoče priglašencem 
poslati na njihove naslove.

Za vse podrobnejše informacije o seminarjih 
telefonirajte na Center Delavske enotnosti 
za razvijanje obveščanja v združenem delu. 
61000 Ljubljana, Celovška 43 — telefon 
(061)323-951!

Seminar 2

Fotografija 
v glasilu OZD
Seminar razčleni fotopublicistične zvrsti in 
udeležencem predstavi mesto ter vlogo fo
tografije v pisnih oblikah sporočanja v OZD. 
kot so glasilo, bilten in oglasna deska. Omo
goča pregled nad snovanjem in vključeva
njem fotografije v uredniški koncept obveš
čanja z glasilom, biltenom in oglasno desko 
ter pogled v uresničevanje funkcij ter sred
stev ter omogoča boljše razumevanje zvez 
med objavljenimi pisnimi sporočili in foto
grafijami.
Udeleženci tega seminarja dobijo tudi od
govore na vprašanja, kako fotografirati in s 
kakšnimi fotografskimi aparati ter pripo
močki, kakšne filme uporabljati, kako ra
zvrščati fotografije po straneh glasila, bil
tena in oglasne deske, da obveščajo in za
dovoljujejo estetske potrebe bralcev, opa
zovalcev. Za praktično delo jim je na voljo 
fototemnica tednika Delavska enotnost z 
vsemi nujno potrebnimi pripomočki.

Seminar 3

Sodobno novinarsko 
sporočanje
Seminar predstavlja udeležencem sodobno 
klasifikacijo novinarskih zvrsti sporočanja s 
posebnim ozirom na tiste, ki jih najbolj po
gosto uporabljajo pri obveščanju delavcev v 
združenem delu. To so zlasti: vest ali kratka 
zabeležka, poročilo, intervju, komentar, čla
nek, uvodnik, reportaža, kozerija, portret, 
spominski prispevki (zapis ob upokojitvi, 
nekrolog ipd ).
Udeleženci bodo pod vodstvom mentorjev 
kritično razčlenili svoje že napisane pri
spevke in jih izpopolnjevali, upoštevajoč pri 
tem izrazne in komunkacijske zmožnosti 
razpoložljivih sredstev za obveščanje, kot 
so glasilo, bilten, oglasna deska in razgla
sna postaja. Na ta način bodo razširili svoja 
spoznanja ter pridobili nove praktične iz
kušnje za novinarsko ubesedovanje sporo
čil ter za uredniško in lektorsko delo.
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Med
narodne
razsežnosti
samo
upravnega
zastoja

Mednarodno delavsko in napredno 
gibanje v svetu je v zadnjih nekaj letih 
vse bol j osredotočeno na iskanje izhoda 
iz dolgotrajne krize svetovnega gospo
darstva. Komunistične, soeialistične. 
socialdemokratske partije in druge na
predne sile pa ne namenjajo pozornosti 
le obravnavanju gospodarskih in ra
zvojnih vprašanj, ampak s čedalje večjo 
mero zaskrbljenosti preučujejo tudi 
majav družbeni in politični položaj de
lavskega razreda v nacionalnem in 
mednarodnem okviru. Prevladuje vtis, 
da sta gospodarski in politični razvoj v 
medniirodni skupnosti tako tesno po
vezana in prepletena, da ju ne kaže lo
čeno razčlenjevati in da je potrebno ra
zredno bitko med delavskim razredom 
in lastniki kapitala osvetljevati z gospo
darskega, političnega in drugih zornih 
kotov.

' IV--'.. .! .
Tako-je za dogajanja v vzhodnoe- 

vropskih dtž^vah značilno premalo 
učinkoy&V;P»evanje ekonomskih in 
političnihjtpii$tislovij. V deželah tako 
imenovant^iašfcalncga socializma z ve
likimi tcžavaipi zadovoljujejo najo
snovnejše potijebc ljudi, koncept razvi
janja etatističnega centralizma pa je v 
krizi. V zadnjij? dveh letih so vse pogo
stejše razpraVe o vlogi partije in sindi
katov v socialističnih državah, ki sta se 
preveč odtujila od najširših ljudskih 
množic.

Tudi v industrijsko razvitih državah 
ne manjka težav gospodarske in poli
tične narave. Nezaposlenost je še vedno 
večja,kot bi smela biti. mednarodni ka
pital pa si v zapletenih mednarodnih 
gospodarskih razmerah pomaga z zni
ževanjem delavskih plač. Komunistič
ne. socialistične in socialdemokratske 
partije nikakor ne uspejo strniti lastnih 
vrst. notranja nasprotja evropske levice 
pa seveda koristijo neokonservativnim 
silam.

O dolžniški krizi nerazvitega sveta ne 
kaže izgubljati besed, saj je že dalj časa 
jasno, da so gospodarski problemi ne
razvitih v.prvi vrsti posledica neenako
pravnih -mednarodnih gospodarskih 
odnosov. Zato je osrednje vprašanje, 
kako vpKva jna orisano dogajanje v 
mednarodnem delavskem gibanju kriza 
jugoslovanskega gospodarstva in sa- 
moupravnegasistema. v katerem naj bi 
delavci neposredno odločali o svoji 
usodi. Očitjiči jc. da premalo uspešno 
rcšujemtvgriiipodarska vprašanja, izo
gibamo sč korenitejšemu prilagajanju 
gospodarskega sistema dolgoročnim 
stabilizacijskim potrebam, družbenoe- 
konomski položaj delavskega razreda 
pa je v prevelikem razkoraku z ustavno 
opredeljenim položajem delavcev. 
Mednarodna posledica tega je. da naš 
uglctj v svetu peša. vse pogostejši so 
dvomi v samoupravni socialistični si
stem. vse to pa objektivno zavira razvoj 
naprednega dela mednarodnega delav
skega in komunističnega gibanja.

Brez kančka pretiravanja lahko pou
darimo. da gre za zgodovinsko odgo
vornost jugoslovanske partije in sindi
katov. ki ne smeta dovoliti, da bi se 
izvirna samoupravna pot družbenega 
razvoja znašla v slepi ulici, ali pa bi celo 
postala neprehodna. V sedanjih nape
tih mednarodnih razmerah nas prak
tično ves svet opazuje, kako se lote
vamo domačih in svetovnih razvojnih 
vprašanj in v kolikšni meri nam uspeva 
na samoupravni in neuvrščeni način 
utrjevati pokižaj delavcev na tej in 
drugi strani jugoslovanskih meja. V 
naših rokah je naša usoda, posredno pa 
tudi delček upanja osvobodilnih gibanj 
v svetu, ki še vedno vidijo lastno ra
zvojno perspektivo v graditvi sociali
zma človeških potez.

Festival Treball v Barceloni

Razkol 
v delavski 
fronti

Za prijetnim vrvežem poti šotori na Festivala 7 rebuli —glasila Združene socialistične partije Kata
lonije, ni videti prizadevanj partijskih aktivistov za združeno levico. Morda pa, kajti na festivalu te 
nihče ne vpraša, kateri partiji pripadaš, za koga glasuješ.
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Španski delavski razred je 
stopil v pofrankistično ob
dobje dokaj enoten. Zrelo je 
znal sprejeti demokratične 
pridobitve tega obdobja in se 
v okviru dveh sindikalnih or
ganizacij (Delavske komisije 
in Splošno združenje delav
cev UGT) tudi dogovoriti za

j socialistične vlade in njene 
| ekonomske politike ter pri 

tem poudarjajo, da so se do
bički podjetnikov precej 
dvignili, vlada pa z instru
menti ekonomske politike 
tega ni sposobna usmeriti v 
odpiranje novih delovnih 
mest.

skupno sindikalno strategijo 
in prakso v španskem politič
nem in gospodarskem življe
nju. Toda ta enotnost je bila 
značilna za dosedanje ob
dobje sindikalnega gibanja, 
kajti s prevzemom oblasti so
eialistične vlade se je tudi ta 
enotna fronta pričela krhati.

Obe sindikalni centrali sta 
približno enako močni, imata 
približno enako število delav
cev, vendar se razlikujeta po 
odnosu do osrednje sociali
stične vlade in njenega pro
grama. Delavske komisije, ki 
so pod vplivom KPŠ, so zelo 
kritične do Gonzalezove 
vlade. Očitajo ji sredinsko, če 
že ne desno usmerjenost go
spodarske politike in socialne 
zaščite delavcev, upokojen
cev in nezaposlenih — nada
ljevanje povsem kapitalistič
nega sistema in prevzemanje 
socialno demokratske prakse. 
Socialistični UGT pa je v pre
cepu, pripravljen je sklepati 
kompromise z vlado in zdru
ženjem delodajalcev ter tako 
podpirati Gonzalezovo vlado.

Ta čas so pogajanja med 
vlado, delodajalci in sindikati 
na vrhuncu, in vse kaže. da sta 
sindikata pozabila na skupni 
dokument o enotni sindikalni 
praksi ter se razšla daleč vsak
sebi. Jedro spora je v različnih 
zahtevah pogajalskih part
nerjev za razvoj v prihodnjem 
letu. Prva točka, kjer so si 
navzkriž vlada, delodajalci in 
delavske komisije, je pove
zana z odločitvijo, koliko naj 
španska vlada v prihodnjem 
letu porabi za javne naložbe.

Socialistična vlada je predla
gala. naj bi javna vlaganja v 
prihodnjem letu narasla v 
primerjavi z letošnjimi za fr.4 
odstotka. Z njo so strinjajo 
podjetniki. UGT zahteva 
11 -odstotno povečanje, de
lavske komisije pa 25-od- 
stotno rast javnih naložb, s 
tem da se tudi točno zapiše, 
koliko novih delovnih mest 
bodo prinesle te naložbe. Po 
mnenju številnih naših sogo
vornikov v Barceloni je to 
osrednja točka razhajanj med 
sindikati, vendar tudi najbolj 
žgoča, saj od volilnih obljub 
španskih socialistov, da bodo 
hitreje odpravljali nezaposle
nost v Španiji, ni dosti ostalo.

Vladi očitajo 
nenačelnost 
in prazne obljube

Temu trdemu orehu na po
gajalski mizi se pridružuje še 
zahteva delavskih komisij in 
komunistov, da mora vlada 
prihodnje leto nameniti v so
lidarnostni sklad za nezapo
slene najmanj 300 milijard 
pezet (2 milijona dolarjev), 
vlada in UGTpa menita, da je 
135 milijard pezet dovolj. In 
če k temu dodamo, da pred
laga vlada celo* zmanjšanje 
pokojnin in preusmeritev po
kojninskega zavarovanja od 
zdaj javnega financiranja na 
zasebno, imajo komunisti 
kajpak dovolj razlogov, da 
očitajo vladi nenačelnost in 
prazne volilne obljube. Socia
listi pa seveda očitajo komu
nistom, da bi radi dosegli ne: 
mogoče, da ne upoštevajo 
stvarnih gospodarskih in 
družbenih razmer v Španiji in 
v svetu, kar leti tudi na neu
poštevanje vprašanja nezapo
slenosti v EGS, ki se ji želi 
Španija priključiti. Tedaj ko 
so v zahodni Nemčiji sindikati 
štrajkali in se borili za skraj
šanje delovnega tedna, so tudi 
španski sindikati in njihove 
politične partije nabrusili 
kopja ter se spustili v hudo 
polemiko. Takšnih stavk kot v 
Nemčiji sicer ni bilo, vendar 
je zahteva za skrajšanje de
lavnika prav tako jabolko 
spora med sindikatoma. De
lavske komisije in UGT se 
sicer strinjajo, da je moč 
skrajšati delovni teden na 38 
ur, vendar prvi sindikat za
hteva. da se zato ne zmanjšajo 
delavske mezde, medtem ko 
se UGT strinja z zmanjša
njem plač. Neenotni sta obe 
sindikalni organizaciji tudi 
do upokojevanja in zaposlova
nja na tista mesta, ki jih 
spraznijo upokojenci. To 
pravzaprav ni nič čudnega, 
kajti UGT se strinja s stališ
čem vlade, da je potrebno 
na mesto vsakega upokoje
nega zaposliti novega delav
ca. delavske komisije pa že 
tako in tako zahtevajo hi
trejše zaposlovanje v Španiji, 
ne pa le »nadomeščanje« ob 
upokojevanju delavcev v 
starosti 64 let.

Le prazna upanja, menijo 
komunisti, kajti o tem. da bo 
Španija v prvem mandatu 
vladanja socialistov dobila 
novih 80().(H)() delovnih mest. 
socialisti ne govorijo več. 
Komunisti postavljajo pro
blem dveh milijonov nezapo
slenih na prvo mesto v kritiki

Sindikalni organizaciji 
vlečeta vsaka 
na svojo stran

Površni opazovalec bi 
lahko »dognal«, da vpraša
nja. ki so na pogajalski mizi. 
niti niso tako zahtevna, da ne 
bi bilo moč najti kompromi

sne rešitve. Toda to je le navi
dez lahka uganka španske po
litične scene, saj si komunisti, 
pa tudi socialisti, ne smejo 
privoščiti prevelikega popuš
čanja in kompromisarstva, 
kajti izkušnje kažejo, da bi jih 
prihodnje volitve lahko kaj 
hitro povozil. Generalni se
kretar KPS Iglesias je na zbo
rovanju Združene sociali
stične stranke Katalonije 
ostro napadel Gonzalezovo 
vlado, njegovo pogajanje z 
delodajalci in zasebnim kapi
talom, ter ga opozoril, naj ne 
pozablja kar tako na predvo
lilne obljube. To ne velja le za 
tako imenovani krog »sindi
kalnih zadev«, temveč tudi za 
zunanjo politiko, predvsem 
oa za izstoo iz NATO.

Toda glasne besede in 
upravičene zahteve za izbolj
šanje gospodarskega in so
cialnega položaja delavcev in 
nezaposlenih so eno, drugo pa 
tisto, kar velja v praksi, v vsa

kodnevnem ravnanju poli
tične partije ali sindikata. Če 
sta v sedanjih pogajanjih sin
dikalni organizaciji vsaka na 
svoji strani, to pravzaprav niti 
ni tako čudno, kajti očitno gre 
polovici delavstva (če sodimo 
po tem, da je v UGT približno 
40 odstotkov vseh delavcev, 
prav toliko pa tudi v delavskih 
komisijah) za bolj pragma
tično politiko tudi na sindi
kalnem področju, ki jo izvaja 
Gonzalez, medtem ko sc zdi, 
da se v delavskih komisijah 
bolj uveljavlja parola, češ, 
zahtevajmo nemogoče, da 
dosežemo mogoče. In če spo
razuma ne bo!? Sodeč po iz
javah odgovornih tovarišev v 
Združeni socialistični partiji 
Katalonije, ki čvrsto podpira 
KPŠ, pa delavske komisije ne 
bodo odstopile od svojih za
htev, in bodo pogodbo podpi
sali le vlada, delodajalci in 
UGT. Kako bodo na to ukre
pale delavske komisije, še ni 
jasno, vsaj v Kataloniji ne.

kjer pa je ta sindikat najmoč
nejši. Vključuje 40 odstotkov 
vseh zaposlenih, okrog 25 od
stotkov pa jih je v UGT. Nav
sezadnje pa ne smemo poza
biti, da tudi v delavskih komi
sijah Katalonije ne gre zmeraj 
vse gladko, saj tudi njihovo 
vodstvo ni zmeraj enotno. 
Razkol v PSUC je povzročil, 
da imajo člani vodstva sicer 
veliko večino iz vrst PSUC, 
vendar ima tudi novonastala 
Partija komunistov Kataloni
je, ki je prosovjetsko usmer
jena. 25 odstotkov glasov. 
No, pa vse kaže, da se v vod
stvu delavskih komisij ni bati 
večje polarizacije zahtev v 
pogajanjih z vlado in deloda
jalci. Škoda je le, da se je do
slej enotna sindikalna fronta 
ob teh pogajanjih razbila in 
bo treba najbrž precej časa 
za ponovno enotnost vsaj pri 
minimalnih zahtevah v obliki 
listine o skupni sindikalni 
praksi.

Marjan Horvat

Dolar — 
valuta krize

Divji ples dolarja na sve
tovnih borzah v Frankfurtu, 
Parizu, Londonu in drugod 
je postal tema dneva borz
nih špekulantov, politikov, 
ekonomistov in celo navad
nih ljudi. V zadnjih štirih 
letih namreč vrednost do
larja strmo narašča, med
tem ko zahodnoevropskim 
in drugim nacionalnim valu
tam vrednost pada. Jugo
slovanska valuta — dinar — 
je v letošnjih osmih mesecih 
v primerjavi z letom 1981 in 
vrednostjo dolarja po neka
terih podatkih izgubil za 
420 odstotkov vrednosti.

Nič čudnega ni torej, da 
povprečen Jugoslovan 
vsako jutro z vse večjo bo
jaznijo odpre dnevni časo
pis in preleti sveže podatke 
o novih deviznih tečajih. 
Rast dolarja in padanje 
vrednosti dinarja mu zgo
vorno pove, da konku
renčna sposobnost jugoslo
vanskega gospodarstva na 
svetovnem trgu peša in da je 
vse manj možnosti za dvig 
jugoslovanskega osebnega 
in družbenega standarda.

Dolar že od nekdaj slovi 
kot valuta krize mednarod
nih gospodarskih odnosov. 
Padanje njegove vrednosti 
ob koncu sedemdesetih let 
je pomenilo krizo sve
tovne valute in svetovnega 
gospodarstva, naraščanje 
vrednosti dolarja pa sov
pada s pospešeno oborože
valno tekmo. Dolar je ne
sporno valuta, na kateri se 
lomijo politični odnosi v so
dobnem svetu in na katero

se lahko v naj večji meri 
vpliva s političnimi sredstvi. 
Bližnjevzhodna kriza, dr
žavni udari v nerazvitem 
svetu, večje delavske stavke 
v zahodnoevropskih drža
vah, vse to dviga vrednost 
dolarju. V ZDA priteka tuji 
kapital, ameriško gospodar
stvo pa se vse bolj osvobaja 
klešč svetovne recesije. 
Ameriški vladi je po zadnjih 
podatkih uspelo zmanjšati 
letno inflacijsko rast na 5 
odstotkov, letna stopnja 
rasti industrijske proizvod
nje je bila 9,5 odstotka, 
bruto nacionalni proizvod 
se je povečal za 7,6 odstot
ka. Posebej preseneča, da je 
ameriški vladi v zadnjih 
dveh letih uspelo odpreti 5 
milijonov novih delovnih 
mest in da je stopnjo neza
poslenosti zmanjšala od 
10,5 na 7,5 odstotka aktiv
nega prebivalstva. Reaga
novi administraciji je to 
uspelo s pomočjo odmer
jene protiinflacijske politi
ke, previdne denarne poli
tike in zmanjšanja davkov, s 
čimer se je okrepila kupna 
moč premožnejših slojev. V 
tem je razredno bistvo 
»reaganomike«.

Rast vrednosti dolarja pa 
ima tudi manj prijetne pos
ledice. Primanjkljaj ameri
škega državnega proračuna 
bo samo letos znašal okoli 
175 milijard dolarjev, oživ
ljanje zahodnoevropskega 
gospodarstva prepočasi 
caplja za okrevanjem ame
riškega, nerazviti pa stare 
doleove odplačilieio z vse

dražjimi novimi posojili. 
Drag dolar in visoke obresti 
dražijo uvoz opreme, teh
nologije, surovin in repro
dukcijskega materiala, kar 
slabo vpliva na inflacijska 
gibanja v deželah v razvoju. 
Položaj je posebej težak za 
dežele uvoznice nafte, ki jo 
na svetovnem trgu proda
jajo ceneje kot pred leti, ne
razviti pa jo zaradi padanja 
vrednosti domače valute 
plačujejo po enaki ali celo 
višji ceni.

Dražji dolar otežuje tudi 
odplačevanje dolgoročnih 
posojil. Naša država je na 
primer okoli 80 odstotkov 
tujih posojil najeta v ameri
ških dolarjih, tako da mo
ramo zanje odšteti vse več 
mark in drugih konvertibil
nih valut, da dinarjev sploh 
ne omenjamo. Res pa je, da 
je padanje vrednosti dinarja 
hkrati rezultat notranjih 
ekonomskih odnosov in 
napak, ki jih dolarski ples 
prikazuje v še bolj jasni luči.

Ne glede na to je jasno, 
da se okrevanje ameriškega 
gospodarstva na račun po
večevanja primanjkljaja 
ameriškega državnega pro
računa in zategovanja pasu 
revnih slojev prebivalstva v 
ZDA in nerazvitem svetu 
ne more nadaljevati v ne
dogled. Slej ko prej se bo 
spet potrdilo, da je dolar va
luta krize, ki je na umetni 
način ni mogoče zatreti, če 
verjamemo v svobodno de
lovanje svetovnega tržišča.

Emil Lah

Emil Lah



Delavska enotnostLjubljana, 18. oktober 1984
stran

Večina absolventov četrte stopnje usmerjenega izobraževanja 
je dobila pripravniško mesto, usposabljanje pa ni povsod 
enako

Različna pota 
pripravništva

V organizacijah združenega j 
dela ljubljanskega območja 
niso zadovoljni s praktičnim 
znanjem absolventov srednjega 
usmerjenega izobraževanja ti
stih šol, ki usposabljajo za ši
roke izobrazbene profile, kjer 
je združenih več poklicev. 
Opozarjajo, da pripravništvo v 
delovnih organizacijah ne more 
v celoti nadomestiti manjkajo
čih znanj, ki bi jih učenci morali 
dobiti pri praktičnem pouku v 
šolah.

To je ena temeljnih ugotovi
tev nedavnih šestih posvetov, ki

pa dosedanje izkušnje kažejo, 
da se praktikanti po pripravniš
tvu tudi zaposlijo za nedoločen 
čas, bodisi v tej delovni organi
zaciji, ali pa jim je z opravlje
nim strokovnim izpitom olaj
šana zaposlitev drugod.

Bolj zaskrbljujoče je, kar se 
je ponovno izkazalo, da se na
črti kadrovskih potreb delovnih 
organizacij ne skladajo s po
klicno sestavo, ki jo daje jo šole. 
Najbolj pereče je zaposlovanje 
deklet. V sedanji šolski popula
ciji je 51 odstotkov deklet, za-

agroživilstva (šola je v Kamni-, 
ku), vendar morajo mesarji 
drugi letnik šolanja nadaljevati 
v Mariboru — zato kljub šti
pendijam ni zanimanja za ta 
poklic.

Predstavniki združenega 
dela opozarjajo tudi na številne 
nerešene probleme v zvezi s 
pripravništvom. Pravijo, da je 
povezava s šolami prevečkrat le 
formalna. Menijo, da še nismo 
uspeli ustvariti enotnega si
stema praktičnega usposablja
nja, ki bi logično povezal proi
zvodno delo in delovno prakso

jih je pripravila gospodarska 
zbornica občin ljubljanskega 
območja z vodji kadrovskih 
služb, razvojnih oddelkov in 
organizatorji proizvodnega 
dela in delovne prakse, na kate
rih so spregovorili o problemih 
v zvezi z zaposlovanjem pri
pravnikov.

Letos je šolske klopi zapu
stila generacija, ki je končala 
četrto stopnjo usmerjenega 
izobraževanja, to pomeni tri
letno šolanje. Do junija so de- 
lovnj organizacije zaposlile 
1015 absolventov srednjega 
usmerjenega izobraževanja. 
Od tega so 593 mladih zaposlili 
za določen čas, 275 pa je bilo 
njihovih štipendistov.

Že spomladi so se dogovorili, 
da bo skupnost za zaposlovanje 
bodoče iskalce zaposlitve 
Spremljala še pred koncem šo
lanja. Vse učence so povabili na 
razgovore, na katerih so jih 
seznanili s potrebami organiza
cij združenega dela po zaposli
tvi. Odziv učencev je bil dober, 
tako da je bilo tudi usmerjanje 
uspešno in je bilo po junijskih 
podatkih le 400 absolventov 
srednjih šol še brez priprav
niškega mesta, sedaj pa to šte
vilo ocenjujejo na približno 
100.

Podatki kažejo, da so v de
lovnih organizacijah zaposlili 
kar 59 odstotkov pripravnikov 
le za določen čas. To bi bilo na 
prvi pogled lahko neugodno. 
Vendar praksa kaže, da je to 
predvsem »varnostni ventil«, s 
katerim se delovne organiza
cije zavarujejo, ker ne vedo, 
kakšne kadre bodo dobile. Ab
solventom usmerjenega izo
braževanja tako omogočajo 
dokončno pridobitev izobrazbe 
oziroma praktično usposoblje
nost za poklic. Po drugi strani

hleve gospodarstva pa so dru
gačne. Lahko je sicer razumeti, 
da. nekatera delovna mesta za 
ženske niso ali so manj primer
na. Toda dosedanje zaposlova
nje kaže, da na nekvalificirana 
delovna mesta zaposlujejo tudi 
ženske in to v precejšnjem šte
vilu, kvalificiranih delavk za isti 
poklic pa ne. To velja zlasti za 
kovinarske poklice, pa tudi 
administrativne, poslovne in fi
nančne manipulante ter kemij
ske laborante, pa tudi nekatere 
poklicne profile pete stopnje 
zahtevnosti.

Takšno stanje posebej opo
zarja, da bo pri načrtovanju 
kadrovskih potreb za prihodnje 
leto, pa tudi srednjeročno in 
dolgoročno, nujno upoštevati 
spremenjeno strukturo kadrov, 
pa tudi realne možnosti. Dej
stvo, da v delovnih organizaci
jah še nimajo izdelanih načrtov 
kadrovskih potreb za prihodnje 
leto, priča o precejšnji lagodno
sti na tem področju. To je to
liko manj razumljivo, ko se že 
kažejo nekateri izraziti deficiti 
na nekaterih področjih in bi jih 
bilo moč odpraviti le s pravoča
snim usmerjanjem.

Predstavniki delovnih orga
nizacij so tako opozorili na kri
tično pomanjkanje nekaterih 
poklicev, ki že ovira razvoj ter 
slabša že tako nezavidljivo ka
drovsko strukturo zaposlenih. 
Manjka na primer kovinarjev 
in strojnikov vseh stopenj izo
brazbe. Kljub usmerjanju ne 
uspejo doseči razpisanega 
vpisa. Problem je tudi z lesarji. 
Na šolo se vpisujejo predvsem 
učenci iz Ljubljane, ki se potem 
niso pripravljeni zaposliti zunaj 
glavnega mesta, industrija pa je 
prav tam. Manjka tudi učencev |

učencev, praktično usposablja
nje v šolskih delavnicah, počit
niško prakso ter pripravništvo.

Šole se pri organizaciji proi
zvodnega dela in delovne 
prakse ne obnašajo najbolj od
govorno, tako da velikokrat de
lovne organizacije postavijo 
pred dejstvo: tu so učenci, 
sprejmite jih. Programi uspo
sabljanja pa so presplošni in 
učenci tako ne dobijo najpo
trebnejših znanj za poklic. Pri 
tem je treba tudi upoštevati, da 
smo pri načrtovanju šolske re
forme računali na dobro 
opremljenost šolskih delavnic, 
kar pa v spremenjenih gospo
darskih razmerah ni več res. 
Tako delovnim organizacijam 
ostanejo skupne osnove pro
grama pripravništva, ki so jih 
pripravila splošna združenja, te 
pa so po njihovem mnenju 
presplošne.

Ljubljanski posveti so po
novno opozorili tudi na znane 
dileme, kolikokrat je delavec 
lahko ali mora biti pripravnik. 
Čeprav je odgovor jasen — le 
enkrat — pa je učenec, ki je 
opravljal pripravništvo kot 
rezkalec, še vedno neusposob- 

j Ijen za poklic strugarja, čeprav 
je opravil strokovni izpit.

Pokazalo se je tudi, da bi mo
rali pripravniško dobo poenoti
ti. Ponekod so jo omejili na mi
nimum in temu primemo tudi 
znanje učencev, drugod pa za
htevajo precej več. Gospodar
ska zbornica po mnenju zako
nodajno pravne komisije repu
bliške skupščine ne sme predpi
sovati časa trajanja pripravniš
tva. kar pa ne pomeni, da tega 
ne bi mogli poenotiti. Tu bi mo
rale svojo vlogo odigrati zlasti 
posebne izobraževalne skup
nosti.

Igor Žitnik

Jezični dohtar Petelin bo odprl sezono
Najstarejše slovensko amatersko gledališče — Šentjakobsko gledališče v Ljubljani, začenja 

svojo štiriinšestdeseto sezono z uprizoritvijo farse neznanega francoskega avtorja Jezični dohtar 
Petelin v priredbi Frana Žižka in v režiji Bojana Kaplja. Gledališki zagnanci bodo v osmih abon
majih in številnih gostovanjih nadaljevali izročilo ljudskega, odprtega gledališča, ob vedri in za
bavni vsebini pa bodo ponudili tudi sodobno tematiko.

V Slovenskih Konjicah so za šolske knjižnice zbrali 
138.040 dinarjev

Pestrejše jranje 
za učence

1lili
»Knjiga je najzgovornejša priča, da se narod 

zaveda sebe, da živi, da hoče živeti. V njej je 
ohranjena narodna preteklost, naša usoda, 
kakor se je preoblikovala iz stoletja v stolet
je...«

S to mislijo Otona Župančiča so se v konjiški 
občini lotili akcije »knjige v knjižnice«. Odziv 
na pobudo občinskega sveta ZSS Slovenske 
Konjice, da bi v vseh sindikalnih organizacijah 
zbrali 20 dinarjev na člana sindikata.so na sep
tembrski seji komisije za kulturno dejavnost 
OSS ocenili ugodno.

Posebej pomembno je, da so se akciji odzvale 
manjše delovne organizacije in pozdravile njen 
namen, da bi s skupnimi močmi povečali in obo
gatili izbor na policah knjižnic.

Ob koncu akcije se je na posebnem računu v 
Slovenskih Konjicah zbralo 138.040 dinarjev, k 
čemur je občinski sindikalni svet prispeval še

Kulturna ustvarjalnost 
v boju za osvoboditev 
dela in človeka

V širokih in odprtih razpra
vah med komunisti, še posebej 
kulturnimi delavci, med kul
turnimi ustvarjalci in delovnimi 
ljudmi — uporabniki kulturnih 
dobrin ter kasneje na seji CK 
ZKS moramo oblikovati idejno 
in strateško domišljen načrt 
dolgoročnega kulturnega ra
zvoja Slovenije v vsej komplek
snosti našega današnjega in ju
trišnjega položaja v Sloveniji, 
Jugoslaviji in v svetu, so pouda
rili na seji predsedstva CK ZKS 
o izhodiščih za obravnavo pro
blematike kulture na eni od 
prihodnjih sej CK:

Pozornost je treta iisnieriti 
predvsem na idejno' analizo 
mesta, vloge in pomena kulture 
in kulturne ustvarjalnosti v 
boju za osvoboditev dela in 
človeka. Osrednji cilj razprav 
mora biti predvsem v mobiliza
ciji vseh ustvarjalnih sil naše 
družbe, da bi premagali težave, 
v katere smo zašli. S tem bomo 
odprli tako kulturi kot vsej naši 
skupnosti nove razvojne mož
nosti in perspektive.

Zveza komunistov je vedno 
dala odgovore, ki so v kultur
nem razvoju vselej uveljavljali 
odgovornost delavskega ra
zreda za ohranitev, razvoj in 
poglabljanje tako nacionalne 
samobitnosti, enakopravnosti, 
kakor tudi hkratne kulturne
odprtosti in povezanosti znp- anarholiberalistična, ultralevi 
traj jugoslovanskega kultur- čarska in druga nemarksistična
nega prostora in s svetom. Da
našnji čas terja tak odgovor v 
okviru odločitve za uresničeva
nje programa stabilizacije, da 
je delavec samoupravljalec, 
nosilec celotnega družbenega, 
torej tudi kulturnega razvoja.

V pripravah na sejo moramo 
mobilizirati vse tisto, kar je v 
ljudeh ustvarjalnega, inovativ
nega, in to usmeriti v skupno 
iskanje najboljših rešitev. To 
seveda ne pomeni, da ni po
trebna tudi polemika, spopad z 
idejami in težnjami, ki so nez
družljive s socializmom in sa
moupravljanjem, da ni po
trebna njihova idejna in poli
tična identifikacija. V zadnjem 
času se v jugoslovanskem tisku,

dodatnih 50.000 dinarjev.
Komisija za kulturno dejavnost pri OSS je ob 

sodelovanju mentorjev šolskih knjižnic skleni
la, da zbrana sredstva namenijo šolskim knjižni
cam. Tako bo vsaka osnovna šola v občini dobila 
30.000 dinarjev za nabavo knjig. Mentorjem so 
naložili, naj skrbno izberejo knjige, ki naj re
snično obogatijo izbiro v šolskih knjižnicah. 
Mentorji sp se odločili predvsem za nabavo 
mladinske leposlovne literature, saj učenci radi 
posegajo po njej, knjig za domače obvezno bra
nje in bralne značke pa je v šolskih knjižnicah 
vedno premalo.

Čeprav zbrana vsota na videz ne pomeni veli
ko, so v Slovenskih Konjicah prepričani, da je 
akcija dosegla svoj namen in da je pripomogla k 
temu, da bo knjiga postala zvesta spremljevalka 
mladih.

N.D.

m
S!

literaturi, dramatiki ter v delu 
družboslovnih znanosti vse bolj 
množijo napadi na temeljne 
vrednote in pridobitve naše re
volucije, političnega sistema, 
vloge zveze komunistov. Čeda
lje agresivneje še pojavljajo 
najrazličnejša nacionalistična,

3:1

in celo očitno protisocialistična 
gesla in stališča, ne da bi nale
tela sDštrani komunistov na 
ustrezefij odločen', argumenti
ran javen odgovor in zavrnitev. 
Hkrati pa je zaznati tudi od 
strani dela komunistov pritiske 
in pozive k politično admini
strativnemu obračunavanju s 
temi pojavi in njihovimi nosilci, 
kar pa gre lahko na roko le tež
njam, ki so protisamoupravno 
zastavljene. Oboje se med 
seboj pogojuje in oboje je 
enako slabo. /r

Za pripravo seje je predsed
stvo imenovalo posebno de
lovno skupino, seja CK ZKS o 
kulturi pa bo rta začetku pri
hodnjega leta. il!
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' Težko 
iz svoje 
kože

Slovenski zdravniki o prehrani športnikov ^

Ni enotnega recepta 
za vse

i « m %

§ m
’ S športno rekreacijo se v naši 

w , republiki neorganizirano uk- 
• V varja oziroma občasno več kot 
■v' polovica ljudi, redno pa blizu 
<15 četrtina. Tako vsaj pravijo re- 
% zultati raziskav. No, in če je vse 

to vsaj približno res, smo lahko 
55 glede športne zagnanosti Slo- 
:*|i! . vencev prav zadovoljni.

■TV. Še bolj kot organizirana re
kreacija pa se je v zadnjih letih 
razrasla individualna dejav
nost. Vse več je posameznikov, 
ki jim pomeni redno rekreira- 
njc sestavni del življenja.

Vidne uspehe beležimo tudi 
na področju organizacije na
jrazličnejših množičnih akcij, 
kot so krosi, kolesarske priredi
tve, smučarski pohodi in po
dobno. Ta srečanja športnikov, 
mnoga so-postala že tradicio
nalna, imajo poleg vse večjega 
števila zagovornikov seveda 
tudi iz leta v leto več udeležen
cev.

Prav spodbudne sadove je 
med drugim obrodila znana ak
cija »najboljša krajevna skup
nost v športni rekreaciji«. To je 
še toliko bolj pomembno, ker 
smo se dogovorili, da bomo sto
rili več za razvoj športnega živ
ljenja prav v krajevnih skupno
stih. kjer preživljajo ljudje ve
čino svojega prostega časa.

Torej, z množičnostjo na te- 
lesnokulturnem področju smo 
lahko kar zadovoljni. Tega o/.i- 
roma kaj podobnega pa ne mo- 

*; remo trditi na naš tekmovalni 
'^ijpprt, ki. razen nekaterih 

^ jem. kar vidno zaostaja za ra- 
;;;*;,<«»iijem v svetu. Čeprav smo se 

Jno odločili, da bomo krepko 
topili na prste vsem skupno- 
ttm in posameznikom, ki no- 

l&Sjo spoštovati dogovorjenih 
Hleril. pa smo ostali le na za- 

četku poti. Na široko smo sicer 
(Spravljali o posameznih na- 

. .nkah in nepravilnostih, ob tem 
jT-jpa smo se vse premalo poglobili 
JPl; vzroke nič kaj spodbudne 

Jifakse. Je med nami res vse 
"Ipfrcveč takih, ki si žele. da hi 
»iostalo vse po starem?

/J
■J'? 'Zakaj se na primer po to- 
-> liko desetletjih slabih izkušenj 

. . še vedno dobesedno pulimo za 
organizacijo najdražjih šport- 

, nih spektaklov na svetu, ko 
*t:f' vemo in občutimo, da nimamo 

sredstev niti za najosnovnejše 
: na telesnokulturnem področju, 

da so mnogi naši najmlajši brez 
telovadnic in da je med njimi 
zelo veliko neplavalcev, ker jih 
preprosto nimamo kje naučiti 
te osnovne telesne veščine? Še 
kako dobro vemo. da so mnogi 
izmed nas že davno zategnili 
pasove do zadnje luknje in da 
je vse več takih, ki ne morejo 
poravnavati računov za stvari, 
ki se jim človek pač ne more 
odreči.

Ob vsem tem se seveda kar 
samo po sebi vsiljuje vprašanje, 
zakaj še dandanes nismo pod
pisali samoupravnega spora
zuma o pogojih za organizacijo 
in financiranje največjih med
narodnih športnih prireditev?

Verjetno zato, ker je bilo mno
gim vsa ta leta tako na moč pri
jetno ribariti v kalnem in na 
račun drugih prav lepo živeti. Iz 
leta v leto bolj nam gre za sle
herni dinar, pa smo prav pri iz
datkih. ki niso nujni, tako zelo 
nepremišljeni. Brez posebne 
zlobe: le kdaj nas bo izučilo?

Andrej Ulaga
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Na priljubljenih tekaških 
stezah Tivolija, Rožnika in Ši
šenskega hriba v Ljubljani je 
bilo pred nedavnim tretje sre
čanje zdravnikov — prijateljev 
lahkotnega teka v naravi. Med 
zdravniki, ki so nastopili v treh 
starostnih skupinah, so zmaga
li: Rafael Kapš (Novo mesto), 
Gorazd Lesničar (Celje) in 
Marjan Finci (Kranj), med 
zdravnicami pa Maja Kristl 
(Ljubljana) ter Polona Peter
nel (Trnovo). V ekipni konku
renci je zmagal Klinični center 
pred ZD Celje ter Onkološkim 
inštitutom.

Po skupnem kosilu so imeli 
zdravniki še strokovni del sre
čanja, okroglo mizo na temo: 
prehrana športnikov in rekrea
tivcev. ki se ukvarjajo z aerob
nimi športi.

Velikokrat lahko slišimo, da 
je prav odmerjena rekreacija 
zdravilo. Prav odmerjena je 
treba poudariti zato, ker jo 
srčnim bolnikom na primer 
odmerjajo kot druge medika- 
mente. Zato malo tega zdravila 
hasne, preveč pa škodi.

Čedalje več zdravnikov 
upošteva lahkoten tek v naravi, 
redno živahno hojo ali druge 
oblike telesne aktivnosti kot 
del skrbi za zdravje. Mnogi to 
prepričanje, ki ga prenašajo na 
druge in ga predpisujejo svojim 
pacientom, upoštevajo tudi 
sami. Da torej ni tako, da bi 
samo učili, kako je treba živeti, 
ampak da po teh načelih in po 
tem prepričanju tudi žive.

Uvod v okroglo mizo je pri
pravil kardiolog prof. dr. Ma
tija Horvat. Potem pa so gostje 
okrogle mize slovenskih zdrav
nikov pripovedovali o prehrani 
športnika oziroma rekreativca 
v procesu treniranja, nepo
sredno pred nastopom in med 
dolgotrajnim nastopom.

Gostje so bili: doc. mag. 
Dražigosf Pokorn, specialist za 
prehrano; trije maratonci, 
super ali celo ultra maratonci, 
katerih osebne izkušnje so zelo 
velike in kot se je kasneje izka
zalo, docela nasprotne!

Prvega. Dušana Mravljeta. 
ultramaratonca evropskih raz
sežnosti. verjetno poznate vsaj 
po imenu. Pred nedavnim je bil 
drugi na 250 km dolgem teku 
od Aten do Šparte. Drugi častni 
gost je bil dr. inž. Srečko Ber
gant. avtor knjig o polnokrvno
sti in izredno izviren preskuše- 
valcc hrane. Bergant je zago
vornik morske hrane, rib in 
zmernega pitja morske vode. 
Mimogrede — Bergant je dok
tor kemijskih ved. zato o ke
mijskih procesih v človeškem 
telesu veliko ve. In tretji: eden 
od udeležencev teka. zmagova
lec letošnjega blejskega triat
lona. slovenjegraški zdravnik 
Brane Breznikar, ki je bil od 
vseh udeležencev drugi na cilju. 
Sicer pa je znan maratonce, 
tekel pa je že 24-urni tek. Ker 
je zdravnik, so n jegove izkuš
nje toliko bolj zanimive.

Kaj so rekli 
o prehrani med 
tekom

Mravlje je povedal, da do 
150. km ne čuti potrebe po je
dači. Po malem pije. Včasih si 
sam pripravi napitek, ki vse
buje minerale in elektrolite, 
sicer pa si gasi žejo z napitki or
ganizatorja. Ni preveč izbirčen. 
Hrano uživa le tekočo. Najbolj 
mu ustreza puding. Med tekom 
rad popije kozarec piva. ne 
more pa použiti nobene goste

hrane (čokolada, obložen kru
hek in podobno).

Tudi Breznikar je povedal, 
da ima podobne izkušnje. Med 
nastopom lahko uživa le tekočo 
hrano, drugega preprosto ne 
more »dol spraviti«. Tudi med 
24-urnim tekom ni čutil po
sebne potrebe po hrani.

Ob tem je dr. Pokorn opozo
ril, da je razumljivo, da je naj
boljša tekoča hrana, saj hitro

pride do tankega črevesa in je 
hitro izkoristljiva.

Redna prehrana

Mravlje: »Jem, kar mi žena 
prinese na mizo.«

Z drugimi besedami: v nje
govi prehrani ni nobene skriv
nosti. Uživa normalno, vse
stransko, mešano in uravnove
šeno hrano. Samo dan pred

Pripravimo se 
na zimo

Smučarska sezona je pri nas razmeroma kratka, pa tudi 
dnevi na snegu so nam bolj pičlo odmerjeni. Zato se vetja na 
jesen potruditi in pričakati zimo telesno pripravljen . saj 
bomo le tako lahko zares dobro izkoristili redke urice na 
snegu.

Tekmovalci in tisti pravi, resni smučarji, vadijo vse leto in 
v tem pogledu ne poznajo dolgotrajnega počitka. Rekrea
tivci pa se v poletnih mesecih vendarle malce polenijo, zato 
je potrebno na jesen zamujeno nadoknaditi in spet pridobiti 
moč, hitrost, spretnost in vzdržljivost, kar vse bomo še kako 
potrebovali na snegu. Moramo si okrepiti mišice in sklepe, 
saj je vijuganje po strminah ob dodatni obremenitvi (smu
čarska oprema) dokaj zahteven šport. In če v nogah ni prave 
moči, potlej gredo smuči bolj po svoje, s tem pa ogrožamo 
sebe in druge na smučišču. Zdravniki namreč iz leta v leto 
ugotavljajo, da bi bilo na snegu neprimerno manj nezgod, 
če bi smučarji bolj skrbeli za splošno telesno pripravljenost. 
Seveda velja to tudi za smučarske tekače in za udeležence 
množičnih maratonov.

In kako naj bi se pripravili na zimo?
Začnimo dan z jutranjo gimnastiko: razgibavanjem, po

čepi in drugimi vajami za moč nog. Ko imamo čas, vzeti si ga 
moramo vsaj trikrat do štirikrat na teden, pa se priprav
ljamo na zimo s hojo, tekom, planinskimi turami, igranjem 
nogometa, rokometa, košarke, s kolesarjenjem in podob
nimi športi. Za vse to je možnosti dovolj, le hoteti je treba.

V jesenskih mesecih pretečejo rekreativci nekaj sto ki
lometrov, tekmovalci pa nekaj tisoč. Razlike so zelo velike, 
s tem pa tudi telesna pripravljenost posameznikov. No, pa 
ne pozabimo: čim bolj se bomo znojili pred zimo, tem bolj 
bomo uživali in tem več bomo imeli od počitnic na snegu.

A. U.

tekmovanjem, ko ne trenira, 
ima malo več teka. To pomeni, 
da se ne drži splošnega priporo
čila in uveljavljene metode 
prehrane dolgoprogašev in ma
ratoncev, da zadnje tri dni uži
vajo več ogljikovih hidratov, da 
si povečajo količino glikogena 
v mišicah.

Dr. Dražigost Pokorn je ob
tem zagovarjal uravnovešeno 
prehrano, opozarjal pa je 
zdravnike na nekatere izsledke 
raziskav, ki so pomembni tudi 
za Vsakdanjo prakso! Rudarji, 
ki delajo vsak dan izredno te
žavna dela. naj bi imeli predv
sem maščobno prehrano. Iz 
tega bi morali potegniti pouk 
tudi športniki in rekreativci 
''/trajnostnih zvrsti. Vendar je 
Pokorn večkrat poudaril, da 
gre za kombinacijo stalne 
močne telesne aktivnosti in 
maščobne prehrane. Nenehno 
spreminjanje stopnje dela (tre
niranja, vadbe) in stopnje mi
rovanja (počitka), ustvarja v 
delavcu (športniku) sposobnost 
skladiščenja energije, česar 
ljudje sedečih poklicev (neš- 
portniki) nimajo.

Po pričakovanju je bil naj
bolj izviren dr. Bergant. (Že 
nekaj let smo z zanimanjem 
pričakovali »soočenje« Ber
gant — zdravniki.) Na kratko je 
razložil, kako je začel teči, kako 
se je hranil, kot se hranimo vsi, 
da pa se po vadbi (približno 
enournem teku) ni dobro poču
til. Poskušal je vsemogoče, na
zadnje pa je doumel, da mora 
posvetiti največ pozornosti — 
prehrani. Začel je eksperimen
tirati. Vse. kar je ugotovil, je 
takoj prelil v knjige. Doslej je v 
samozaložbi izdal že štiri. Naj
prej je spoznal (prva knjiga) bi
stvo: s tekom, z redno aktiv
nostjo spodbuditi maščobno 
presnovo in se z maščobami tudi 
hraniti. Potem je iskal dalje in 
prišel do murja! Zdaj uživa ve
liko rib (na vse mogoče načine), 
največ surovih in po malem pije 
morje, iz katerega dobiva mi
nerale in prvine, ki jih drugje 
ni, oziroma jih je mogoče dobiti 
le iz velikih količin hrane, naj
več hidratne. Odkar pije mor
sko vodo (dva do tri decilitre na 
dan; najprej razredčene s 
pivom, kokto, kolo, sokovi ali 
dodatkom citrone — zdaj pa jo 
lahko pije tudi nerazredčeno) 
ne je več sadja, zelenjave, 
kruha, krompirja. Te vrste 
hrane ne potrebuje več. Tudi 
dodatkov vitaminov ne; vita

mine zahteva samo hidratna 
prehrana.

Breznikar je povedal, da ne 
je veliko ogljikovih hidratov. 
Poje pa veliko beljakovin (naj
več zrezke), je veliko maščob, 
celo mast kar z žlico in slanino 
brez kruha. Pod vplivom Ber
gantovih knjig je, pil morje; 
škodilo mu ni!

Nato so se za okroglo mizo 
po izzivalnem predlogu dr. Ja
neza Ruglja (ki pa je z njim 
ustregel vsem!) lotili odgovora 
na vprašanje, ki od vseh že 
nekaj let buri duhove in zares 
terja odgovor: kaj je s tem Ber
gantovim morjem. Ljudje spra
šujejo! Tekači in pacienti v am
bulantah. Je to primeren način 
vnašanja mineialov v telo? Ali 
morje res lahko nadomesti vse 
te snovi? _______

Resnejše znanstveno-razi- 
skovalne študije o tem ni! 
Šerpe, na primer, živijo samo 
ob rižu, pa nosijo tovore z lah
koto tja do višine 8000 m. Ne
katera indijanska plemena ži
vijo od fižola in koruze; masti 
in beljakovin ne poznajo. Dr. 
Pokorn je dobesedno dejal: če 
bi bil tek moje življenje, bi ver
jetno tudi jaz pil morje, da bi 
poenostavil, da bi bilo moje 
črevesje brez balastnih snovi. 
Ker pa tek ni edino v mojem 
življenju, morja ne pijem. Ba
lastne snovi so še kako važne za 
prebavni trakt, da ga varujejo 
in vplivajo na pravilno presno
vo. Potem je dr. Pokorn navr
gel še podrobnosti o sodobnih 
načelih prehrane, ki sloni na ti
sočletnih izkušnjah nekaterih 
primitivnih ljudstev in posebej 
poudaril, da sodobna prehrana 
ne pozna kuhinjskega sladkor- 
ja(!) in da je saharoza strup 20. 
stoletja!

Seveda so bila v zvezi z Ber
gantovimi načeli še druga vpra
šanja — toda nanje ni bilo mo
goče odgovoriti z vedenjem 
znanosti. Zato je moral vodja 
okrogle mize slovenskih zdrav
nikov, prijateljev tekanja, ob 
koncu reči, da je okrogla miza 
ugotovila velikanske razlike v 
prehrani aerobnih športnikov, 
da zanjo ni pravega recepta, da 
ima vsak od gostov svoje izkuš
nje, ki se jih drži, in da so prav
zaprav zdravniki, privrženci 
teka, postavili ob okrogli mizi 
več vprašanj, kot pa so mogli 
dobiti odgovorov nanje. To pa 
zahteva intenzivno raziskova
nje teh vprašanj.

Slane Urek

V Družboslovni 
zbirki založbe 
Delavska enotnost 
je izšla knjiga

NADZORO
VANJE IN 
KAZNOVANJE

avtorja
Michela Foucaulta 
s podnaslovom 
Zgodovina zapora

NADZORO
VANJE

1IN
| KAZNO
Ivanje

Zapirajo te. ki kradejo; zapirajo tiste, ki posiljujejo; prav tako 
one, ki ubijajo. Odkod nenavadna praksa in presenetljiva za
misel, da zapirajo, da bi popravili, ta načrt, ki ga prinašajo 
kazenski zakoniki modernega časa? Je to stara dediščina 
srednjeveških ječ?

Cena 1.300 dinarjev

Naročite jo lahko pri Delavski enotnosti, Celovška 43 ali 
Tavčarjeva ulica 5 v Ljubljani, kupite pa jo lahko v vseh knji
garnah po Sloveniji!
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Ob 60-letnici prepovedi neodvisnih strokovnih organizacij na Slovenskem (8)

Novi udarec buržoazije po 
revolucionarnem sindikalnem 
gibanju leta 1924

Miroslav Stiplovšek

V prvih mesecih leta 1924 je 
ZNSOS izvedla več akcij proti 
brezposelnosti, organizirala 
shode in vodila nekaj mezdnih 
gibanj. Na shodih so odločno 
protestirali tudi proti fašistič
nim pojavom in pozivali vse de
lavstvo, »da se strne v svojih ra
zredno bojevnih proletarskih 
organizacijah za boj proti kapi
talizmu in njegovi avantgardi 
— fašizmu.« Prvomajske pro
slave so nato po oceni Stro
kovne borbe K), maja 1924 
»pokazale, da prava razredna 
zavest in odločna bojevna volja 
ni več v znamenju upada...« in 
»da ni delavstvo za koruzni so- 
cijalpatriotizem...«

Tudi pokrajinska konferenca 
Neodvisne delavske stranke 
Jugoslavije oziroma dejansko 
ilegalne KPJ na Slovenskem 4. 
maja 1924 je ugotovila, da je 
bila udeležba »tisočev in tiso- 
čev« na prvomajskih proslavah 
velik uspeh revolucionarnega 
delavskega gibanja. Toda ugo
tovila je tudi, da so neodvisne 
strokovne organizacije na Slo
venskem v krizi in obvezala vse 
strankine člane, naj bodo ak
tivni v njih. Neodvisna delav
ska stranka Jugoslavije za Slo
venijo je poudarila, da bo stro
kovnemu gibanju posvetila 
največjo pozornost in si priza
devala vključiti van j večino de
lavstva. Na tej konferenci so 
tudi sklenili, da je treba v Tr
bovljah z vsemi silami prepre
čiti razvitje prapora Organiza
cije jugoslovanskih nacionali
stov Orjune l. junija 1942, in 
da je treba postaviti »nasproti 
fašistom oboroženo delavsko 
obrambo.«

Rudarski dom v Trbovljah, ki so ga po spopadu s komunisti zažgati orjunaši ob zaščiti orožnikov.

Orjunaši so v Ljubljani 
preprečili tudi izhajanje 
Strokovne borbe

Strokovna borba je 10. maja 
1924 objavila članek »Stro
kovne organizacije in boj proti 
fašizmu«, v katerem je pouda
rila, da se morajo v delavsko 
obrambo (oziroma proletarske 
akcijske čete) proti Orjuni 
vključiti tudi pripadniki stro
kovnih organizacij. To je ute
meljevala z orjunaškim napa

dom na Rudarski dom v Trbov
ljah, sedež ZRDS, in z njiho
vim streljanjem na Delavski 
dom v Ljubljani, kjer je bil 
sedež osmih strokovnih organi
zacij, ter z namero, da priprav
ljajo celo ustanovitev jugofaši- 
stičnih strokovnih organizacij.

Po krvavem prvojunijskem 
spopadu med revolucionarnim 
delavstvom in Orjuno v Trbov
ljah so njeni pripadniki svoj 
poraz hoteli maščevati tudi z 
divjanjem po Ljubljani. Tako 
je skupina orjunašev 2. junija

prišla v tiskarno Merkur in za
grozila, da jo bodo razstrelili, 
če ne preneha tiskati revolu
cionarnih listov. Preprečila je 
tudi izid že stavljene 17. šte
vilke Strokovne borbe. Iz 
strahu predorjunaškimi napadi 
si nato nobena ljubljanska ti
skarna ni upala prevzeti tiska
nja Strokovne borbe, poskus 
izhajanja v Zagrebu pa je z za
plembami dveh številk prepre
čila tamkajšnja cenzura.

končno je ZNSOS pridobila za 
tiskanje tiskarno J. Pavliček v

Prtiletarvi vseh Oelet, 
zdrutlte set
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Vsi na shodi Hladi in odrasli! Pozivalo so vsi starati! sodrugl, sa

Letak trboveljske komunistične mladine maja 1924 s pozivom na 
boj proti Orjuni.
Kočevju, kjer je 28. junija 
1924 izšla prva številka Stro
kovne borbe po prvojunijskih 
dogodkih. Toda poleg orjuna- 
škega nasilja se je pojavila še 
nova ovira za izhajanje legalnih 
komunističnih listov. Državno 
pravdništvo je izredno poo
strilo cenzuro in zaradi pogo
stih zanlcmb je izhajanje »pra
vih delavskih časopisov postalo 
silno otežkočeno.« To je bil 
tudi velik gmotni udarec zanje, 
ker so imeli z zaplenjenimi šte
vilkami velike stroške. Ured
ništvo Strokovne borbe je pou
darilo. da je bilo ob pomisleku, 
ali sc sploh splača izdajati list 
»samo za državnega pravdnika 
in njegov rdeči svinčnik« prisi
ljeno »pisati samo o stvareh, ki 
jih blagovoli dopustiti naša 
slavna cenzura...«

Medtem ko je Strokovna 
borba obnovila izhajanje, pa 
političnemu listu Glas svobode 
to ni uspelo. Zato je njegova 
uprava začela pošiljati svojim 
naročnikom Strokovno borbo, 
ki je glede na to povečala obseg 
in objavljala tudi politične 
članke. Toda tudi Strokovna 
borba je izšla le še 7. julija 
1924. V zadnji številki je opi

sala napad orjunašev na želez
ničarja Rudolfa Juvana, ki so 
mu med mučenjem zmečkali 
prste, ter še več drugih njihovih 
nasilstev. Pozvala je k nadalj
njemu zbiranju pomoči za žrtve 
orjunaškega divjanja in pouda
rila, da pripadniki Orjune na
padajo tudi strokovne, ne le 
politične organizacije. Policij
sko ravnateljstvo je nato 10. ju
lija 1924, hkrati z Glasom svo
bode, prepovedalo tudi nadalj
nje izhajanje Strokovne borbe.

Prepoved neodvisnih 
strokovnih organizacij s 
t.i. »malo Obznano«

Prvojunijsko nasilje orjuna
šev v Trbovljah je sprožilo šte
vilne protestne demonstracije 
delavstva, v Zagrebu pa so 
izvedli tudi triurno splošno 
stavko. Na Hrvaškem so se de
monstracijam priključili tudi 
pripadniki Hrvaške kmečke 
stranke in Pašič — Pribičevičev 
(P-P) režim se je ustrašil, da bo 
prišlo do izoblikovanja dclav- 
sko-kmečkega opozicijskega 
bloka.

(Nadaljevanje prihodnjič)

Nagradna 
križanka št. 39

Rešitve pošljite do 29. oktobra 
1984 na naslov: DELAVSKA 
ENOTNOST Ljubljana, Celovška 
cesta 43. s pripisom na ovojnici: 
NAGRADNA KRIŽANKA St. 39, 
Nagrade so 800,700 in 600 dinar
jev.

Rešitev nagradne križanke 
»t, 37

ALAMO, ODRA, OMEGA. 
VORARLBERG. LEMUR, ALI
GATOR, AHAT, VISLA, NEER. 
HRASTOVLJE, TOR. SKLEP, 
LOV. JERNEJA, BOŠTJAN 
HLADNIK. SARA. OLJKA, LOA. 
TRDNJAVA, ONEILL, REŽISER, 
NASTANEK, GRANADA, OTTA. 
AGA

Izžrebani reševalci nagradne 
križanke št. 37

1. nagrada 700 din: Marjan 
Maučec, Ravenska 3,69231 Bel
tinci;

2. nagrada 600 din: Irena Iva
čič, Ljube Šercerja 1. 61230 
Domžale;

3. nagrada 500 din: Silvo Sov- 
dat, Kosovelova 4, 65220 Tolmin

Nagrade bomo poslali po 
POM.
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Delavska
enotnost
Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije.
List je bil ustanovljen 20. novembra leta 1942

Predsednik Josip Broz Tito je Delavsko enotnost 15. novembra leta 
1967. ob njeni 25-letnici. odlikoval z redom zaslug za narod z zlato 
zvezdo

Izdaja ČGP Delo — tozd Delavska enotnost. 61000 Ljubljana, Celov
ška cesta 43, poštni predal 313-VI; telex 31 787

Glavni urednik in direktor tozda; Dušan Gačnik 

Odgovorni urednik. Franček Kavčič
Člani uredništva: Andrej Agnič (fotoreporter). Ciril Brajer (energetika), 
Marjan Horvat (družbenopolitični sistem). Meri Jurca (tajnica). Ivo Ku- 
Ijaj (socialna politika). Damjan Križnik (reportaža). Emil Lah (zunanja 
politika). Franci Mulec (teh urednik). Boris Rugelj (gospodarjenje), 
Sonja Seljak (lektorstvb. redakcija). Janez Sever (reportaža), Andrej 
Ulaga (namestnik odgovornega urednika). Janez Voljč (posebne na
loge) in Igor Žitnik (izobraževanje, kultura).

Pomočnik direktorja tozda Milan Živkovič

Telefoni: glavni urednik in direktor tozda 322-778, odgovorni urednik 
313-942. pomočnik direktorja tozda 322-778. tajništvo uredništva 
313-942

Naročniška centrala 321-255. 311-956

Založba Delavske enotnosti. Celovška c. 43. Ljubljana, odgovorni 
urednik 323-951
Uredništvo Naš delavec, skupna revija slovenskih časnikov in revij, 
Ljubljana. Celovška c. 43. 311-956

Uredništvo: Naša Zena, Ljubljana, Celovška 43, 321-255 in 321-651

Center za razvijanje obveščanja v združenem delu in servis za tisk 
glasil organizacn združenega dela, Ljubljana, Celovška c 43, 
323-951
cunnomsko komeraalni sektor. Ljubljana. Celovška c. 43. 320-403 

Računovodstvo. Ljubljana. Hrvatski trg 3. 312-125 in 310-923 

Žiro račun 50100-603-41502

Knjigarna galerija. Ljubljana. Tavčarjeva ulica 5. 317-870 in 312-691

Posamezna številka Delavske enotnosti 15 din. letna naročnina 780 
din. Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vračamo. Poštnina pla
čana v gotovini.

Tisk Ljudska pravica Ljubljana

Izdajateljski svet Delavske enotnosti: Drago Soiger (predsednik), Ciril 
Brajer. Magda Erbežnik-bučar. Dušan Gačnik. Alfred Golavšek. Jože 
Hozjan. Franček Kavčič, Vlajko Krivokapič. Ivo Miglič, Leopold Perc. 
Jože Peterkoč. Brane Praznik. Pavel Stupnikar. Andrej Ulaga in Igor 
Žitnik
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V Zrenjaninu je bilo 18. tekmovanje kovinarjev Jugoslavije

Sloveniji štirje 
naslovi prvakov

»Na takih tekmovanjih potr
jujemo znanje, sposobnost in 
uspešnost, hkrati pa dokazu
jemo našo razredno enotnost, 
neločljivo bratsko skupnost 
naših narodov in narodnosti, pa 
tudi napredek, ki ga niti seda
nje gospodarske težave ne mo
rejo zaustaviti.« To je le del iz 
vsebine pisma, ki ga je 186 
tekmovalcev, udeležencev 18, 
tekmovanja kovinarjev Jugo
slavije (Zrenjanin, od 9. do 12. 
t. m.) poslalo predsedstvoma 
SFRJ in ZKJ.

»Več kot milijon kovinarjev 
ustvarja blizu 20 odstotkov 
skupnega dohodka jugoslovan
skega gospodarstva, okoli 40 
odstotkov dohodka industrije 
in okoli 48 odstotkov industrij
skega izvoza,« je v pozdravnem 
govoru ob otvoritvi tridnev
nega tekmovanja kovinarjev 
med drugim povedal predsed
nik Sveta ZSJ Dušan Bogdanov 
in zraven dodal, da igra kovin
ska industrija eno izmed glav-

Rokovnikr 
priročnik 

za leto 1985 
še boljši!

štelavska enotnost

nih vlog v procesu gospodarske 
stabilizacije. »Zato je odgo
vornost za učinkovito funkcio
niranje gospodarstva in nadalj
njega razvoja samoupravljanja 
vaša velika obveznost, še zlasti 
v sedanji politični in gospodar
ski situaciji. To je namreč 
prvi pogoj za učinkovitejše in 
racionalnejše izkoriščanje 
ogromnih družbenih sredstev, 
za povečanje produktivnosti 
dela, za boljše izkoriščanje 
zmogljivosti in delovnega časa 
ter večjo kvaliteto... nena
zadnje pa tudi za dosledno iz
peljavo sistema nagrajevanja 
po delu in rezultatih dela,« je 
končal Bogdanov.

Potem se je 186 kovinarjev iz 
12 poklicev podalo v boje za 
prestižne naslove najboljših v 
Jugoslaviji. Glavna »arena« je 
bila v proizvodnih halah Nafta- 
gasa, gostitelja letošnjega tek
movanja, nekaj poklicev pa se 
je merilo tudi v drugih zrenja- 
ninskih in okoliških tovarnah. 
Kovači so na primer dokazo
vali znanje v Jaši Tomiču, 
majhnem obmejnem mestecu, 
ki nosi ime po znanem književ
niku in borcu za ljudsko stvar. 
In — zanimivo — prav v tem 
kraju, za katerega prej gotovo 
še slišal ni, je slavil zmago slo
venski kovač, Bernard Dolenc 
iz Litostroja. Kaj je po svojem 
velikem uspehu povedal šam
pion Dolenc? »Veseli me, da je 
v tej novi kovačnici v Jaši To
miču toliko mladih delavcev.

Lepo mi je bilo med njimi, tako 
prisrčni so bili. Rad sem jim 
odgovarjal na številna vpraša
nja, ki so jih zastavljali. V svoji 
24-letni kovaški »karieri« sem 
si namreč nabral ogromno iz
kušenj.« Povedal je tudi, da za
služi po 30 tisočakov na mesec, 
in zraven dodal, da to ni najbolj 
pomembno. Prijetneje da bi se 
počutil, če bi se glas kovačev in 
drugih kovinarjev bolj slišal. 
»Kaj nam zdaj pomagajo po
govori o zgrešenih tovarnah, za 
katere mi delavci niti vedeli 
nismo, da jih gradijo. Če bi mi 
res odločali, potem ne bi bilo 
Penija, Obrovca in drugih zgre
šenih tovarn,« je povedal naj
boljši jugoslovanski kovač, ki 
je zmagal s 731 točkami.

Poleg kovačev so se od slo
venskih tekmovalfcev izkazali 
še mehaniki dizelskih motor
jev. Z 838 točkami je zmagal 
Danilo Črepinko iz mariborske 
Avtoobnove, njegov tovariš iz 
istega podjetja Rudi Pušenjak 
pa je zasedel drugo mesto; 
osvojil je 768 točk. Ce bi zbral 
vsaj še točko več, bi lahko slo
vensko zastopstvo osvojilo 
prvo mesto v ekipni razvrstitvi. 
Tako pa je s 1607 točkami 
zmagala Vojvodina (Slovenija 
jih je zbrala 1606).

Danilo Črepinko se je po 
zmagoslavju razgovoril tudi o 
drugih, netekmovalnfh stvareh. 
»Odgovornost ni enakovredno 
razdeljena na vse ljudi; če vo
dilni delavec kaj zagreši, jo bo

odnesel največ s kakšno partij
sko kritiko, če pa navaden de
lavec napravi kakšno napako, 
ga bodo pritisnili z vseh strani 
in slabo se mu bo godilo. Tako 
je tudi s kadrovsko politiko. Če 
bi delavci odločali o tem, kdo 
bo sedel na kakšen stolček, 
potem bi gotovo izbrali res spo
sobne ljudi in zato ne bi bilo to
liko zgrešenih naložb ali tako 
velikih dolgov. Mi ,spodaj'

lahko zaostrimo odgovornost, 
oni,zgoraj' pa ne,« je med dru
gim povedal Črepinko. »Pogo
varjal sem se s tovarišem iz Ko
sova. Takole mi je rekel: ,Če bi 
na sestanku rekel kakšno čez 
svojega šefa, bi me nemudoma 
poslal na gradbišče, kjer ne bi 
bilo niti vode. Zakaj tako, se 

.sprašujem,« je končal Črepin
ko.

Stanimir Boiariič

Rezultati

Avtomehaniki dizel: 1.
Danilo Črepinko 838, 2. 
Rudi Pušenjak (oba Slove
nija) 768;

avtomehaniki oto: 1.
Leon Lupša (Sl) 811, 5. 
Stane Odar (Sl) 774;

livarji kaluparji: 1. Živo- 
mir Stojanovič (Sr) 729,12. 
Horst Kasper (Sl) 150, 13. 
Milan Muršič (Sl) 140;

strojni kovači: L Bernard 
Dolenc (Sl) 731, 11. Štefan 
Dornik (Sl) 150;

varilci tig: L Zoran Pan- 
dubov (Voj) 728, 7. Tomi
slav Virant (Sl) 350, 12. 
Maks Kupnik (Sl) 140;

varilci mag: L Milojko 
Bogdanovič (Voj) 740, 2. 
Roman Jankovič (Sl) 713, 
3. Marjan Černigoj (Sl) 
520;

varilci rel: L Milan Mače- 
šič (Sl) 667, 3. Rudi Grauf 
(Sl) 436;

avtogeni varilci: L Vuka- 
din Miletič (Voj) 800, 11. 
Joži Ramšak (Sl) 392, 16. 
Anton Kitek (Sl) 210;

orodjarji-ključavničarji:
1. Ljubodrag Milovanovič 
(Sr) 852, 6. Branko Mihel
čič (Sl) 260, 11. Ivan Vola
rič (Sl) 210;

brusilci: L Svetislav Iva
novič (Sr) 862, 6. Dušan 
Mozetič (Sl) 524, 11. Stani
slav Žerovnik (Sl) 464;

rezkalci: Ivan Canjuga 
(Hr) 718; 9. Jože Zabavnik 
(Sl) 190, 12. Milan Recek 
(Sl) 180;

kovinostrugarji: L Mihalj 
Varo(Voj)773,8. Vladimir 
Baumgartner (Sl) 518, 11. 
Janez Kramar (Sl) 483.

V SGP Pionir so nagradili najboljše 
tesarje

Posnemanja 
vredna gesta

Delavci, ki v svoji stroki do- | 
segajo zavidanja vredne rezul
tate in na različnih proizvodnih 
tekmovanjih hkazujejo visoko 
raven znanja in sposobnosti, so 
po doseženih uspehih v večini 
delovnih organizacij zelo slabo 
cenjeni in nanje zelo hitro po
zabijo. Ta splošno znana ugo
tovitev, ki je bila zadnje čase še 
posebej poudarjena v mnogih 
sredstvih javnega obveščanja, 
je verjetno pripeljala do tega, 
da so se vsaj v nekaterih okoljih 
malce predramili in skušali vsaj 
malo omiliti ta grenak priokus

delavcev, ki se s proizvodnih 
tekmovanj vračajo z odličji.

V tem duhu je predsednik 
poslovnega odbora SGP Pionir 
Slavko Guštin pripravil spre
jem za tesarje novomeškega 
gradbenega sektorja, ki so na 
16. zveznem proizvodnem 
tekmovanju gradbenih delav
cev Jugoslavije v Mariboru 
osvojili naslov državnih prva
kov. Ekipo so sestavljali viso
kokvalificirani tesarji Jože 
Pepel, Anton Grubar, Karel 
Kojič in inštruktor Franc Ma
lenšek. Ti so svojo nalogo

Državnim prvakom r tesanju /-ranču Malenšku, Anionu Grubarju, Karlu Kojiču in Jožetu Pepelu so 
napravili v Pionirju prisrčen sprejem.

opravili v 75 minutah, čeprav je 
bilo za to delo predvideno kar 
2,5 ure. S tem so premočno 
prehiteli ostale tekmece, bili pa 
so najboljši tudi pri merjenju 
kvalitete opravljenega dela ter 
zasluženo prejeli pokal. Za do
sežen uspeh jih je nagradil tudi 
delavski svet delovne organiza
cije in sicer vsakega s 15 tisoč 
dinarji, ter temeljna organiza
cija s petdnevnim plačanim do
pustom in nagradnim ogledom 
sejma v Gradcu.

Ob tej priložnosti so se s 
knjižnimi darili oddolžili tudi 
vsem športnikom, ki so v prete
kli tekmovalni sezoni osvojili 
naslov državnih prvakov ali pa 
so bili člani državne reprezen
tance in so zaposleni v Pionirju. 
To so; kolesarji — Darko 
Papež, Branko Novak in 
Srečko Gljivar, atlet Gorazd 
Gabrijel, karateist Sead Hajder 
ter reprezentant v goju Dušan 
Jukič.

Goran Rovan
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